
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.8414
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 33ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αθήνας, το 8ο ∆ηµοτικό
Σχολείο Αγίας Παρασκευής, το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αµα-
ρουσίου, το ∆ηµοτικό Σχολείο Αγίου Βασιλείου Κορινθίας και
το ∆ηµοτικό Σχολείο Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης
Σάµου, σελ. 8393, 8397, 8403, 8407

3. Ανακοινώνεται ότι τα διοικητικά συµβούλια των Ενώσεων
Συντακτών Ηµερήσιων Εφηµερίδων Αθηνών, Συντακτών Πε-
ριοδικού Ηλεκτρονικού Τύπου, Προσωπικού Ηµερήσιων Εφη-
µερίδων Αθηνών, Προσωπικού Ηµερήσιων Εφηµερίδων
Θεσσαλονίκης, Τεχνικών Ηµερήσιου Περιοδικού Τύπου Αθη-
νών, Τεχνικών Ιδιωτικής Τηλεόρασης Αττικής, Τεχνικών Ελ-
ληνικής Ραδιοφωνίας, Προσωπικού Περιοδικού και Ηλεκτρο-
νικού Τύπου, Φωτορεπόρτερ Ελλάδας, Εφηµεριδοπωλών
Αθηνών και Εφηµεριδοπωλών Πειραιά, κατέθεσαν ψήφισµα
µε το οποίο εκφράζουν την αντίθεσή τους στο εργασιακό κα-
θεστώς και το ασφαλιστικό σύστηµα της Κυβέρνησης, σελ.
8410

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.8363
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8364-8378
3. Ανακοίνωση του δελτίων επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 4 Ιουνίου 2010, σελ.8408
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών:
i) σχετικά µε την ενεργειακή επένδυση στο Πλατυγιάλι

Αστακού Αιτωλοακαρνανίας, σελ. 8379
ii) σχετικά µε την επίθεση του Πολεµικού Ναυτικού του Ισ-

ραήλ εναντίον πλοίων µε ανθρωπιστική βοήθεια κ.τ.λ.,
σελ.8387

β) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
την λήψη µέτρων για τη διαµονή µεγάλου αριθµού λαθροµε-
ταναστών στην περιοχή του Έλους Λακωνίας κ.λπ., σελ. 8380

γ) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού αρχαιοφυλάκων από
τον Νοµό Λασιθίου σε αρχαιολογικό χώρο του Νοµού Ηρα-
κλείου κλπ. σελ. 8382

δ) Προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την επιλογή του θέµατος στο µάθηµα
λογοτεχνίας στις πανελλήνιες εξετάσεις κ.λπ., σελ. 8384

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i) σχετικά µε την επιστροφή των 3.000 ευρώ που δόθηκαν

σε πυρόπληκτους της Ηλείας κ.λπ., σελ. 8388
ii) σχετικά µε την τουρκική τράπεζα FINANSBANK, θυγα-

τρική της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος, σελ. 8390

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:
«Τροποποίηση της νοµοθεσίας για την εναλλακτική διαχεί-
ριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων και τον Εθνικό
Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και
Άλλων Προϊόντων (Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.) και άλλες διατάξεις»,
σελ.8392

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ., σελ. 8381
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε., σελ. 8383
ΒΟΥΓΙΑΣ Σ. , σελ. 8381, 8382
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π., σελ. 8382, 8383, 8384
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ., σελ. 8387
∆ΡΟΥΤΣΑΣ ∆. , σελ. 8387, 8388
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8389
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Σ. , σελ. 8379, 8380
ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ Α. , σελ. 8379
ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ Ι. , σελ. 8384, 8385, 8386
ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ Η. , σελ. 8391
ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ Φ. , σελ. 8388, 8389, 8390,

8391
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 8385

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.:

ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ. , σελ. 8406, 8413
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 8394, 8409
∆ΙΩΤΗ Η. , σελ. 8398
ΖΙΩΓΑΣ Ι., σελ. 8395, 8397, 8408
ΘΕΟΧΑΡΗ Μ. , σελ. 8392, 8409
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν. , σελ. 8401
ΜΑΡΚΑΚΗΣ Π. , σελ. 8397, 8410
ΜΠΕΚΙΡΗΣ Μ. , σελ. 8403
ΜΠΙΡΜΠΙΛΗ Κ. , σελ. 8407
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 8405, 8406, 8413
ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ Η., σελ. 8404
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 8402
ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ Α. , σελ. 8400

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’
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Αθήνα, σήµερα στις 3 Ιουνίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.37’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ανδρέα Μακρυπίδη,
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία Κινητικά Ανα-
πήρων ζητεί την αξιοποίηση κτηρίου του Εθνικού Ιδρύµατος
Αποκατάστασης Αναπήρων.

2) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Νοµού
Έβρου ζητεί την κάλυψη των ελλείψεων ιατρικού προσωπικού
στο ΙΚΑ Σουφλίου.

3) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Νοµού
Έβρου ζητεί την επαναδιαµόρφωση των όρων αποπληρωµής των
δανείων του ΟΕΚ.

4) Οι Βουλευτές Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ, Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ και Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩ-
ΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Συνδικάτο
Οικοδόµων και Εργαζοµένων στα ∆οµικά Υλικά και τις Κατα-
σκευές Νοµού Θεσσαλονίκης ζητεί να γίνει έλεγχος των µηχα-
νηµάτων στα εργοτάξια του Μετρό Θεσσαλονίκης, µε αφορµή
εργατικό ατύχηµα.

5) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εργαζοµένων της
«ΑΣΠΡΟΦΩΣ Α.Ε.» ζητεί την επίλυση εργασιακού προβλήµατος
των εργαζοµένων στην εταιρεία µε δελτίο παροχής υπηρεσιών.

6) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Περιπτεριούχων
Καπνοπωλών Ελλάδος ζητεί τον επαναπροσδιορισµό του ειδικού
φόρου κατανάλωσης, από το 67% στο 60%.

7) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΛΕΥΡΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Κα-
θηγητών Ιταλικής Γλώσσας και Φιλολογίας ζητεί τη διδασκαλία
της ιταλικής γλώσσας σαν δεύτερη ξένη γλώσσα, στα σχολεία
της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

8) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αποφοίτων του Τµή-
µατος Λαϊκής και Παραδοσιακής Μουσικής της Ανωτάτης Σχολής
Μουσικής Τεχνολογίας του ΤΕΙ Ηπείρου ζητεί την εφαρµογή των
κατοχυρωµένων επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων
του τµήµατος αυτού στα σχολεία της πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης.

9) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Νοµού
∆ράµας «Ο Άγιος Στυλιανός» ζητεί τη συµλήρωση του άρθρου 16
του ν.3454/06.

10) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Παραπληγικών Νοµού
∆ράµας ζητεί την επιχορήγησή του, από την «ΟΠΑΠ Α.Ε.» για το
2010.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Σπηλιόπουλος Αναστάσιος,
πρώην ∆ήµαρχος ∆άφνης Καλαβρύτων Αχαΐας προτείνει τη συγ-
χώνευση των Περιφερειών ∆υτικής Ελλάδας και Πελοποννήσου.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι πολίτες της ∆ωρίδας Αχαίας
διαµαρτύρονται για τη µεταφορά της έδρας του νέου ∆ήµου ∆ω-
ρίδας από το Ευπάλιο στο Λιδωρίκι.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οργανωτική Επιτροπή για τα
Προβλήµατα των Ποντίων Προσφύγων ζητεί τη νοµιµοποίηση
των κατοικιών αυθαίρετης δόµησης, των Ποντίων Προσφύγων
κ.λπ.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία δηµόσιοι υπάλληλοι ζητούν τη θέ-
σπιση κοινωνικών κριτηρίων για τις µετατάξεις των δηµοσίων
υπαλλήλων.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ
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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
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τέθεσε αναφορά µε την οποία το ∆ίκτυο Κυνηγών «ΩΡΙΩΝ» δια-
τυπώνει τις προτάσεις του που αφορούν στη βιοποικιλότητα και
το κυνήγι.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πληροφορικών Ελλά-
δος ζητεί την υιοθέτηση του ανοικτού λογισµικού στα σχολικά
εργαστήρια και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

17) Οι Βουλευτές Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ και Μα-
γνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την

οποία το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Λάρισας ζητεί την άµεση κά-
λυψη των κενών οργανικών του θέσεων.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 8733/14-4-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 45811/18-05-2010
έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης η ακόλουθη απάντηση:

8364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 8940/19-4-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μουλόπουλου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 49690/18-05-

2010 έγγραφο από την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8365



8366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 9185/23-4-2010 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Τσόνογλου -Βυλλιώτη Βασιλική δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1438B -

18-05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8367



8368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8369



4. Στην µε αριθµό 9243/23-4-2010 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

Φ80000/11265/691 -18-05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:

8370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



. Στην µε αριθµό 9246/23-4-2010 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 27169 -18-
05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απά-
ντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8371



8372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 9257/23-4-2010 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 52693/18-

05-2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8373



8374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8375



7. Στην µε αριθµό 9554/30-4-2010 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Αυγερινοπούλου ∆ιονυσία δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ2/11222
/18-05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απά-
ντηση:

8376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛΕ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 8377



8. Στην µε αριθµό 9844/7-5-2010 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 49444/18-

05-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

8378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Μακρυπίδη.



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 852/31-05-2010 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα
Μακρυπίδη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την ενερ-
γειακή επένδυση στο Πλατυγιάλι Αστακού Αιτωλοακαρνανίας
κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Μακρυπίδη έχει ως εξής:
«Σύµφωνα µε ανακοίνωση της Κυβέρνησης προωθείται στο

Πλατυγιάλι Αστακού µεγάλο επενδυτικό ενεργειακό σχέδιο, σύµ-
φωνα µε το οποίο θα κατασκευαστεί, τερµατικός σταθµός υγρο-
ποιηµένουφυσικούαερίου,καθώςκαιµονάδαηλεκτροπαραγωγής µε
φυσικό αέριο, µε την παράλληλη εφαρµογή σύγχρονης τεχνο-
λογία για τη συλλογή και αξιοποίηση των αερίων καύσης για την
παραγωγή βιοµάζας. Η πρόσφατη υπογραφή µνηµονίου συνερ-
γασίας µεταξύ της Ελλάδας και του Κατάρ περιλαµβάνει συγκε-
κριµένες δεσµεύσεις για την επένδυση και το χρονοδιάγραµµα
υλοποίησης της.

Με την υλοποίηση µιας τέτοιας επένδυσης, ύψους 3.5 δισ.
ευρώ όπως εικάζεται, προκύπτει σηµαντικό οικονοµικό, αναπτυ-
ξιακό και ενεργειακό όφελος για την Ελλάδα. Εξασφαλίζεται σε
µεγάλο βαθµό η ενεργειακή επάρκεια της χώρας µέσω της δη-
µιουργίας ενός σηµαντικού ενεργειακού κόµβου στην ελληνική
επικράτεια. Αναδεικνύεται το λιµάνι ως κόµβος µεγάλης στρα-
τηγικής και αναπτυξιακής σηµασίας.

Για µια περιοχή που στερείται βασικών υποδοµών, η επένδυση
είναι καθοριστική. Η τοπική κοινωνία επιβεβαίωσε τη βούληση
της για την υλοποίηση του σχεδίου διά µέσου του Νοµαρχιακού
Συµβουλίου Αιτωλοακαρνανίας και του ∆ηµοτικού Συµβουλίου
Αστακού, αφού µε πρόσφατες αποφάσεις αντιµετωπίζονται ρι-
ζικά τα προβλήµατα της γραφειοκρατίας εγκρίνοντας τις απα-
ραίτητες αλλαγές.

Επειδή µια τέτοια εξέλιξη αναµφίβολα θα αποβεί θετική για τον
Νοµό Αιτωλοακαρνανίας και για ολόκληρη την Περιφέρεια ∆υτι-
κής Ελλάδα, αφού θα δηµιουργήσει σύµφωνα µε εκτιµήσεις χί-
λιες πεντακόσιες θέσεις εργασίας, θα δώσει ώθηση για την
ανάπτυξη των τοπικών οδικών δικτύων και θα αναπτύξει το το-
πικό δίκτυο φυσικού αερίου των νοικοκυριών και επιχειρήσεων.

Επειδή τελευταία και σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα διακινείται η
φηµολογία ότι µπορεί να υπάρξει µέρος της συγκεκριµένης επέν-
δυσης σε λιµάνι της περιοχής της βορείου Ελλάδας, γεγονός
που έχει θορυβήσει την τοπική κοινωνία.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. ∆ιαψεύδει η Κυβέρνηση τις φήµες για ενδεχόµενη υλοποί-

ηση µέρους της επένδυσης σε νοµό πέραν της Αιτωλοακαρνα-
νίας;

2. Ποιο το χρονοδιάγραµµα της υπογραφής της οριστικής
συµφωνίας, καθώς επίσης και το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης
και ολοκλήρωσης της επένδυσης;»

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Ανδρέα Μακρυπίδη, θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Σπύρος Κουβέλης.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι χαρά µου που είµαι εδώ για να απα-

ντήσω σε αυτήν την ερώτηση. Και µάλιστα µόλις πριν από λίγες
ώρες -στις 5.00’ τα χαράµατα- επέστρεψα από το Κατάρ, όπου
είχα συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό της χώρας, τον κ. Αλ Θάνι,
ο οποίος είχε πρόσφατα επισκεφθεί και την Ελλάδα. Φυσικά, ανά-
µεσα στα υπόλοιπα επενδυτικά σχέδια και σχέδια συνεργασίας
που συζητήσαµε, πρωτεύουσα θέση είχε η συζήτηση για το έργο
στο λιµάνι του Αστακού.

Να ξεκινήσω λέγοντας ότι η σηµασία µιας τέτοιας επένδυσης
και ενός τέτοιου έργου για την Ελλάδα έχει δύο πλευρές, τις
οποίες νοµίζω ότι όλοι πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας. Από τη
µία πλευρά, γίνεται σε µία περίοδο όπου η χώρα µας έχει πολύ
µεγάλη, εθνική ανάγκη να προσελκύσει άµεσα ξένες επενδύσεις.

Και αυτό, γιατί παράλληλα µε τα µέτρα σταθεροποίησης της οι-
κονοµίας, είναι πολύ σηµαντικό να εισρεύσουν πόροι που θα δώ-
σουν πνοή στην οικονοµία και θέσεις εργασίας σε µία περίοδο
που αυτή δοκιµάζεται.

Από την άλλη πλευρά, στον ενεργειακό σχεδιασµό είναι προ-
φανές ότι η προσπάθεια που κάνουµε για να αποκτήσει η Ελλάδα
ένα χαρακτήρα ενεργειακού κόµβου στην περιοχή, ανάµεσα στα
Βαλκάνια, τη ∆υτική Ευρώπη, τη Μεσόγειο και τις αραβικές
χώρες, συµβάλλει θετικά στην ενεργειακή εξασφάλιση της
χώρας αλλά και συνεισφέρει αναφορικά µε τη γεωπολιτική, γε-
ωστρατηγική θέση της χώρας µας σε σχέση µε άλλους γείτονες.

Συγκεκριµένα, για το έργο της επένδυσης στο λιµάνι του Αστα-
κού και τη µονάδα LNG, την ενεργειακή µονάδα παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας µεταφοράς µέρους στην Ιταλία, αλλά και του
διαµετακοµιστικού κέντρου, πρέπει να πω ότι από την πρώτη
στιγµή που συζητήσαµε µε την καταρινή πλευρά, η δέσµευση της
Ελλάδας ήταν ότι θα εξετάζαµε σοβαρά αυτό το έργο και εφόσον
ήµασταν σύµφωνοι, θα προχωρούσαµε γρήγορα χρονοδιαγράµ-
µατα.

Είδαµε, λοιπόν, τα στοιχεία του έργου και θεωρούµε ότι είναι
µία πολύ ενδιαφέρουσα και σηµαντική επένδυση για τη χώρα.
Και γι’ αυτόν το λόγο προσπαθήσαµε να κινηθούµε πολύ γρή-
γορα στο πλαίσιο των χρονοδιαγραµµάτων.

Σηµειώνω ότι ήδη έχει εγκριθεί από την ελληνική πλευρά, από
το Νοµαρχιακό Συµβούλιο της Αιτωλοακαρνανίας, η µετατροπή
των περιβαλλοντικών όρων στις 4 Μαΐου του 2010. Και πριν από
δύο εβδοµάδες, εγκρίθηκε, επίσης, παµψηφεί στη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας η αδειοδότηση µιας τέτοιας µονάδας.

Άρα το χρονοδιάγραµµα προχωράει κανονικά και, όπως
έχουµε δεσµευθεί και από την υπογραφή αυτής της συµφωνίας,
υπολογίζουµε µέχρι το τέλος του χρόνου να ξεκινήσουν τα έργα.
Επίσης, σηµειώνω ότι ήδη έχει ολοκληρωθεί η προετοιµασία της
κοινής υπουργικής απόφασης και βρίσκεται προς υπογραφή στα
συναρµόδια Υπουργεία.

Τέλος, να αναφερθώ στο πρώτο σκέλος του ερωτήµατος του
αγαπητού συναδέλφου ότι αυτά που ακούστηκαν και διαβάστη-
καν δεν έχουν σχέση µε το έργο του Αστακού. Το έργο της σύ-
µπραξης αυτής, που θα γίνει από την QPI για τον Αστακό, είναι
ένα έργο – αν µου επιτρέπετε τη λέξη – πακέτο, το οποίο έχει
σχεδιαστεί να γίνει στο συγκεκριµένο λιµάνι.

∆εν υπάρχει καµµία απολύτως σκέψη να µεταφερθεί σε άλλος
µέρος της Ελλάδας κοµµάτι του σχεδιασµού ή ολόκληρος ο σχε-
διασµός. Αυτό που έχει σηµασία να πούµε είναι ότι αυτή η συµ-
φωνία δεν αφαιρεί τη δυνατότητα να γίνει και κάποια άλλη
παρόµοια επένδυση σε κάποιο άλλο σηµείο της Ελλάδας. Αυτό
όµως δεν αφορά σε καµµία περίπτωση το έργο του Αστακού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, τον κύριο

Υπουργό.
Το λόγο έχει ο κ. Μακρυπίδης για να υποστηρίξει την ερώτηση

του.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ : Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να πιστεύω ότι η ερώτησή µου σας

οδήγησε στο να έχετε πρόσφατα αυτή την επίσκεψη στο Κατάρ
και να έρθετε από εκεί κατευθείαν για να απαντήσετε. Προφα-
νώς το ταξίδι σας ήταν προγραµµατισµένο. Χαίροµαι γιατί απα-
ντάτε στην ερώτηση µετά από την πρόσφατη συνάντηση που
είχατε, µεταξύ των άλλων, και για το συγκεκριµένο θέµα.

Είναι περιττό, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι στην Αιτωλοα-
καρνανία υπάρχει µία επενδυτική άπνοια και ένδεια για δεκαε-
τίες -δυστυχώς!- παρ’ όλο που έχουν γίνει αξιόλογες υποδοµές,
όπως είναι η συγκεκριµένη υποδοµή στο Πλατυγιάλι Αστακού,
που δεν είναι απλώς ένα λιµάνι, είναι –θα έλεγα- η µοναδική
Nαυτιλιακή, Βιοµηχανική Περιοχή (ΝΑΒΙΠΕ) στη χώρα.

∆υστυχώς για µια δεκαετία έχει παραµείνει –θα έλεγα- ανα-
ξιοποίητη. Η κοινωνία της Αιτωλοακαρνανίας πιστεύει σ’ αυτήν
την εξαγγελία, σ’ αυτήν τη συµφωνία, σ’ αυτό το µνηµόνιο, που
επιτέλους η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, παίρνοντας την πρωτοβου-
λία, υπέγραψε µε την Κυβέρνηση του Κατάρ. Αλλά, δεν παύουν
να υπάρχουν ακόµη και κάποιες ανησυχίες και αναπάντητα ερω-
τήµατα.
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Όσον αφορά την κοινωνία της Αιτωλοακαρνανίας που πιστεύει
σ’ αυτήν την επένδυση, και που την προοπτική της έχει εκφράσει
µε συγκεκριµένες αποφάσεις των εκπροσώπων της, τόσο µε την
απόφαση του ∆ηµοτικού Συµβουλίου του ∆ήµου Αστακού, όσο
και του Νοµαρχιακού Συµβουλίου της Αιτωλοακαρνανίας. Πήραν
απόφαση, προκειµένου να προχωρήσουν και προέβησαν στις
απαιτούµενες, στις απαραίτητες –θα έλεγα- αλλαγές, όσον
αφορά τους περιβαλλοντικούς όρους που έχει η ίδια η ΝΑΒΙΠΕ
του Πλατυγιαλού, προκειµένου να διευκολύνει τη συγκεκριµένη
συµφωνία, το συγκεκριµένο µνηµόνιο, την Κυβέρνηση, αλλά και
τους επενδυτές από το Κατάρ να ξεπεράσουν τα γνωστά γρα-
φειοκρατικά προβλήµατα που υπάρχουν στην ελληνική δηµόσια
διοίκηση.

Θα θέλαµε σήµερα να µας πείτε πιο συγκεκριµένα όσον αφορά
το χρονοδιάγραµµα. Χαίροµαι γιατί είπατε ότι θα είναι πακέτο το
σύνολο της επένδυσης που έχει να κάνει µε τη µονάδα, µε τον
ενεργειακό σταθµό, µε τον κόµβο παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από αέριο. Αλλά, εκείνο που θα θέλαµε να µας πείτε είναι
ποιο είναι το συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. ∆ηλαδή, µέσα στο
τρέχον έτος, µε δεδοµένες τις αποφάσεις της Νοµαρχιακής,
αλλά και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα, όσον αφορά τη λήψη άδειας οικοδοµής και εγκαταστά-
σεων, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα, έναρξης εργασιών της
επένδυσης, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα, γιατί µέσα από τη
συµφωνία µπορούµε να έχουµε ένα συγκεκριµένο χρονικό ορί-
ζοντα, µέσα από το οποίο θα έχει ολοκληρωθεί και η υποδοµή
της εγκατάστασης, αλλά και της µονάδας, όσον αφορά την πα-
ραγωγή της ενέργειας και για κάλυψη των αναγκών της χώρας
µας, αλλά και να γίνει πραγµατικά αυτός ο σταθµός κόµβος ενερ-
γειακής παραγωγής και τις ανάγκες της χώρας µας, αλλά και
για µεταφορά ενέργειας στο εξωτερικό.

Θα θέλαµε, λοιπόν, να είστε πιο συγκεκριµένος όσον αφορά το
χρονοδιάγραµµα. Αυτό, πλέον, θα είναι εκείνο που θα δώσει
όντως την προοπτική ανάπτυξης του νοµού. Και είναι γεγονός
ότι αν έχουµε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, θα µπορεί και η
Τοπική Αυτοδιοίκηση, σήµερα και αύριο, αλλά και η Περιφερει-
ακή Αυτοδιοίκηση να σχεδιάσει και µια σειρά άλλες αναγκαίες
υποδοµές, κύρια στον τοµέα της οδοποιίας, προκειµένου όντως
αυτή η επένδυση να αποτελέσει τη ναυαρχίδα για την ανάπτυξη
και του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας και της δυτικής Ελλάδας γενι-
κότερα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Μα-

κρυπίδη.
Για την οικονοµία του χρόνου, αλλά και για το περιεχόµενο της

ερώτησης, κύριε Υπουργέ, να δώσετε τις απαντήσεις στη δευτε-
ρολογία σας στα σηµεία που ερωτήθηκαν από τον κύριο συνά-
δελφο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Θα είµαι σύντοµος. Κατ’ αρχάς θα συµφωνήσω και εγώ µε τον
κύριο Βουλευτή ότι πρόκειται για µία επένδυση σε µία περιοχή
που έχει πραγµατικά µεγάλη ανάγκη, όπως όλη η Ελλάδα. Αλλά
ειδικά η περιοχή της Αιτωλοακαρνανίας έχει αποστερηθεί σε µε-
γάλο βαθµό παραγωγικές επενδύσεις. Και θεωρούµε ότι η συ-
νεισφορά, από τη µία πλευρά ενός έργου της τάξης των 3,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ και από την άλλη η δηµιουργία θέσεων
εργασίας που κατά πάσα πιθανότητα θα ξεπεράσουν και τις χί-
λιες πεντακόσιες, είναι πάρα πολύ σηµαντική για την περιοχή.

Το δεύτερο γενικό σχόλιο που θέλω να κάνω είναι ότι αυτό το
ζήτηµα του χρονοδιαγράµµατος που θέσατε, κύριε Βουλευτά,
είναι σηµαντικό, όχι µόνο γιατί αφορά το συγκεκριµένο έργο και
γιατί αποτελεί δέσµευση να προχωρήσουµε µε γρήγορες διαδι-
κασίες, αλλά και γιατί θεωρούµε ότι είναι και ένα στοιχείο, ένα
δείγµα γραφής –αν θέλετε- ότι η χώρα µας αλλάζει σελίδα και
µπορεί αξιόπιστα να κάνει συµφωνίες και να τις τηρεί για να προ-
σελκύει επενδύσεις.

Γι’ αυτόν το λόγο έγιναν οι κινήσεις –όπως είπατε- και από την
πλευρά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά και από την πλευρά
της διοίκησης της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας -που είπα πριν-
και τώρα προχωράµε µε γρήγορα βήµατα τις νοµοθετικές πρά-

ξεις και τις νέες υπουργικές αποφάσεις που χρειάζονται για το
έργο αυτό. Όπως είπα, η πρώτη κοινή υπουργική απόφαση είναι
ήδη έτοιµη και βρίσκεται στη διαδικασία της υπογραφής από τα
συναρµόδια υπουργεία. Ακολουθεί µία σειρά από άλλες πέντε
κοινές υπουργικές αποφάσεις, που είναι απαραίτητες για να δο-
θούν οι περιβαλλοντικοί όροι, οι άδειες οικοδοµής κ.λπ. που ανα-
φέρατε.

Ο στόχος -στον οποίο προσπαθούµε να είµαστε πάρα πολύ
σφιχτοί και µέχρι σήµερα ακολουθούµε το χρονοδιάγραµµα-
είναι αυτές οι άδειες να έχουν ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος της
τρέχουσας χρονιάς. Από εκεί και πέρα, αυτό σηµαίνει ότι µπορεί
η κοινοπραξία να ξεκινήσει τα έργα -και αν έχω σωστά την εικόνα
του πλήρους χρονοδιαγράµµατος- η παραγωγική µονάδα της
ενέργειας να λειτουργεί ήδη το 2014. Αυτό είναι ένας πολύ σύ-
ντοµος χρόνος για ένα τέτοιο ενεργειακό έργο.

Και εδώ θέλω να πω ότι από ελληνικής πλευράς, από τη µία
µεριά η διαδικασία αδειοδότησης θα είναι πολύ σύντοµη και ου-
σιαστική, ενώ από την άλλη, έχει ήδη µπει στο σύµφωνο συνερ-
γασίας που έχει γίνει ο όρος ότι οι τεχνικές προδιαγραφές και οι
προδιαγραφές ασφάλειας του έργου θα τεθούν υπό την έγκριση
της ελληνικής πλευράς.

Και επειδή έχουν ακουστεί διάφορες φήµες -θα έλεγα- σχε-
τικά µε την ασφάλεια του καυσίµου, του LPG, για τη λειτουργία
αυτής της µονάδας, θέλω να σας πω κατ’ αρχάς ότι τέτοιες µο-
νάδες λειτουργούν πάνω από σαράντα σε όλη την Ευρώπη –και
µονάδες αποθήκευσης- και δεύτερον, ότι έχουµε λάβει υπ’ όψιν
µας την εικόνα και τη γνωµοδότηση του ανεξάρτητου νηογνώ-
µονα που έχει κάνει την αξιολόγηση. Πρόκειται για µία µονάδα
απολύτως ασφαλή, γιατί η συγκεκριµένη µορφή αερίου διατη-
ρείται σε πολύ χαµηλές θερµοκρασίες και άρα δεν έχει δυνατό-
τητα αυτοανάφλεξης η έκρηξης.

Παρ’ όλα αυτά, η ελληνική πλευρά θα είναι πάρα πολύ αυ-
στηρή στις τεχνικές προδιαγραφές, στις προδιαγραφές ασφά-
λειας και τις περιβαλλοντικές προδιαγραφές αυτής της µονάδας.
Ειρήσθω εν παρόδω, η µονάδα περιέχει και σχεδιασµό για µία
µονάδα αποµάκρυνσης του διοξειδίου του άνθρακα και παρα-
γωγής µέσω αυτού ενός είδους άλγης, που οδηγεί σε παραγωγή
βιοκαυσίµων. Αυτό είναι µία εξαιρετικά πράσινη επένδυση και µά-
λιστα πρωτοποριακή στο σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
νοµίζω ότι αυτό έχει σηµασία για το όραµα της χώρας µας σε
σχέση µε την πράσινη ανάπτυξη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κι εµείς ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Εξωτερικών.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 847/31-5-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γρηγορίου Απο-
στολάκου προς τους Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για τη διαµονή µεγάλου αριθµού λαθροµεταναστών στην περιοχή
του Έλους Λακωνίας κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστολάκου έχει ως εξής:
«Φόβο, αγανάκτηση και δικαιολογηµένη ανασφάλεια προκαλεί

στους φιλήσυχους πολίτες του Έλους Λακωνίας η παράνοµη
ανεξέλεγκτη διαµονή µεγάλου αριθµού λαθροµεταναστών, κυ-
ρίως από το Πακιστάν.

Η έγγραφη αναφορά διακοσίων πενήντα (250) πολιτών από το
Έλος Λακωνίας προς τον Εισαγγελέα Πληµµελειοδικών Σπάρτης
αποτυπώνει µε αλήθεια και πιστότητα, τόσο την απουσία της κρα-
τικής παρέµβασης διά την εφαρµογή των νόµιµων διαδικασιών
όσο και το τραγικό µέγεθος του µεγάλου αυτού προβλήµατος.

Η τοπική συνοχή κινδυνεύει να διαρραγεί όχι µόνο από τα δυ-
σβάστακτα οικονοµικά βάρη σε βάρος του λαού, αλλά και από
την επικίνδυνη προσβολή της δηµόσιας υγείας (λοιµώδεις νόσοι)
και την αύξηση της εγκληµατικότητας (κλοπές, απόπειρες βια-
σµών, βάναυση προσβολή της δηµόσιας αιδούς κ.λπ.).

Η δεδοµένη ελλειµµατική στελέχωση των συναρµόδιων τοπι-
κών αρχών (Κέντρο Υγείας – Α.Τ. ∆ήµου Έλους) επιτείνει το πρό-
βληµα που, δυστυχώς, τείνει να γίνει αδιέξοδο ως προς την
επίλυσή του.

Ερωτώνται ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη και η Υπουρ-
γός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
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Τι άµεσα µέτρα προτίθεστε να λάβετε για την προληπτική και
κατασταλτική αντιµετώπιση της διαµορφωθείσας κατάστασης;

Τι άµεσα µέτρα προτίθεστε να λάβετε για τη διαφύλαξη της
κοινωνικής συνοχής, ώστε να µη δηµιουργηθεί κοινωνική
έκρηξη;»

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Γρηγόριο Αποστολάκο θα απα-
ντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Σπύρος Βού-
γιας.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, φαντάζοµαι θα συµφωνείτε κι εσείς πώς η

επιλογή παράνοµων ή τυπικά και προσωρινά νόµιµα εισερχοµέ-
νων οικονοµικών µεταναστών να µεταβούν στην εύφορη περιοχή
του Έλους Λακωνίας και να αναζητήσουν εκεί ένα κοµµάτι ψωµί,
δεν οφείλεται σε καµµία ιδιόµορφη δική τους επιλογή, αλλά στην
προσφορά εργασίας από την τοπική κοινωνία για τη συγκοµιδή
των τοπικών προϊόντων σε διάφορες εποχές του χρόνου, όπως
είναι οι ελιές ή τα πορτοκάλια, αλλά και τη µονιµότερη συµβολή
τους στην οικονοµία της περιοχής, µέσω της εργασίας στα διά-
φορα θερµοκήπια οπωροκηπευτικών, τα οποία είναι πάρα πολλά
στην περιοχή.

Με την έννοια αυτή, ένα αντικειµενικό ζήτηµα προσφοράς ερ-
γασίας και ζήτησης παρουσιάζεται από την ερώτησή σας ως ένα
πρόβληµα αστυνοµικό, λόγω της αύξησης της εγκληµατικότητας
και ως ένα πρόβληµα δηµόσιας υγείας, ενώ στην ουσία είναι ένα
οικονοµικό και κοινωνικό πρόβληµα, που σχετίζεται βέβαια µε τη
χρόνια έλλειψη πολιτικής µετανάστευσης που θα αντιµετώπιζε
το πρόβληµα αυτό στη ρίζα του.

Αναφέρεστε κατ’ αρχήν στη συγκεκριµένη συγκρότηση του
Αστυνοµικού Τµήµατος, στην έλλειψη αστυνοµικής δύναµης και
σε ένα κλίµα εγκληµατικότητας που υπάρχει στην περιοχή. Όµως
τα πράγµατα δεν είναι έτσι.

Σε ό,τι αφορά την περιοχή του Έλους, λοιπόν, παρατηρείται
όντως µεγάλη προσέλευση αλλοδαπών από τις αρχές του 2009,
που συνεχίζεται και το πρώτο εξάµηνο του 2010, όχι µόνο στο
Έλος, αλλά και στην ευρύτερη περιοχή, όπως το γνωρίζετε
καλά, αφού εκλέγεσθε εκεί.

Το ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα του Έλους αστυνοµεύεται από το
Αστυνοµικό Τµήµα Βλαχιώτη, το οποίο έχει στελεχωθεί µε αστυ-
νοµική δύναµη όση είναι και η προβλεπόµενη οργανική του δύ-
ναµη. Είναι ένα από τα λίγα τµήµατα στην Ελλάδα το οποίο έχει
ακριβώς τους ανθρώπους τους οποίους απαιτεί η οργανική του
δύναµη. Υπάρχουν όντως ελλείψεις πανελλαδικά στην Ελληνική
Αστυνοµία, όχι όµως στο συγκεκριµένο τµήµα, στο οποίο ανα-
φέρεστε.

Οι ενέργειες του τµήµατος αυτού είναι έντονες στην περιοχή
και ειδικά το τελευταίο διάστηµα, για το οποίο ενδεικτικά ζήτησα
και ρώτησα να ενηµερωθώ για να απαντήσω στην ερώτησή σας,
έχουν γίνει συνολικά είκοσι έξι συλλήψεις αλλοδαπών, κυρίως
από το Πακιστάν, για µη νόµιµη παραµονή στη χώρα µας.

Πρέπει, βέβαια, να πω πως η πλειοψηφία των αλλοδαπών στην
περιοχή, έχουν υποβάλει αίτηση ασύλου και αυτές οι αιτήσεις
εκκρεµούν. Πενήντα χιλιάδες εκκρεµείς αιτήσεις ασύλου παρα-
λάβαµε, κύριε συνάδελφε, από την προηγούµενη κυβέρνηση, οι
οποίες δεν απαντήθηκαν ποτέ. Και µε την έννοια αυτή, οι οικο-
νοµικοί µετανάστες που εισέρχονται παράνοµα, έχοντας το χαρτί
της αίτησης ασύλου, µπορούν και παραµένουν για µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα τυπικά νόµιµοι στη χώρα µας, γιατί δεν τους δί-
νουµε καµµία απάντηση πάνω στο αίτηµά τους αυτό.

Από τις αρχές του έτους έχουν συλληφθεί στο ∆ηµοτικό ∆ια-
µέρισµα Έλους πενήντα έξι αλλοδαποί, αλλά η εγκληµατικότητα
στο συγκεκριµένο δηµοτικό διαµέρισµα κυµαίνεται πραγµατικά
σε πολύ χαµηλό επίπεδο. Τρία αδικήµατα που εµπλέκουν αλλο-
δαπούς έχουν καταγραφεί όλα κι όλα, από τις αρχές του 2009
µέχρι σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα ολοκληρώσω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Τον Ιούλιο του 2009 συνελήφθη αλλοδαπός για φθορά ξένης

ιδιοκτησίας, το Γενάρη του 2010 αλλοδαπός για παραβίαση πλα-

στών εγγράφων και τον Απρίλιο του 2010 δύο αλλοδαποί για
απόπειρα ανθρωποκτονίας σε βάρος οµοεθνών τους, οι οποίοι
προφυλακίστηκαν. ∆εν µπορώ να συµφωνήσω, λοιπόν, µαζί σας
πως µε αφορµή τρία αδικήµατα, στα οποία εµπλέκονταν αλλο-
δαποί, µέσα σε ενάµιση χρόνο, µπορούµε να παρουσιάσουµε
υψηλό βαθµό εγκληµατικότητας, που σχετίζεται µε τους ανθρώ-
πους αυτούς.

Επίσης, πρέπει να σας πω πως η Αστυνοµία κάνει τακτικές συ-
ναντήσεις µε την τοπική κοινωνία για την αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος. Έγιναν συναντήσεις µε το δήµαρχο του ∆ήµου Έλους
και τον πρόεδρο του Πολιτιστικού Συλλόγου οι οποίοι έχουν εκ-
φραστεί µε κολακευτικά σχόλια για τη συνεργασία της αστυνο-
µίας.

Τέλος, επειδή η ερώτησή σας αναφέρεται και στο συναρµό-
διο Υπουργείο Υγείας, θα σας πω στην πρωτοµιλία ότι γίνονται
επαναληπτικές επισκέψεις του Γραφείου Μετακινούµενων Πλη-
θυσµών του Κέντρου Ελέγχου και Πρόληψης Νοσηµάτων και µια
απ’ αυτές θα γίνει και σήµερα Πέµπτη. Θα µεταβεί, λοιπόν, µια κι-
νητή µονάδα µε εξειδικευµένο προσωπικό, προκειµένου να εξε-
τάσει άµεσα τµήµα του πληθυσµού των παράνοµα ή νόµιµα
παρευρισκόµενων µεταναστών στην περιοχή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Γρηγόριος Αποστολάκος.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, σήµερα µας

παρακολουθούν. Μας παρακολουθούν όχι µόνο από το Έλος της
Λακωνίας αλλά από τη Σκάλα, από το Βλαχιώτη, από τη Νεάπολη
και τη Σπάρτη. Ειλικρινά σας λέω ότι εγώ αισθάνθηκα την ανά-
γκη, ύστερα από την απάντηση την οποία µου δώσατε, να τους
ζητήσω συγγνώµη επειδή είµαι µέλος του ελληνικού Κοινοβου-
λίου.

Έχετε την εντύπωση τώρα ότι εγώ έκανα επίκαιρη ερώτηση
εναντίον του Αστυνοµικού Τµήµατος; Αυτό ήταν το νόηµα του
κοινοβουλευτικού ελέγχου τον οποίο ασκώ; Μάλλον λάθος κά-
νατε. Και ξέρετε πολύ καλά ότι τιµώ και την πολιτική σας ευαι-
σθησία και τη δηµοκρατική σας ευαισθησία. Όµως, δεν µπορείτε
αυτή τη στιγµή, δίνοντας µια στεγνή απάντηση, να µου λέτε ότι
δεν υπάρχει πρόβληµα. Υπάρχει έντονο κοινωνικό πρόβληµα.

Εγώ αντιπαρέρχοµαι αυτό το οποίο λέτε τώρα για απουσία µε-
ταναστευτικής πολιτικής της προηγούµενης κυβέρνησης. ∆εν
υπάρχει χρόνος να σας απαντήσω. Όµως, δεν µπορεί να µου πε-
ριγράφετε αυτή τη στιγµή ένα πρόβληµα, να αγνοείτε την έκταση
του προβλήµατος, να αγνοείτε το γεγονός ότι όντως κινδυνεύει
να γίνει κοινωνική έκρηξη κάτω και να µου λέτε, εν πάση περι-
πτώσει, ότι τα κάνει καλά η Αστυνοµία.

Μα, το πρόβληµα δεν είναι η Αστυνοµία αυτή τη στιγµή. Υπάρ-
χει µια τεράστια υποκρισία. Αν θέλετε να σας περιγράψω τις δια-
τάξεις του άρθρου 83 του ν. 3386, ξέρετε τι συµβαίνει στην
ουσία; Εκεί κυκλοφορούν περί τους χίλιους ανθρώπους, παρά-
νοµα εισερχόµενοι, είτε κάποιοι οι οποίοι εµπορεύονται ενδεχό-
µενα την ανθρώπινη εργασία. Εµείς τι κάνουµε σαν κράτος;
Έχετε την εντύπωση ότι µε αυτήν την απάντηση µπορούµε να
δώσουµε µια ικανοποιητική απάντηση σε αυτούς τους ανθρώ-
πους;

Σας περιγράφω µε ήπιους χαρακτηρισµούς αυτά τα οποία
συµβαίνουν εκεί. Κάποιος µε συµβούλευσε να µην καταγράψω
µε λεπτοµερή τρόπο το τι συµβαίνει. Ε, δεν µπορείτε να µου δί-
νετε µια τέτοια απάντηση! Υπάρχει ένα έντονο κοινωνικό πρό-
βληµα. Κινδυνεύει να διαρραγεί ο κοινωνικός ιστός εκεί και αν
δεν είναι καταγεγραµµένη µεγάλη εγκληµατικότητα, όπως µου
λέτε, η τυπική και ψυχρή απάντηση που µου δώσατε, νοµίζω ότι
αδικεί και εσάς και το πρόβληµα και κυρίως το πρόβληµα.

Τι θέλω να πω. Η ουσία ξέρετε ποια είναι; Η διάταξη του άρ-
θρου 83 είναι ανενεργής. Υπάρχει µια τεράστια υποκρισία από
το ελληνικό κράτος, κύριε Υφυπουργέ, αυτή τη στιγµή. Συλλαµ-
βάνονται, µε άδεια του εισαγγελέως δεν τους απαγγέλλεται κα-
τηγορία, περνάει το τρίµηνο, τους αφήνουν ελεύθερους και
ξαναγυρίζουν πάλι. Είναι εικόνα κράτους αυτή, απέναντι σε πο-
λίτες φορολογούµενους, που αντιµετωπίζουν έντονα κοινωνικά
προβλήµατα;
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Τη διαδικασία του άρθρου 83 τη γνωρίζετε πιστεύω και τη γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά. ∆εν τους απαγγέλλει κατηγορία, σας
λέω, ο εισαγγελεύς, τους γυρίζει πίσω για ποινική δίωξη. Τα γυ-
ρίζει πίσω όλα αυτά τα άτοµα στην αρµόδια αστυνοµική αρχή για
να απελαθούν και εκεί είναι η υποκρισία και εκεί είναι ο εµπαιγ-
µός του Έλληνα πολίτη. Περνάει το τρίµηνο άπρακτο και ξανα-
γυρίζουν πάλι αυτοί πίσω, χωρίς οι αστυνοµικές αρχές -για να µη
φορτώνεται το σύστηµα- να τους παραπέµπουν πάλι στον ει-
σαγγελέα, για να τους απαγγείλει κατηγορία. Είναι ένα εκτετα-
µένο δίκτυο, µια εµπορία η οποία γίνεται για την παροχή
πολιτικού ασύλου και όλοι εµείς κλείνουµε τα µάτια µας.

Το πρόβληµα µας δεν είναι το Αστυνοµικό Τµήµα του Έλους,
το οποίο κάνει καλά τη δουλειά του, όπως και του Βλαχιώτη που
κάνει καλά τη δουλειά του. Το πρόβληµα είναι αυτό το οποίο σας
περιέγραψα. Είναι ανεξέλεγκτη η κατάσταση, κύριε Υπουργέ.
Είναι ανεξέλεγκτη η κατάσταση! Και γι’ αυτό αισθάνθηκα την
ανάγκη να ζητήσω εγώ συγγνώµη, αφού δεν το κάνετε εσείς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Απο-
στολάκο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Κυρία Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε, η η αντικειµενική σε µε-
γάλο βαθµό περιγραφή ενός τεράστιου κοινωνικού προβλήµα-
τος, νοµίζω πως µπορούσε να µας βρει σύµφωνους, όπως η
ανάλυση των συνθηκών. Από την άλλη πλευρά ο καθένας από
εµάς, όταν δέχεται µια επίκαιρη ερώτηση που αφορά το Υπουρ-
γείο του, είναι υποχρεωµένος να ανταποκριθεί στο τµήµα της
ερώτησης που αφορά το αντικείµενο αυτό.

Με την έννοια αυτή, θα µπορούσα να θυµίσω από την ερώτησή
σας τρία, τέσσερα σηµεία τα οποία έδιναν την εικόνα µιας ανε-
ξέλεγκτης ατµόσφαιρας εγκληµατικότητας, που οφείλεται στους
αλλοδαπούς. ∆εν θέλω να το επαναλάβω, αλλά αναφερθήκατε
και σε αδυναµίες του τοπικού Αστυνοµικού Τµήµατος, τις οποίες
δεν επιβεβαιώσατε στην απάντησή σας. Είπατε πως λειτουργεί
καλά η Αστυνοµία, πως είστε ευχαριστηµένοι και αυτό το επιβε-
βαιώνει και η τοπική κοινωνία.

Επίσης, µιλάτε για τεράστια ανασφάλεια των πολιτών στην πε-
ριοχή, η τοπική συνοχή της οποίας κινδυνεύει να διαρραγεί όχι
µόνο από τα δυσβάσταχτα κοινωνικά βάρη -ένα µεγάλο τεράστιο
πρόβληµα, που ξεφεύγει πάλι από τη δυνατότητά µου να απα-
ντήσω µέσα σε δύο λεπτά εδώ- αλλά και από την επικίνδυνη προ-
σβολή της δηµόσιας υγείας και της τεράστιας εγκληµατικότητας.

Παρουσιάζετε, δηλαδή, µέσα από την ερώτησή σας τα τερά-
στια προβλήµατα εγκληµατικότητας και υγείας σαν να οφείλο-
νται αποκλειστικά στην παρουσία αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι
αναζητούν ένα κοµµάτι ψωµί στην περιοχή, της οποίας η τοπική
οικονοµία στην ουσία τους αξιοποιεί. Γιατί δεν µπορούµε να κρυ-
φτούµε πίσω από το δάκτυλό µας και να µην παραδεχτούµε πως
κατά καιρούς δεν θα υπήρχε τόσο µεγάλη παρουσία αλλοδαπών
εκεί, αν δεν προσφέρονταν ανάλογες εργασίες.

Χαρακτηριστικά πρέπει να σας πω πως συλλαµβάνονται από
την Αστυνοµία, πολλοί ηµεδαποί, οι οποίοι εκµισθώνουν ακίνητα
στα οποία διαµένουν οι άνθρωποι αυτοί. ∆ηλαδή, είναι Έλληνες
υπήκοοι, οι οποίοι εκµεταλλεύονται την παρουσία τους εκεί και
κάτω από άθλιες συνθήκες, τους δίνουν ένα χώρο να κοιµηθούν.

Συµφωνώ µαζί σας πως είναι ένα πολύ µεγάλο και βαθύ κοι-
νωνικό πρόβληµα, που η ελληνική κοινωνία πρέπει να λύσει. Συµ-
φωνώ πρώτος εγώ πως δεν είναι απλώς ένα αστυνοµικό
πρόβληµα. Στους οκτώ µήνες που βρίσκοµαι στο Υπουργείο
αυτό, αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα ως αστυνοµικά, γιατί φτά-
νουν σε µας µέσα από την αδυναµία αντιµετώπισής τους µε έναν
πιο ολοκληρωµένο τρόπο. ∆ιότι πάρα πολλά συναρµόδια Υπουρ-
γεία, τοπικές κοινωνίες, µη κυβερνητικές οργανώσεις και Τοπική
Αυτοδιοίκηση θα έπρεπε να εµπλέκονται πιο ενεργά στην επί-
λυσή τους και µε την έννοια αυτή συµφωνώ µε την απάντησή
σας.

Πρόκειται για ένα βαθύ κοινωνικό πρόβληµα. Πρέπει να το
δούµε όλοι µαζί, κεντρική κυβέρνηση και τοπική εξουσία. Αλλά
θα σας έλεγα πως πρέπει να είµαστε δίκαιοι και αντικειµενικοί
απέναντι στους ανθρώπους αυτούς, οι οποίοι έρχονται εκεί όχι
για να εγκληµατήσουν -και το έχω αποδείξει µε τα στατιστικά που

σας προανέφερα- ούτε για να δηµιουργήσουν πρόβληµα στη δη-
µόσια υγεία, αλλά για να συµβάλουν κι αυτοί µε το δικό τους
τρόπο συµβάλλοντας στην τοπική οικονοµία και προσπαθώντας
να µη διολισθήσουν σε παραβατικότητα είτε στο κέντρο της Αθή-
νας είτε σε άλλες περιοχές, όπως αυτή της Λακωνίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό κ. Βούγια.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 848/31-5-2010 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή της Νέας ∆ηµο-
κρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού, σχετικά µε την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού
αρχαιοφυλάκων από το Νοµό Λασιθίου σε αρχαιολογικό χώρο
του Νοµού Ηρακλείου κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αυγενάκη έχει ως εξής:
«Η ΚΓ’ Εφορεία Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων απο-

τελεί Περιφερειακή Υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού σε επί-
πεδο ∆ιεύθυνσης, έχει έδρα το Ηράκλειο και αρµοδιότητα που
εκτείνεται στο Νοµό Ηρακλείου. Ωστόσο, µε απόφαση του
Υπουργείου Πολιτισµού στις 30.4.2010 προσλήφθηκαν επτά αρ-
χαιοφύλακες, όλοι κάτοικοι του Νοµού Λασιθίου, ως έκτακτο
προσωπικό αρχειοφυλάκων του ανακτόρου Μαλλίων, καθώς ο
συγκεκριµένος νοµός θεωρήθηκε ότι δίνει την εντοπιότητα. Ως εκ
τούτου, όλοι οι υποψήφιοι του Νοµού Ηρακλείου αποκλείστηκαν
από τη διαδικασία. Η πρόσληψη πραγµατοποιήθηκε µάλιστα,
παρ’ όλο που ο ∆ήµος Μαλλίων ανήκει στο Νοµό Ηρακλείου και
παρ’όλοπουµετοπροεδρικόδιάταγµαυπ’αριθµόν191/13.6.2003 και
του Οργανισµού του Υπουργείου (υπ’ αριθµό φύλλου 146), το
ανάκτορο των Μαλλίων ανήκει στην αρµοδιότητα της ΚΓ’ Εφο-
ρείας Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων και άρα στο
Νοµό Ηρακλείου. Σηµειώνεται µάλιστα ότι αρµόδια για τα αρ-
χαιολογικά µνηµεία του Νοµού Λασιθίου είναι η Κ∆’ Εφορεία
Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
1. Για ποιους λόγους και µε ποια συγκεκριµένη λογική απο-

κλείστηκαν από τη διαδικασία πρόσληψης έκτακτου προσωπικού
αρχαιοφυλάκων του ανακτόρου των Μαλλίων κάτοικοι του Νοµού
Ηρακλείου, δεδοµένου ότι τόσο ο ∆ήµος Μαλλίων όσο και η ΚΓ’
Εφορεία Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων, που έχει αρ-
µοδιότητα για συγκεκριµένο αρχαιολογικό χώρο, ανήκουν στο
Νοµό Ηρακλείου;

2. Με ποια αιτιολογία επελέγησαν µόνο κάτοικοι του Νοµού
Λασιθίου για την πλήρωση των εν λόγω θέσεων και µε ποια ακρι-
βώς κριτήρια έγινε η πρόσληψη;»

Στον ερωτώντα Βουλευτή του Νοµού Ηρακλείου κ. Αυγενάκη,
θα απαντήσει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλος
Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κυρία Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, δεν µπορώ να σας αδι-
κήσω για το ερώτηµα, το οποίο κάνετε. Είναι εύλογο. Για να το
εξηγήσω, πρέπει να σας εκθέσω το ιστορικό που οδήγησε σ’
αυτό το αποτέλεσµα.

Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, ο αρχαιολογικός χώρος των Μαλ-
λίων µοιράζεται ανάµεσα στο Λασίθι και το Ηράκλειο. Έτσι, µε
βάση τον παλιό Οργανισµό του Υπουργείου Πολιτισµού, τον Ορ-
γανισµό δηλαδή που ίσχυε ως το 1993, ο αρχαιολογικός αυτός
χώρος εποπτευόταν από την Κ∆’ Εφορεία Προϊστορικών και Κλα-
σικών Αρχαιοτήτων. Όταν άλλαξε ο Οργανισµός το 1993, σε κάθε
νοµό δηµιουργήθηκε µία Εφορεία Προϊστορικών και Κλασικών
Αρχαιοτήτων και έτσι είχαµε το φαινόµενο ο αρχαιολογικός
χώρος των Μαλλίων να βρίσκεται ανάµεσα σε δύο εφορείες, την
ΚΓ’ Εφορεία µε έδρα το Ηράκλειο και την Κ∆’ Εφορεία µε έδρα
τον Άγιο Νικόλα και αρµοδιότητα το Νοµό Λασιθίου.

Υπήρξε µια συζήτηση για το πού υπάγεται ο αρχαιολογικός
χώρος των Μαλλίων και τελικά µε έγγραφο του τότε Γενικού ∆ι-
ευθυντή Αρχαιοτήτων, τον Οκτώβριο του 2004, αποφασίστηκε
ότι ο αρχαιολογικός χώρος θα παραµείνει στην ευθύνη της εφο-
ρείας που τον επόπτευε µέχρι τότε, δηλαδή της Κ∆’ ώσπου να
ρυθµιστεί θεσµικά το θέµα. Και παράλληλα ορίστηκε ότι για κάθε
θέµα που αφορά τον αρχαιολογικό χώρο των Μαλλίων, η Κ∆’
Εφορεία θα πρέπει να ενηµερώνει την ΚΓ’ Εφορεία.
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Σ’ αυτό ακριβώς το µοίρασµα δηµιουργήθηκε το πρόβληµα.
Όταν έγινε ο διαγωνισµός από το Υπουργείο Πολιτισµού για τις
θέσεις που µιλάτε, δηµιουργήθηκε ένα πρόβληµα µε τους αν-
θρώπους που έκαναν αίτηση. Γιατί, µε βάση το ν.2190 και το
άρθρο 21, η εντοπιότητα παίζει πάρα πολύ µεγάλο ρόλο. Όταν,
λοιπόν, ρωτήθηκαν οι δηµότες των Μαλλίων αν βρίσκονται στο
νοµό για τον οποίο προκηρύσσονται οι θέσεις, η απάντησή τους
ήταν «όχι», διότι ήταν στον γειτονικό νοµό. Έτσι τα µόρια που ει-
σέπρατταν γι’ αυτή την ερώτηση τους έριχναν στη δεύτερη κα-
τηγορία εντοπιότητας, ενώ θα έπρεπε, όντες δηµότες Μαλλίων,
να είναι στην πρώτη. Αυτό οδήγησε στο να µην προσληφθούν
κάτοικοι του ∆ήµου Μαλλίων την πρώτη φορά. Όπως είναι δια-
τυπωµένο το ερώτηµα, σε ρωτάει µόνο αν είσαι από το νοµό. Ενώ
ο δήµος ανήκει σε άλλο νοµό, ο αρχαιολογικός χώρος ανήκει σε
άλλη Εφορεία.

Έτσι δηµιουργήθηκε το πρόβληµα και λύθηκε µε τον τρόπο,
τον οποίο γνωρίζετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Αυγενάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τελευταία γινόµαστε ολοένα και πιο συχνά

µάρτυρες αδιαφανών και αναξιοκρατικών διορισµών συµβασι-
ούχων στο δηµόσιο, σε πολλές περιπτώσεις κυριολεκτικά από το
παράθυρο, όπως δηλαδή αυτή τη διαδικασία που τώρα εσείς
µόλις περιγράψατε. ∆υστυχώς οι δεσµεύσεις του ίδιου του Πρω-
θυπουργού για διαφάνεια και αξιοκρατία στις προσλήψεις, απο-
δείχτηκαν ψεύτικες, µα εντελώς ψεύτικες.

Ήδη τις πρώτες µέρες της διακυβέρνησής σας ξεκινήσατε µε
την περιβόητη διαδικασία για την πρόσληψη των Γενικών και Ει-
δικών Γραµµατέων στα Υπουργεία, µε την οποία τελικά εξαπα-
τήσατε περίπου γύρω στους είκοσι πέντε χιλιάδες συµπολίτες
που πίστεψαν σε σας. Οι θέσεις πληρώθηκαν, όπως ξέρετε πολύ
καλά, από το στενό κοµµατικό ή και συγγενικό περιβάλλον των
αρµοδίων Υπουργών. Συνεχίσατε έτσι και µε τους συµβασιού-
χους του δηµοσίου.

Ενδεικτικά σας αναφέρω, κύριε Γερουλάνε, τις πρόσφατες
απολύσεις συµβασιούχων και τη µη καταβολή των δεδουλευµέ-
νων στην Περιφέρεια Κρήτης και την άµεση αντικατάστασή τους
µε νέους, πάλι από το παράθυρο, µε µια παρόµοια διαδικασία
που περιγράψατε µόλις τώρα.

∆εν πρέπει να ξεχνάµε βεβαίως και τις πρόσφατες καταγγε-
λίες και αποκαλύψεις για τριάντα έξι παράνοµες προσλήψεις
συγγενικών και φιλικών προσώπων της ίδιας Υφυπουργού Εσω-
τερικών της κ. Τζάκρη στο Μουσείο Πέλλας.

Θα µπορούσα να συνεχίσω για µια ώρα µε µια σειρά αντίστοι-
χων περιστατικών που αποδεικνύουν την εξαπάτηση των Ελλή-
νων πολιτών και την παντελή έλλειψη διαφανών, αδιάβλητων και
αξιοκρατικών κριτηρίων στις προσλήψεις στο δηµόσιο. Μη
µπείτε, όµως, στη διαδικασία να µου µιλήσετε για το παρελθόν.

Ως νέος πολιτικός όπως και εσείς, ως ενεργός πολίτης, δεν µε
ενδιαφέρει τόσο να αναφέροµαι στο παρελθόν, αλλά στο παρόν
και στο µέλλον. Κι αν έχετε κάποιον να καταγγείλετε µε στοιχεία
από το παρελθόν, εδώ είµαστε και εµείς να υποστηρίξουµε τις
όποιες πρωτοβουλίες που αποδεδειγµένα ξεκαθαρίζουν το τοπίο
και αποκαθιστούν την τάξη και την αξιοπιστία των θεσµών και
όλων εµάς των πολιτικών προσώπων.

Αναφορικά µε το συγκεκριµένο αντικείµενο της παρούσας
ερώτησης, νοµίζω ότι γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι
η ΚΓ’ Εφορεία Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων, µε έδρα
το Ηράκλειο, εκτείνει την αρµοδιότητά της στο Νοµό Ηρακλείου.
Παρ’ όλο αυτά, µε απόφαση του Υπουργείου σας στις 30 Απρι-
λίου, προσλήφθηκαν επτά αρχαιοφύλακες, όλοι κάτοικοι του
Νοµού Λασιθίου, ως έκτακτο προσωπικό αρχαιοφυλάκων στο
ανάκτορο των Μαλλίων. Μάλιστα, αγνοήσατε πλήρως, µε µία δια-
δικασία που εµένα δεν µε έπεισε ή τουλάχιστον µου προκάλεσε
γέλιο, το γεγονός ότι ο αρχαιολογικός χώρος του Μινωικού Ανα-
κτόρου των Μαλλίων ανήκε στην αποκλειστική αρµοδιότητα της
ΚΓ’ Εφορείας Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων που έχει
έδρα το Ηράκλειο και όχι τη Κ∆’ Εφορεία, που είναι αρµόδια για
αρχαιολογικά µνηµεία του Νοµού Λασιθίου και µόνο του Νοµού

Λασιθίου.
Και όµως εσείς θεωρήσατε, µε µια εξαιρετικά προσεγµένη αί-

τηση που τους βάλατε να κάνουν, ότι ο Νοµός Λασιθίου δίνει την
εντοπιότητα για το συγκεκριµένο µνηµείο –αναφέροµαι σε αυτό
το ερώτηµα που περιγράψατε- παρακάµπτοντας µάλιστα και την
κατανοµή των αρµοδιοτήτων που η ίδια η δοµή του Υπουργείου
σας θέτει.

Ακόµη, όµως, πιο µεµπτό, κύριε Υπουργέ, είναι ότι αποκλεί-
σατε από τη διαδικασία όλους τους υποψηφίους του Νοµού Ηρα-
κλείου, που αυτό συµβαίνει για πρώτη φορά. Έχετε στοιχεία ότι
παρόµοια διαδικασία, παρ’ όλο το µπέρδεµα του οργανογράµ-
µατος και όλου αυτού που περιγράψατε, έχει συµβεί κατά το πα-
ρελθόν; Ποτέ ξανά, κύριε Υπουργέ.

Αγνοήσατεδετοπροεδρικόδιάταγµα,τουπ’αριθµόν191/13.6.2003
και του Οργανισµού του Υπουργείου –υπ’ αριθµό φύλλου 146-
που ορίζει ότι το ανάκτορο των Μαλλίων ανήκει στην αρµοδιό-
τητα της ΚΓ’ Εφορείας και άρα στο Νοµό Ηρακλείου.

Κλείνοντας σας ζητώ, κύριε Υπουργέ, να µου ξεκαθαρίσετε µε
κάθε σαφήνεια, µε ποιους όρους, µε ποια κριτήρια και µε ποιες
προϋποθέσεις έγιναν οι συγκεκριµένες προσλήψεις έκτακτου
προσωπικού αρχαιοφυλάκων στο ανάκτορο των Μαλλίων. Γιατί
αγνοήθηκε πλήρως η αρµοδιότητα της ΚΓ’ Εφορείας Προϊστο-
ρικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων; Μήπως εντάσσονται και αυτές
οι προσλήψεις στο πλαίσιο των υπόλοιπων µη διαφανών και µη
αξιοκρατικών προσλήψεων;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε Αυ-

γενάκη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε συνάδελφε, εκπροσωπείτε ένα κόµµα το οποίο δεν
θα έπρεπε να µιλάει για αξιοκρατία. Και το λέω αυτό γιατί η κα-
τάσταση που παραλάβαµε ήταν απολύτως απαράδεκτη και το
ξέρετε πολύ καλύτερα από µένα. Όταν εµείς αναλάβαµε, το δι-
καίωµα να γίνονται οι προσλήψεις σε όλη την Ελλάδα το είχε ο
Υπουργός. Και αυτό το δικαίωµα το είχαν χρησιµοποιήσει όλοι
σας οι Υπουργοί για ρουσφετολογικές προσλήψεις.

Εµείς είπαµε κάτι άλλο. Αλλάξαµε τη διαδικασία από την αρχή
και θεσπίσαµε διαδικασία η οποία αναρτά τις προκηρύξεις στο
διαδίκτυο, αναρτά τα αποτελέσµατα στο διαδίκτυο, δίνει τη δυ-
νατότητα για ενστάσεις. Τα αποτελέσµατα των ενστάσεων επί-
σης αναρτώνται στο διαδίκτυο και αν υπάρξουν κατηγορίες,
κάνουµε και εσωτερικό έλεγχο και ζητούµε και έλεγχο από τον
Ελεγκτή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κάντε το.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Είχατε εσείς τέτοιες διαδικασίες;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κάντε το λοιπόν.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Είχατε την ελάχιστη από αυτές τις διαδικασίες; ∆εν εί-
χατε καµµία, απολύτως καµµία. Προσλαµβάνατε όσους ήταν
φίλοι σας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: ∆εν έχετε πείσει κανέναν, ούτε
τους εαυτούς σας δεν έχετε πείσει…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Αυγενάκη, σας πα-
ρακαλώ πολύ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Εµείς θεσπίσαµε διαδικασίες και οι διαφανείς αυτές δια-
δικασίες αποδείχθηκαν µέσα απ’ αυτό το οποίο φέρνετε στη
Βουλή, απλώς επειδή γράφτηκε ένα άρθρο. Να ξέρετε ότι το
ελέγξαµε πάρα πολύ καλά το όλο πράγµα και σήµερα βρίσκεται
στον Ελεγκτή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης ακριβώς, για να σας επιβε-
βαιώσει αυτά τα οποία ξέρετε πάρα πολύ καλά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: … (∆εν ακούστηκε)
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Σας παρακαλώ πάρα πολύ, µη µιλάτε για αξιοκρατία.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: … (∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Εδώ αναφέρετε ένα γραφειοκρατικό πρόβληµα το οποίο
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αναγνωρίζω, το οποίο όµως χρησιµοποιείτε για να πείτε αυτά τα
οποία θέλετε να πείτε, χωρίς να ακούσετε καν την απάντηση που
σας έδωσα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας άκουσα.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Καθόλου. Ήρθατε να πείτε αυτά που ήσασταν έτοιµος να
πείτε και αυτά είπατε. ∆εν γίνεται έτσι συζήτηση στη Βουλή.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ελάτε να µας µάθετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ξέρετε, περί αξιοκρατίας νοµίζουµε ότι υπάρχουν µερικά
πράγµατα τα οποία µπορείτε να µάθετε απ’ αυτά που κάνουµε
εµείς στο Υπουργείο Πολιτισµού για τις προσλήψεις και θα σας
πω και γιατί.

Στο Υπουργείο Πολιτισµού, όταν ανακαλύψαµε µε την πρώτη
διαδικασία ότι υπήρχαν προβλήµατα στον τρόπο που έγιναν οι
προσλήψεις, σταµατήσαµε τη διαδικασία και κλείσαµε τα µου-
σεία για τέσσερις µήνες µε τεράστιο πολιτικό κόστος για να εξα-
σφαλίσουµε ακριβώς ότι η αξιοκρατία θα τηρηθεί. Αυτό ήταν που
κάναµε εµείς. Εσείς το έχετε κάνει ποτέ αυτό; Για πείτε µου. Η
απάντηση είναι βεβαίως όχι. Γινόταν ακριβώς το αντίθετο. Έρ-
χονταν λίστες από τα γραφεία των Υπουργών για το ποιος θα
προσληφθεί και το ποιος δεν θα προσληφθεί. Εάν το αµφισβη-
τείτε αυτό το πράγµα, ελάτε ξανά στη Βουλή και θα σας απα-
ντήσω.

∆εν µπορείτε, λοιπόν, να µιλάτε για αξιοκρατία. Σήµερα για
πρώτη φορά θεσπίστηκαν αξιοκρατικές διαδικασίες. Αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό. Και όχι µόνο αυτό, δηµιουργήσαµε ασφα-
λιστικές δικλίδες για να βεβαιωθούµε ότι αν υπάρξουν προβλή-
µατα από υπαλλήλους του Υπουργείου αυτά θα φτάσουν στο
γραφείο του Υπουργού και θα τιµωρηθούν οι υπάλληλοι που δη-
µιούργησαν τα προβλήµατα.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: …(∆εν ακούστηκε)
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): ∆εν είναι πρόβληµα αυτό. Αυτό το οποίο συνέβη εδώ είναι
γραφειοκρατικό. Τα Μάλλια είναι σε άλλο δήµο και ο αρχαιολο-
γικός χώρος είναι σε άλλο νοµό.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Θα µας τρελάνετε; Μα, η εντο-
πιότητα είναι στο Νοµό Λασιθίου.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τι θέλετε; Να τιµωρήσουµε
τους ανθρώπους των Μαλλίων; Αυτό µου λέτε; Αυτή είναι η πρό-
τασή σας; Μου λέτε ότι η εντοπιότητα πρέπει να παίρνει πόντους,
αλλά οι δηµότες Μαλλίων δεν έχουν το δικαίωµα να προσλη-
φθούν;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Τι λέτε; Θα µας αλλάξετε αυτά
που ξέραµε µέχρι τώρα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Αυγενάκη, είναι δια-
δικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Αυτό έρχεστε να µου πείτε; Κρητικός πολιτευτής έρχεται
εδώ να µου πει ότι οι άνθρωποι από το ∆ήµο των Μαλλίων δεν
έχουν το δικαίωµα να προσληφθούν; Είναι προφανές, κύριε συ-
νάδελφε, ότι δεν έχετε παρακολουθήσει καλά τη διαδικασία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: ∆εν θα µε προσβάλετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Η προσβολή είναι δική σας απέναντι στους δηµότες των
Μαλλίων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Πολιτισµού.

Η διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου δεν προβλέπει
ούτε διάλογο, αλλά ούτε και αυτήν την ποιότητα του διαλόγου.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ούτε αυτήν την ποιότητα των
απαντήσεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, δεν σας
έδωσα το λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σ’ εµένα απευθύνεστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ δεν σας

έδωσα το λόγο. Απεναντίας, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σας
έδωσα περισσότερο χρόνο για να υποστηρίξετε την ερώτησή
σας, αλλά δεν έχετε το δικαίωµα ούτε από τον Κανονισµό, αλλά

και ούτε και από την ποιότητα του διαλόγου και τη διαδικασία
µας, να παρεµβαίνετε συνεχώς χωρίς να µπορούµε να ακούµε
τις απαντήσεις.

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 855/31-5-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς την Υπουργό
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
επιλογή του θέµατος στο µάθηµα λογοτεχνίας στις πανελλήνιες
εξετάσεις κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Χρυσανθακόπουλου έχει ως εξής:
«Μετά την απάλειψη του όρου «εθνικής» από το Υπουργείο

Παιδείας, την µονοµερή από την Ελλάδα παραποίηση της ιστο-
ρικής αλήθειας δια της αποσιώπησης, την καλλιέργεια του αφελ-
ληνιστικού κοσµοπολιτισµού ως ιδεολογία, την αποδοχή του
δικαιώµατος κάθε λαθροµετανάστη να µάθει τη δική του γλώσσα
και ιστορία µε δικά µας έξοδα, ήλθε και η επιλογή του θέµατος
µε τον τίτλο «Στου Κεµάλ το σπίτι» στις Πανελλήνιες Εξετάσεις
της Γ’Λυκείου. Οι ‘Ελληνες, Πόντιοι και Μικρασιάτες καταδίκα-
σαν µε ανακοινώσεις και οµιλίες σε εκδηλώσεις των συλλόγων
τους, απερίφραστα τη χρονολογική και προκλητική σύµπτωση
αναφοράς στο ρατσιστή γενοκτόνο Κεµάλ.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
1. Πώς κατέληξε το Υπουργείο Παιδείας σε αυτή την απαρά-

δεκτη επιλογή µε τον έντονα συµβολικό χαρακτήρα;
2. Τον επόµενο χρόνο θα έχουνε Πανελλήνιες Εξετάσεις για

την τριτοβάθµια εκπαίδευση ή θα τις ονοµάσετε απλά µαθητι-
κές;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αλέξανδρου Χρυσανθακόπου-
λου θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, κ. Ιωάννης Πανάρετος.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θεωρώ λάθος, κύριε Χρυσανθακόπουλε, να δηµιουργείται η

εντύπωση ή να προκαλείται η εντύπωση ότι προσπαθείτε να δη-
µιουργήσετε ένα θέµα στις Πανελλήνιες Εξετάσεις, ένα θεσµό
που ξέρετε πόσο αδιάβλητος είναι και που ειδικά φέτος έχει χα-
ρακτηρισθεί η όλη διαδικασία ως ίσως η καλύτερη που έχει γίνει
τα τελευταία δέκα χρόνια τουλάχιστον.

Στο ερώτηµα που θέτετε, θα µπορούσα να σας δώσω την απά-
ντηση της υπηρεσίας, την τυπική απάντηση που λέει ότι: Απα-
ντώντας στο ερώτηµα που κατατέθηκε στη Βουλή, σας
γνωρίζουµε ότι σύµφωνα µε το άρθρο 13 του π.δ. 60/2008, η επι-
λογή και η τελική διαµόρφωση των θεµάτων των πανελληνίων
εξετάσεων αποτελεί αποκλειστικά έργο της κεντρικής επιτροπής
εξετάσεων και ουδεµία παρέµβαση είναι επιτρεπτή.

Συµβαίνει φέτος, να είναι η τρίτη φορά, η τρίτη περίοδος στα
τελευταία είκοσι χρόνια που είχα την ευθύνη της διεξαγωγής των
εξετάσεων. Ποτέ δεν υπέδειξα και ποτέ δεν απέρριψα θέµα που
η επιτροπή είχε επιλέξει. ∆εν είχα ούτε το δικαίωµα και ούτε θα
το έκανα ποτέ.

Η επιτροπή είναι, θα πρέπει να είναι, ελεύθερη να επιλέγει θέ-
µατα µε βάση µία σειρά από κριτήρια. Είναι λάθος οι εξετάσεις
και οι επιλογές της κεντρικής επιτροπής να γίνονται στόχος πο-
λιτικών αντιδικιών.

Ο στόχος της εξέτασης στις Πανελλήνιες Εξετάσεις είναι διτ-
τός. Είναι διαγνωστικός και διαγωνιστικός. Για να επιτευχθεί ο
στόχος αυτός, θα πρέπει τα θέµατα που τίθενται να έχουν την
καλύτερη δυνατή διατύπωση, ώστε και οι βαθµολογίες να έχουν
µία σωστή διασπορά.

Έρχοµαι όµως στο συγκεκριµένο µάθηµα της Νεοελληνικής
Λογοτεχνίας. Γνωρίζετε, ότι για το µάθηµα αυτό οι επιλογές ήταν
δώδεκα; Αριθµητικά ήταν δώδεκα. Τις επιλογές αυτές δεν τις κα-
θόρισε η παρούσα ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Το Παιδα-
γωγικό Ινστιτούτο στις 26/5/2009, το τµήµα δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης του ινστιτούτου, επέλεξε τα θέµατα και τα αντικεί-
µενα που θα µπορούσαν να εξεταστούν. Είναι τριάντα τα µέλη
του Τµήµατος αυτού που έκαναν την επιλογή και τα τριάντα αυτά
µέλη οµόφωνα, επέλεξαν τα δώδεκα αυτά αντικείµενα.

Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος, όπως ξέρετε, το 2009 ήταν στε-
λέχη που είχαν ορισθεί από τη Νέα ∆ηµοκρατία .
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ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Το ίδιο πράγµα είναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): ∆εν το λέω αυτό για να κάνω πο-
λιτική κριτική στην προηγούµενη κυβέρνηση. Και εκείνα τα στε-
λέχη του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και τα στελέχη που είναι
σήµερα στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, έχουν ως κύριο µέληµα
πώς θα γίνουν σωστά οι διαδικασίες των εξετάσεων.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω: ∆ιαβάσατε το κείµενο; Ποιο
σηµείο θίγει εθνικές ή πατριωτικές ανησυχίες;

Σας ευχαριστώ.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Μάλλον εσείς δεν το διαβάσατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθα-

κόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εκτιµώ τον κύριο

Υπουργό, ο οποίος έχει σαφέστατα µία υπηρεσιακή αντίληψη του
ζητήµατος και µία τεχνική προσέγγιση, ως µη κοινοβουλευτικός
και σαφέστατα τον διαχωρίζω από την πολιτική ηγεσία που αυτή
τη στιγµή -και είναι λυπηρό- συµπίπτει η συνεδρίαση της Λέσχης
Μπίλντερµπεργκ µε την επίκαιρη ερώτησή µου.

Και παρακαλώ, αγαπητή κυρία Πρόεδρε, όλα τα µέλη του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, που χωρίς άδεια από το ελληνικό Κοινο-
βούλιο θα παραστούν στη συνεδρίαση της Λέσχης
Μπίλντερµπεργκ, να καλεστούν στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ια-
φάνειας, να µας εξηγήσουν -παραβαίνοντας τον όρκο τους που
δίνουν σ’ αυτήν την παγκόσµια συνάντηση, που τους απαγορεύει
να αναφέρουν τι συζήτησαν- τι µάθηµα τους έκανε ο Σόρος, ο
Μπρεζίνσκι, ο Ροκφέλερ, ο Κίσιντζερ και όλοι αυτοί οι συµµαρ-
τυρούντες.

Να µας πουν ποιες ήταν οι νέες οδηγίες, το νέο πλαίσιο της
παγκόσµιας πολυπολιτισµικής κοινωνίας της Βαβυλωνίας, της
επιβολής της αγγλικής γλώσσας ως επικυρίαρχης των δευτε-
ρευόντων γλωσσών και µάλιστα ως επίσηµη των κρατών -για να
µην µεταφράζονται οι επιµέρους- και να δούµε και το περιεχό-
µενο των µαθηµάτων.

Φυσικά, αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός, είναι αλήθεια. Όταν
ο κ. Βερεµής είναι και αυτός στη Λέσχη Μπίλντερµπεργκ -
Βερεµής, Ιερεµίας είναι άλλο θέµα αυτό- επόµενο είναι αυτούς
που διορίζει από κάτω να είναι όλοι στις ΜΗΚΥΟ, οι οποίες έχουν
την ίδια αντίληψη και πρέπει να προωθήσουν αυτήν ακριβώς τη
µη ταυτότητα την «αεθνική». ∆ιότι, όπως βλέπετε και οι
σηµερινές εξετάσεις, δεν ήταν πανελλήνιες, όπως ρωτάω. ∆εν
απαντήθηκε αυτό από τον Υπουργό. Τις αποκαλούν -γιατί έχω το
e-mail που έστειλε η επιτροπή- απολυτήριες εξετάσεις. ∆εν λέει
πανελλήνιες. Έφυγε το πανελλήνιο, όπως έφυγε και το εθνικό.

Έτσι, λοιπόν, εγώ φεύγω από το τεχνικό µέρος του ζητήµατος.
Οι δώδεκα που διορίστηκαν σαφώς είναι του ιδίου φυράµατος.
Σκεφτείτε µάλιστα ότι µερικοί από αυτούς κάθονται σε κάποια
ινστιτούτα, που έχει φτιάξει η ΟΛΜΕ µε ακριβώς αυτή τη γραµµή,
του ανθελληνισµού. ∆εν θα πω ονόµατα γιατί δεν είναι το θέµα
να προσωποποιήσω. Βέβαια, αυτοί που διορίστηκαν αυτά
επέλεξαν, γιατί γι’ αυτό επελέγησαν και προς αυτή την
κατεύθυνση καθοδηγούνται.

Κανένας δεν τα βάζει µε αυτούς που διορίζει, όταν κάνουν τη
σωστή επιλογή. ∆εν τους µέµφεται. Αλλά βλέπετε ότι είναι
προκλητική η σύµπτωση, 19 Μαΐου, παρουσία Ερντογάν, «στου
Κεµάλ το σπίτι» – και γράφει µέσα το κείµενο, όπως δόθηκε και
στους µαθητές για να ξέρουν ότι ήταν το προξενείο, αλλού
γεννήθηκε βέβαια ο Κεµάλ, έτσι; - πηγαίνει µια µαυροφορεµένη
και κλαίει. Ξέρετε, τα δάκρυα αν δεν πέσουν πάνω στην κόλλα
εικοσιπέντε µόρια είναι στην βαθµολογία. Μετά πρέπει να γίνει
συγκριτική αποτίµηση των ζηµιών που έγιναν στην εβραϊκή
συνοικία, γιατί είναι και αυτό το θέµα, απογραφή ζηµιών, άλλο
κείµενο πάλι του κυρίου Ιωάννου, που θα πρέπει να θυµηθούν οι
Έλληνες τον πολυπολιτισµό.

Η ερώτηση, όµως η δικιά µου, δεν είναι του Αλέξανδρου
Χρυσανθακόπουλου. Είναι η ερώτηση που απεύθυναν και
απευθύνουν ενάµισι εκατοµµύριο Έλληνες πρόσφυγες από την
Κύπρο την κατεχόµενη, ξεριζωµένοι από τον Πόντο, από την
Ιωνία, από την Καππαδοκία, από όλη την Μικρά Ασία. Αυτοί οι

άνθρωποι την ηµέρα εκείνη είδαν ότι το ζητούµενο ήταν να
περιγραφεί µια κλαίουσα µαυροφορεµένη που πήγαινε και τώρα
πια δεν πάει και πρέπει να απαντήσει ο µαθητής γιατί δεν πάει.
Ξέρετε πόσος οδυρµός!

Αντί να µάθουν τα παιδιά µας πραγµατικά την ελληνική ιστορία,
προβάλλεται ο µεγαλύτερος σφαγέας του ελληνισµού και άλλων
λαών, ο θηριώδης Κεµάλ -του οποίου καταθέσαµε εµείς στεφάνι,
αλλά ο κ. Ερντογάν δεν καταδέχτηκε να καταθέσει στεφάνι στο
µνηµείο του Άγνωστου Στρατιώτη- προβάλλεται ως µάθηµα αυτή
η ηθική παιδαγωγική, την οποία επιβάλλετε στην ελληνική
νεολαία και τη βαθµολογείτε. Και το παιδάκι που άκουσε τις
ιστορίες από τον παππού του για το τι ακριβώς συνέβη στη Μικρά
Ασία από τον Κεµάλ, καλείται τώρα να τον κάνει άγιο, να
περιγράψει το σπίτι του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Καταλαβαίνετε ότι
εκείνο που λείπει στην απάντηση σας είναι η συγγνώµη. Τη συγ-
γνώµη αν δεν πείτε, µε συγχωρείτε πολύ, κύριε Υπουργέ, θα
είστε και εσείς συµµαρτυρών της υπόλοιπης οµάδας της Λέσχης
Μπίλντερµπεργκ, που σας υπόσχοµαι ότι σε λίγες µέρες θα
κληθεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο να απολογηθεί για αυτή την
ανθελληνική γραµµή την οποία εφαρµόζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο για να απαντήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, επειδή είστε
πολλές φορές στην Έδρα, ξέρετε ότι ποτέ δεν έχω ξεπεράσει το
χρόνο που µου δίνετε. Θα παρακαλούσα να µου επιτρέψετε να
µιλήσω λίγο παραπάνω στην απάντηση µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Πιστεύω ότι έχω υποχρέωση να
εξηγήσω µια σειρά από θέµατα που δεν αναφέρονται σε µια υπο-
στήριξη πολιτικής θέσης, αλλά αναφέρονται στην ανάγκη να σε-
βόµαστε εκπαιδευτικές διαδικασίες και τα πρόσωπα που
συµµετέχουν στις εκπαιδευτικές διαδικασίες. Υπάρχουν πολλοί
τοµείς, στους οποίους µπορούµε να έχουµε πολιτική και ιδεολο-
γική αντιπαράθεση.

Είναι νοµίζω φανερό ότι από τα σχόλια που έκανα µέχρι τώρα,
οι πανελλήνιες εξετάσεις δεν πρέπει να είναι ένας από αυτούς
τους χώρους.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Απολυτήριες είναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Απολυτήριες είναι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Θα σας παρακαλέσω, κύ-

ριοι συνάδελφοι, να µη διακόπτετε τον Υπουργό, ο οποίος σας
άκουσε µε πολύ µεγάλη προσοχή.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Στα προφορικά άρι-
στα, στα γραπτά µηδέν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Μη χρησιµοποιείτε τώρα δύο λέ-
ξεις απολυτήριες και πανελλήνιες, γιατί θα σας πω ότι η ίδια εξέ-
ταση χρησιµοποιείται και για την απόλυση και για την εισαγωγή
στο πανεπιστήµιο. Εποµένως, οι δύο όροι αυτοί, πανελλήνιες και
απολυτήριες, έχουν και οι δύο τη σηµασία τους και έχουν και οι
δύο την αντιστοίχιση τους µε την διαδικασία των εξετάσεων.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ:…(∆εν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα σας παρακαλέσω, να απο-
κλίνετε από αυτήν την ιδεολογική και πολιτική αντιπαράθεση, όχι
το χώρο της Παιδείας γενικά, αλλά ειδικά το χώρο των πανελλη-
νίων εξετάσεων. Γιατί ξέρετε τι θα γίνει;

Θα φτάσουµε στο τέλος να µη βρίσκουµε ανθρώπους να συµ-
µετάσχουν στην επιτροπή των πανελληνίων εξετάσεων.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Εάν είναι τέτοιοι, µακάρι να µην έρθουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αυτοί οι άνθρωποι έρχονται και
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κλείνονται µέσα σε µια αίθουσα, από το βράδυ µέχρι το πρωί,
χωρίς καµµία επικοινωνία µε τον έξω κόσµο, προσπαθώντας να
επιλέξουν τα καλύτερα θέµατα µέσα από αυτά που το σχολικό βι-
βλίο, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο τους επιτρέπει να το κάνουν.

∆εν µπορώ να αντιληφθώ πώς µπορέσατε να αναγνώσετε µέσα
σε αυτό το κείµενο, σηµεία που θίγουν εθνικές ή πατριωτικές
ανησυχίες, παίρνοντας µόνο τον τίτλο που έχει ένα χωροταξικό
προσδιορισµό. ∆ίνετε νοµίζω ακραίες ερµηνείες που εκ των προ-
τέρων µεροληπτούν στο να ανακαλύψουν ένα στοχευµένο συ-
µπέρασµα.

Φοβάµαι ότι το ίδιο έκανε και ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρό-
σωπος την ηµέρα των εξετάσεων. ∆ιότι, αν θυµάµαι καλά, όταν
έθεσε εδώ στη Βουλή το θέµα αυτό για τις εξετάσεις δεν ήταν
γνωστό καν το κείµενο, απλώς ήταν γνωστός ο τίτλος τους θέ-
µατος.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ήταν γνωστό το κείµενο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μόλις κατατέθηκε

στους µαθητές, το πήραµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θέλω να γενικεύσω την τοπο-
θέτηση που κάνω σήµερα γιατί φοβάµαι ότι έχετε υιοθετήσει – αν
µου επιτρέπετε- πρακτικές ενός ανθρώπου που έχω ακούσει επα-
νειληµµένως και από τον Πρόεδρο σας και από το κόµµα σας να
του κάνετε έντονη κριτική, του Τζωρτζ Μπους, ο οποίος έχει τη
λογική «άσπρο-µαύρο» ή «έτσι ή αλλιώς» ή «µαζί µας ή αντίθετα
από εµάς» ή «εθνικός ή αντεθνικός».

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ο Κεµάλ τι είναι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Πρέπει να σας πω ότι αντιλαµ-
βάνοµαι ότι αυτή η τακτική είναι πολλές φορές επιτυχής, γιατί
είναι πολύ πιο εύκολο να δώσει κανείς ένα απλοϊκό δίλληµα, από
το να υποστηρίξει µια συνολική άποψη για τον τρόπο που γίνο-
νται οι διαδικασίες.

Σας είπα για το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Μπορώ να καταθέσω
στα Πρακτικά το Πρακτικό του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου του
2009 που εξηγεί γιατί επελέγησαν τα 12 αυτά θέµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Παιδείας ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων κ. Ιωάννης Πανάρετος καταθέτει στα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος στην Αίθουσα-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του
ΛΑΟΣ)

Βλέπετε ότι και πάλι, νοµίζω µε ένα φανατισµό, δηµιουργείτε
εντυπώσεις.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συγγνώµη θα πείτε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Επιτρέψτε µου, ο κύριος Βερε-
λής, δεν έχει καµία σχέση µε το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι επικεφαλής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): ∆εν είναι επικεφαλής. Το Παι-
δαγωγικό Ινστιτούτο είναι άλλο όργανο από το Εθνικό Συµβούλιο
Παιδείας.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι εκτελεστικό όρ-
γανο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Αν νοµίζετε ότι χωρίς την
άδεια του Προεδρείου µπορείτε να κάνετε διάλογο, κύριε Χρυ-
σανθακόπουλε…

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώνετε. Σας έχω δώσει πεντέµισι
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Επιτρέψτε µου να διατυπώσω
συνολικά την άποψή µου και στη συνέχεια, όποτε θέλετε, µπο-
ρείτε να διατυπώσετε οποιεσδήποτε άλλες απόψεις.

Ο τρόπος που θέσατε αυτόν τον προβληµατισµό και αυτήν την
ανησυχία πώς θα µπορούσε να εξηγηθεί; Αυτό που είπατε εσείς
εγώ θα το πάω σε ένα διαφορετικό πλαίσιο, ότι υπάρχει µια συ-
νωµοσία, η οποία επέλεξε το συγγραφέα του σχολικού βιβλίου το
2008.

Επέβαλε σ’ αυτό το συγγραφέα να περιλαµβάνει το κείµενο

του Ιωάννου µέσα σ’ αυτό το βιβλίο. Επέβαλε στο Παιδαγωγικό
Ινστιτούτο να επιλέξει το κείµενο αυτό, για να είναι ένα από τα
δώδεκα που θα εξετασθούν στις εξετάσεις. Επέβαλε στην υπη-
ρεσία του Υπουργείου Παιδείας να διαλέξει τη συγκεκριµένη ηµε-
ροµηνία, για να γίνει η εξέταση της Νεοελληνικής Γλώσσας,
οπότε πια, αφού αυτή η συνοµωσία τα κατάφερε όλα αυτά, ήρθε
και η τελική κατάληξη, να τεθεί αυτό το θέµα, για να προσβληθεί
η µνήµη των Ποντίων.

Φαντάζοµαι ότι δεν µπορείτε να ισχυρισθείτε κάτι τέτοιο. Γι’
αυτό θα σας παρακαλούσα – όπως έκανα και στην αρχή – να µη
χρησιµοποιείτε, ειδικά το χώρο των εξετάσεων, ως σηµείο αντι-
παράθεσης.

Αν µου επιτρέπετε -για να δω από τη δική σας την πλευρά-
απευθύνεστε σε µία λογική πολιτών. Το σέβοµαι αυτό και προ-
σπάθησα να δω εκείνοι, πώς αισθάνονται γι’ αυτό το κείµενο. Και
ως στατιστικός που ξέρετε ότι είµαι, έκανα κάτι απλό: Ρώτησα
ανθρώπους που δέχονται τις απόψεις σας- δε λέω ότι είναι οπα-
δοί σας – για το κείµενο αυτό. Ρώτησα ανθρώπους, οι οποίοι
είχαν διαβάσει το κείµενο και ανθρώπους που δεν είχαν διαβάσει
το κείµενο. Όσοι δεν είχαν διαβάσει το κείµενο µου είπαν «τί είναι
αυτά τα πράγµατα;» παρόµοια µε τη λογική που λέτε εσείς. Όσοι
είχαν διαβάσει το κείµενο µου είπαν «δεν υπάρχει κάτι το οποίο
να προκαλεί».

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Χαµηλής νοηµοσύνης ήταν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Για να µη σας πω ότι κάποιος
από αυτούς µου είπε µία διατύπωση άκρως επικριτική για το
κόµµα σας.

Και ρώτησα και ένα εκπαιδευτικό, ένα φιλόλογο. Τον ρώτησα:
«Μπορείς σε παρακαλώ να µου πεις, ποια είναι η άποψή σου γι’
αυτό το κείµενο;». Όχι για άλλο λόγο, για να δω αν πράγµατι
αυτή σας η ανησυχία ανταποκρίνεται στις ανησυχίες πολιτών που
έχουν µία συντηρητική άποψη.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: (∆εν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Να σας πω ορισµένα πράγµατα
που µου είπε, γιατί τα σηµείωσα. «Το αφήγηµα του Ιωάννου ήταν
κείµενο που κατά τη διδασκαλία του στις τάξεις είχε αρέσει
στους µαθητές και τους είχε συγκινήσει. Παράλληλα δεν υπήρχε
καµµία δυσκολία στο να τεθούν οι σύµφωνες προς το νόµο πα-
ρατηρήσεις και πολύ περισσότερο υπήρχε για το συγκεκριµένο
κείµενο σαφές και εµπεριστατωµένο παράλληλο κείµενο. «Του
Κεµάλ το σπίτι» δεν αποτελεί εγκώµιο για την ιστορική δράση
του Κεµάλ, αλλά αντίθετα ανασύρει όλες τις ιστορικές µνήµες
της γενοκτονίας και του ξεριζωµού των Ελλήνων από τη Μικρά
Ασία και το Πόντο».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Υπουργέ πρέπει να
ολοκληρώσετε. Έχετε ξεπεράσει κατά πολύ το χρόνο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Εκατό χιλιάδες παιδιά δίνουν
εξετάσεις, κυρία Πρόεδρε. ∆είξτε µου µία ανοχή και σας υπό-
σχοµαι ότι σε οποιαδήποτε άλλη ερώτηση θα περιορίσω το
χρόνο µου. Θα χρειαστώ µόνο τριάντα δευτερόλεπτα.

Ο συγγραφές αποκαλύπτει την ταυτότητα της γυναίκας στον
επίλογο µ’ ένα τέχνασµα που καταγγέλλει τα δεινά του πολέµου
και του ξεριζωµού αφ’ ενός και, αφ’ ετέρου, εκδηλώνει τη πικρία
του, γιατί η πατρίδα δεν απειλείται πλέον από εξωτερικούς, αλλά
από εσωτερικούς εχθρούς, αυτούς που δεν έχουν ιστορική
µνήµη, αισθητική καλλιέργεια και ανθρωπιά, αλλά λειτουργούν
πωρωµένα µε γνώµονα µόνο τις κερδοσκοπικές διαθέσεις τους.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να σας πω ότι ρώτησα και
ένα µαθητή, ένα νέο άνθρωπο. Ξέρετε, τί µου είπε όταν διάβασε
το κείµενο; «Για µένα είναι ένα καταπληκτικό κείµενο, τόσο ζεστό,
γεµάτο εικόνες και µε βαθιές αλληγορίες. Εξαίρετο. Το βρήκα
καταπληκτικό».

Σας παρακαλώ, µε την πολιτική σας, να µη στερείτε από αυτά
τα παιδιά τη δυνατότητα να έχουν πρόσβαση σε τέτοια κείµενα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Συζητείται τώρα η πέµπτη µε αριθµ. 859/31-5-2010 επίκαιρη
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ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρου ∆ρίτσα προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, σχετικά µε την επίθεση του Πολεµικού Ναυτικού του
Ισραήλ εναντίον πλοίων µε ανθρωπιστική βοήθεια κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του συναδέλφου Βουλευτή έχει ως εξής:
«Τη ∆ευτέρα το πρωί, πολεµικά πλοία του Ισραήλ επιτέθηκαν

σε διεθνή ύδατα εναντίον νηοποµπής που µετέφερε ανθρωπι-
στική βοήθεια στη Γάζα. Σύµφωνα µε πρώτες πληροφορίες πολ-
λοί από τους συµµετέχοντες στην αποστολή δολοφονήθηκαν ή
τραυµατίστηκαν και οι υπόλοιποι έχουν απαχθεί. Η βοήθεια προς
το λαό της Γάζας έχει κατασχεθεί.

Η ελληνική Κυβέρνηση ήταν σε πλήρη γνώση του σχεδίου απο-
στολής ανθρωπιστικής βοήθειας όσο και της πρόθεσης του Ισ-
ραήλ να εµποδίσει βιαίως τη προσέγγιση της νηοποµπής στις
ακτές της Γάζας. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς είχε µάλιστα καλέσει την Κυβέρνηση
µε επιστολή της στον Πρωθυπουργό και Υπουργό Εξωτερικών
«να αναλάβει πρωτοβουλία, τόσο δηµόσια όσο και δια της δι-
πλωµατικής οδού» προκειµένου να µπορέσει η νηοποµπή να κα-
ταπλεύσει στη Γάζα.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών.
1. Σε ποιες ενέργειες προέβη για να προστατεύσει τους Έλ-

ληνες πολίτες που συµµετείχαν στην ειρηνική αποστολή προς τη
Γάζα και πως σκέφτεται να ενεργήσει για την αποτροπή πειρατι-
κών ενεργειών σαν αυτή του Ισραήλ;

2. Ποιες πρωτοβουλίες ανέλαβε προκειµένου να καταδικασθεί
διεθνώς η πειρατική ενέργεια του Ισραήλ και να απελευθερω-
θούν αµέσως οι απαχθέντες;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Θεόδωρου ∆ρίτσα θα απαντή-
σει ο αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. ∆ηµήτριος ∆ρού-
τσας.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας ενηµερώσω ότι από αυτό το
Βήµα ότι και στη COSAC στη διάσκεψη δηλαδή, των Κοινοτήτων
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στη Μαδρίτη, από την πλευρά της ελ-
ληνικής αντιπροσωπείας, διακοµµατικά καταθέσαµε τροπολογία
και πέρασε ψήφισµα που καταδικάζει αυτή την ενέργεια. Θέλω
να το ξέρετε. Και βεβαίως, και εµείς να ρωτήσουµε µαζί µε το
συνάδελφο τον ερωτώντα για τις απαντήσεις σας.

Έχετε το λόγο, κύριε Υπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ∆ΡΟΥΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτε-

ρικών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Τα χαράµατα σήµερα υποδεχθήκαµε µαζί, κ. ∆ρίτσα, τους Έλ-

ληνες πολίτες που κατέφθασαν µε ειδική πτήση της Πολεµικής
µας Αεροπορίας από το Ισραήλ, από το αεροδρόµιο του Τελ Αβίβ
τους συµπολίτες µας, που έπεµψαν στελέχη της Πρεσβείας µας.

Καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής της κρίσης, λειτούργησε αδιάλει-
πτα η µονάδα διαχείρισης κρίσεων του Υπουργείου Εξωτερικών,
ενηµερώνοντας υπεύθυνα τους συγγενείς.

Όλοι οι κρίσιµοι κόµβοι στην υπηρεσιακή δοµή του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών λειτούργησαν, όπως έπρεπε. Αυτή είναι η ει-
κόνα που αποδίδει την πραγµατικότητα.

Πριν λοιπόν µπω στην απάντηση που οφείλω, θα ήθελα να συγ-
χαρώ για άλλη µία φορά και να ευχαριστήσω όλα τα στελέχη του
Υπουργείου Εξωτερικών στη κεντρική και στην εξωτερική υπη-
ρεσία, για την ευσυνειδησία τους, για την υπηρεσιακή τους επάρ-
κεια, για την αποφασιστικότητα και την αποτελεσµατικότητά
τους. Νοµίζω µπορώ να πω ότι επιτέλεσαν το καθήκον τους στο
έπακρο.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. Το Υπουργείο Εξωτερικών παρα-
κολουθεί εδώ και µήνες τις προετοιµασίες πραγµατοποίησης ∆ιε-
θνούς Ανθρωπιστικής Αποστολής για µεταφορά βοήθειας στο
παλαιστινιακό πληθυσµό της Γάζας. ∆εν ήταν άλλωστε και η
πρώτη φορά που οργανώθηκαν τέτοιου είδους επιχειρήσεις.

Κύριος γνώµονας των κινήσεων και των ενεργειών µας ήταν η
πρόνοια να µη τεθεί σε κίνδυνο η ασφάλεια των Ελλήνων πολιτών
που συµµετείχαν. Και για το λόγο αυτό – το ξέρετε πολύ καλά –
οι υπηρεσίες του Υπουργείου Εξωτερικών, τόσο στην Ελλάδα,
όσο και στο Ισραήλ -και εγώ προσωπικά- προέβησαν εγκαίρως
στις κατάλληλες παραστάσεις.

Εδώ υπάρχει για εµάς µία θέση αρχής την οποία κατά τη διάρ-
κεια αυτής της κρίσης την έχουµε διατυπώσει κατ’ επανάληψη,

ότι οποιαδήποτε δραστηριότητα Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων
πρέπει να ασκείται ελεύθερα, υπό την προϋπόθεση βεβαίως ότι
είναι σύννοµη.

Από εκεί και πέρα, ενηµερώσαµε εγκαίρως και τους διοργα-
νωτές της πρωτοβουλίας για τους κινδύνους που θα ενείχε το
όλο εγχείρηµά τους.

∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ότι η στρατιωτική επιχείρηση που διεξήχθη στα διεθνή ύδατα από
το Πολεµικό Ναυτικό του Ισραήλ είναι καταδικαστέα και όχι µόνο
επειδή είχε τα γνωστά τραγικά αποτελέσµατα. Αυτό κατέστη
σαφές από τις πρώτες µας ήδη δηλώσεις και ενέργειες µε σα-
φήνεια µε κατηγορηµατικό τρόπο, όχι µε επικοινωνιακές κορώ-
νες, αλλά µε ουσία και αποφασιστικότητα. Η ακύρωση της κοινής
στρατιωτικής άσκησης των δύο Πολεµικών Αεροποριών και η
αναβολή της επίσκεψης στην Ελλάδα του Αρχηγού της Ισραηλι-
νής Αεροπορίας, πιστεύω δεν αφήνουν κανένα περιθώριο για αµ-
φιβολίες για τη σαφή µας στάση. Από την πρώτη στιγµή, το
τονίζω αυτό.

Οφείλω να πω ότι καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής της κρίσης όλοι
µας και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός κάναµε καίριες παρεµβάσεις.

Ενδεικτικά µόνο, να αναφέρω την επικοινωνία µας µε τον
Υπουργό Εξωτερικών του Ισραήλ, τον Τούρκο Πρωθυπουργό,
τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας, τον Παλαιστίνιο Πρό-
εδρο, κ. Αµπάς, καθώς και τον Γενικό Γραµµατέα του Αραβικού
Συνδέσµου κ. Άµρε Μούσα, δηλαδή µε όλους τους πιο σηµαντι-
κούς παράγοντες της περιοχής.

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω ότι οι ενέργειές µας σε όλα τα επί-
πεδα ήταν σε συντονισµό µε τους ευρωπαίους εταίρους µας, την
Υψηλή Εκπρόσωπο για τις Εξωτερικές Σχέσεις, την κυρία Ashton
και την Ισπανική Προεδρία.

Θα µου επιτρέψετε να τονίσω τελειώνοντας, ότι είναι εξαιρε-
τικής σηµασίας αυτή τη στιγµή να εξακριβωθούν οι συνθήκες,
υπό τις οποίες πραγµατοποιήθηκαν τα τραγικά και καταδικαστέα
αυτά γεγονότα. Αυτή είναι η απαίτηση της ∆ιεθνούς Κοινότητας.
Αυτή είναι και η δική µας απαίτηση.

Σε συνεννόηση µε τους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
έχουµε ζητήσει την πλήρη διερεύνηση των γεγονότων αυτών και
για άλλη µια φορά ένα είναι βέβαιο, ότι η χρήση βίας δεν µπορεί
να δικαιολογηθεί και είναι καταδικαστέα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Υπουργό.
Ο κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας, Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς, έχει το λόγο για να υποστηρίξει την ερώ-
τησή του.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όρος για να µην τίθεται σε κίνδυνο η ασφά-

λεια των πολιτών από όλο τον κόσµο, των ακτιβιστών, που µετα-
φέρουν ανθρωπιστική βοήθεια, είναι η άρση του αποκλεισµού
της Γάζας. Εκεί βρίσκεται όλο το κεντρικό σηµείο, στο οποίο δεν
απαντάει η ∆ιεθνής Κοινότητα και οι κυβερνήσεις της Αµερικής,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η δική µας.

Θεωρώ την ερώτηση -και νοµίζω θα συµφωνήσετε σε αυτό-
εξαιρετικής επικαιρότητας και κεντρικής σηµασίας, διότι τα τρα-
γικά γεγονότα, που συνέβησαν δηµιούργησαν παγκόσµιο νέο
τοπίο σε σχέση µε το παλαιστινιακό και µε τον ρόλο του Ισραήλ.

Ήταν πολύ σηµαντική η παρουσία σας, όπως και του Αξιότι-
µου Πρέσβη κ. Ζέπου και άλλων παραγόντων του Υπουργείου
Εξωτερικών, σήµερα, ξηµερώµατα, όπου ήµουν και εγώ και άλλοι
Βουλευτές, στην υποδοχή των ανθρώπων, που συµµετείχαν στην
αποστολή αυτή, στο αεροδρόµιο της Ελευσίνας. Ήταν σηµαντική
πράξη µε σαφή µηνύµατα η παρουσία σας. Αυτή η δηµόσια πα-
ρουσία δεν ήταν ανάλογη πριν και κατά τη διάρκεια αυτής της
ανθρωπιστικής αποστολής στη Γάζα. Ήταν υποβαθµισµένη η δη-
µόσια παρουσία και τα δηµόσια µηνύµατα της Κυβέρνησης, που
έπρεπε να δοθούν προς κάθε κατεύθυνση.

Υποδεχθήκαµε σήµερα το πρωί, τα ξηµερώµατα, ανθρώπους,
οι οποίοι διατηρούσαν τη ζωντάνια στο βλέµµα τους, αλλά µε σώ-
µατα εξαιρετικά ταλαιπωρηµένα. Ήταν χτυπηµένοι, µε σκισµένα
τα ρούχα τους και µε αδυναµία πολλές φορές να διατηρήσουν
την ανάσα τους για να εκφραστούν στους συγγενείς τους, στους
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φίλους τους και στους δηµοσιογράφους, που τους περιέβαλαν.
Ακόµη και στο αεροδρόµιο λίγο πριν µπουν στο C-130 µέλη της
αποστολής αποµονώθηκαν και χτυπήθηκαν και µπορώ να σας κα-
ταγγείλω και ονόµατα.

Κύριε Υπουργέ, δεν συνέβη πρώτη φορά, το είπατε και εσείς.
Οι προηγούµενες αποστολές -εκτός από την πρώτη µε τα δυο
καΐκια, που έφτασαν το καλοκαίρι του 2008 στη Γάζα- όλες συ-
νάντησαν την ίδια ακριβώς στάση από την πλευρά του Ισραήλ:
Βίαιη, επικίνδυνη, απάνθρωπη, παράνοµη, δολοφονική παρέµ-
βαση στα διεθνή ύδατα.

Και το πλοίο «DIGNITY», στο οποίο επέβαινε η νυν Ευρωβου-
λευτής και τότε Βουλευτής του Κόµµατος ∆ΗΣΥ της Κύπρου, η
κ. Θεοχάρους, χτυπήθηκε και ως εκ θαύµατος διασώθηκαν οι άν-
θρωποι και δεν πνίγηκαν στα παγωµένα νερά της Μεσογείου. Και
έφτασαν λίγο πριν βυθιστεί σε ένα λιµάνι του Λιβάνου. Βυθίστηκε
όταν έφτασαν. Το πλοιάριο «ΑΡΙΩΝ», όπου στην πρώτη του
έξοδο συµµετείχε και η κ. Σακοράφα και εγώ, δέχτηκε την ίδια
επίθεση. Τυχαίο είναι που µέχρι τώρα δεν είχαµε θύµατα στις
προηγούµενες αποστολές. Και τότε υπήρξε απόλυτη παρανοµία
ίδια µε αυτήν που, όµως, τώρα έχει τραγικότερες συνέπειες.

Τόσο η τότε ελληνική κυβέρνηση, όσο και η Ευρωπαϊκή Ένωση
και ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών δεν επέβαλαν στο Ισραήλ
αυτή τη στοιχειώδη νοµιµότητα. Κανείς σε όλο τον κόσµο δεν
ισχυρίζεται ότι το Ισραήλ έχει δικαίωµα αποκλεισµού της Γάζας.
Κανείς, όµως, δεν τολµά να επιβάλει τη νοµιµότητα και την άρση
του αποκλεισµού της Γάζας.

Προς αυτή την κατεύθυνση, δεν θα ήταν καθόλου έξω από τη
διεθνή νοµιµότητα και τις πρωτοβουλίες που λαµβάνονται σε
ανάλογες περιπτώσεις –και όχι µε δυο µέτρα και δυο σταθµά- να
καθίσει η Κυβέρνηση του Ισραήλ στο σκαµνί της διεθνούς δικαι-
οσύνης. Να υπάρξει ενεργοποίηση του Συµβουλίου Υπουργών
Εξωτερικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να ακυρωθούν οι στρα-
τιωτικές συνεργασίες µε το Ισραήλ. ∆εν φτάνει το ότι σταµάτησε
ηάσκηση.∆εναρκείαυτό.Ναυπάρξουνάµεσαπρωτοβουλίες για την
αναστολή της εφαρµογής της συµφωνίας σύνδεσης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του Ισραήλ.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν πολλές προτάσεις, οι οποίες απο-
τελούν κανόνα σε πολύ µικρότερης εγκληµατικότητας συµπερι-
φορές στο διεθνές δίκαιο σε άλλες χώρες. Γιατί εδώ όχι; Με
αυτές τις προτάσεις µπορούµε να υποχρεώσουµε, η δηµοκρα-
τική κοινότητα όλου του κόσµου, να υποχρεώσουµε το Ισραήλ
να σεβαστεί τους κανόνες δικαίου, τους κανόνες του ανθρωπι-
σµού και να χαλαρώσουν οι εντάσεις στην περιοχή. ∆ιαφορετικά,
γινόµαστε όλοι συνυπεύθυνοι για αυτές τις εντάσεις και θα τις
βρούµε µπροστά µας µε χειρότερους όρους κάθε φορά. Κι αυτό
συµβαίνει.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να δράσετε και ως ελληνική Κυβέρ-
νηση, αλλά και ως Κυβέρνηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. ∆ρί-

τσα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ∆ΡΟΥΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτε-

ρικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Θα ήθελα να σας πω µόνο ότι προσωπικά δεν είµαι θιασώτης

της άσκησης εξωτερικής πολιτικής µε επικοινωνιακούς όρους,
αλλά µε µοναδικό γνώµονα το συµφέρον της Ελλάδας. Θα µου
επιτρέψετε να πω για άλλη µια φορά ότι η θέση και η αντίδραση
της Ελλάδας ήταν από την πρώτη στιγµή σαφέστατη και ειπώ-
θηκε µε κατηγορηµατικό τρόπο προς όλες τις κατευθύνσεις και
αυτό έχει καταγραφεί.

Με την αφορµή αυτή να πω και κάτι τελευταίο. Το θέµα είναι,
όπως είπατε και εσείς ο ίδιος, η συνεχιζόµενη κρίση στη λωρίδα
της Γάζας. Μη το ξεχνάµε αυτό. Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η
Ελλάδα επιµένει από την πρώτη στιγµή στην ανάγκη διασφάλι-
σης εκ µέρους του Ισραήλ ανθρωπιστικών διαδρόµων. Να υπεν-
θυµίσω ότι η χώρα µας συνεισφέρει επισήµως και για την
ανασυγκρότηση της Γάζας µε σηµαντική ανθρωπιστική και οικο-
νοµική βοήθεια, η οποία διεκπεραιώνεται διά της παλαιστινιακής
αρχής και τον µηχανισµό των διεθνών οργανισµών.

Θα ήθελα επίσης, να τονίσω ότι εργαστήκαµε και εργαζόµαστε

συστηµατικά, τόσο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και δι-
µερώς, για την επιτυχή έκβαση της ειρηνευτικής διαδικασίας, η
οποία πρόσφατα επανενεργοποιήθηκε µε τη µορφή των εκ του
σύνεγγυς συνοµιλιών και αυτό µη το ξεχνάµε.

Πρέπει να συµβάλλουµε ώστε να έχουµε πραγµατική ειρήνη
στην περιοχή. Αυτός είναι ο απώτερος στόχος µας, η εξεύρεση
συνολικής, δίκαιης και βιώσιµης λύσης του παλαιστινιακού, στη
βάση της αρχής των δυο κρατών, µε τη δηµιουργία ενός βιώσι-
µου µελλοντικού παλαιστινιακού κράτους, που θα συνυπάρχει µε
το Ισραήλ, σε συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας. Γι’ αυτό εργα-
ζόµαστε και ξέρετε ότι η Ελλάδα και η ελληνική Κυβέρνηση γι’
αυτό αγωνίζεται και ό,τι χρειαστεί να κάνουµε προς αυτή την κα-
τεύθυνση, θα το κάνουµε, να είστε σίγουρος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Επόµενη είναι η τρίτη υπ’

αριθµόν 853/31-5-2010 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου
Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την επιστροφή των 3.000 ευρώ που δόθηκαν σε πυρόπληκτους
της Ηλείας κ.λπ.

Η επίκαιρη ερώτηση, του κ. Καραθανασόπουλου έχει ως εξής:
«Η Κυβέρνηση µέσω της Υπηρεσίας ∆ηµοσιονοµικού Ελέγχου

του Υπουργείου Οικονοµικών έχει βάλει στο στόχαστρο τους πυ-
ρόπληκτους της Ηλείας, µε το πρόσχηµα ότι υπάρχουν οικογέ-
νειες που έχουν εισπράξει πάνω από µία φορά τα ψίχουλα της
αποζηµίωσης των 3.000 ευρώ, που τους αναλογούσαν µετά τις
καταστροφικές πυρκαγιές στο νοµό. Μάλιστα, έχει ξεκινήσει η
διαδικασία να καλούνται στα κατά τόπους αστυνοµικά τµήµατα
για απολογία, όσοι δεν «πειθάρχησαν» και δεν το επέστρεψαν.
∆ηλαδή, είναι πολύ πιθανόν να δικαστούν αφού παρέβησαν το
νόµο!!!

Αυτά συµβαίνουν όταν η κατάσταση των φτωχοµεσαίων αγρο-
τών στο νοµό είναι τραγική. Η απώλεια του εισοδήµατός τους, η
ολοκληρωτική καταστροφή των καλλιεργειών, του εξοπλισµού,
των στάβλων τους, των µηχανηµάτων τους, τους έχει εξαναγκά-
σει ακόµα και να πουλάνε τα κοπάδια και τα χωράφια τους για να
µπορέσουν να επιβιώσουν. Την ίδια ώρα οι καπιταλιστές αγρό-
τες, το κεφάλαιο που δραστηριοποιούνται στον τουρισµό στή-
νουν επιχειρήσεις πάνω στα καµένα.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της αντιλαϊκής αγροτικής πολιτι-
κής της σηµερινής Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ όσο και της προη-
γούµενηςτηςΝέας∆ηµοκρατίας.Εφαρµόζουντηνκαταστροφική ΚΑΠ
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχουν εγκαταλείψει τους φτωχο-
µεσαίους αγρότες µετά τις πυρκαγιές. Η πολιτική τους έχει
στόχο το πλήρες ξεκλήρισµα των φτωχοµεσαίων αγροτών, τη
συγκέντρωση της αγροτικής παραγωγής και της γης στους
νέους καπιταλιστές αγρότες.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός τι µέτρα θα πάρει:
Για να σταµατήσει τώρα κάθε διαδικασία ποινικής δίωξης των

αγροτών.
2. Για να αποκατασταθούν πλήρως οι φτωχοί και µεσαίοι αγρό-

τες που πληγήκαν από τις πυρκαγιές της Ηλείας».
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Καραθανασόπολου, θα απαντή-

σει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, τον Αύγουστο του 2007 και ενώ η Βουλή

είχε διαλυθεί λόγω της προκήρυξης των Γενικών Βουλευτικών
Εκλογών, περιοχές της χώρας, µεταξύ των οποίων και η Ηλεία,
βρίσκονταν σε κατάσταση εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλε-
πτης ανάγκης.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου που στη συνέχεια κυρώθηκε µε νόµο, αποφάσισε
-και σωστά αποφάσισε- τη χορήγηση έκτακτων κοινωνικών πα-
ροχών και οικονοµικών ενισχύσεων σε όσους επλήγησαν προ-
σωρινά ή µόνιµα εξαιτίας των πυρκαγιών οπουδήποτε στην
Επικράτεια, κατά το έτος 2007. Προφανώς, ήταν µία σωστή από-
φαση η οποία όµως, υλοποιήθηκε µε το χειρότερο τρόπο, ενδει-
κτικό του τρόπου που διαχειρίστηκε η τότε κυβέρνηση τα
προβλήµατα των πυρόπληκτων περιοχών. Συγκεκριµένα ο ν.
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3624/2007 απαιτούσε ως µόνα δικαιολογητικά για την πληρωµή
των οικονοµικών ενισχύσεων αίτηση και υπεύθυνη δήλωση του
δικαιούχου για τις ζηµιές που υπέστη, καθώς και ότι δεν έλαβε
την ίδια παροχή από οποιαδήποτε άλλη πηγή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Επρόκειτο για άλλη µία πολιτική επιλογή σε προεκλογική πε-
ρίοδο, που οδήγησε σε εκµαυλισµό των συνειδήσεων πολιτών.
Και ειλικρινά από το περιεχόµενο της ερώτησής σας µε εκπλήσ-
σει το γεγονός ότι δεν θυµόσαστε τι έγραφε ο Τύπος εκείνη την
περίοδο. Είµαι σίγουρος ότι αν αναζητήσω πληροφοριακά στοι-
χεία, ακόµα σε έντυπα, τα οποία πρόσκεινται στο κόµµα σας, θα
διαπιστώσω εκεί πέρα ότι υπήρχαν συγκεκριµένες καταγγελίες
για επιχείρηση εκµαυλισµού συνειδήσεων. Πώς µετά από τρία
χρόνια εσείς το έχετε ξεχάσει αυτό;

Γιατί θυµόµαστε όλοι το τι επακολούθησε. Μαζί µε τους πραγ-
µατικούς πυρόπληκτους συνέρεαν στην Ηλεία και πλήθος άλλων
πολιτών, που συχνά δεν ήταν καν κάτοικοι της περιοχής, για να
εισπράξουν το γνωστό «τριχίλιαρο». Και δεν το λέω εγώ, το λένε
και οι ίδιοι οι πυρόπληκτοι του χωριού Αγία Άννα, που περιγρά-
φουν το τι ακριβώς συνέβη µε επιστολή τους προς τον κ. Αλο-
γοσκούφη τον Οκτώβριο του 2008.

Στη συνέχεια, κατ’ εξουσιοδότηση του ίδιου νόµου εκδόθηκε
Κοινή Υπουργική Απόφαση για να καθοριστεί εκ των υστέρων η
διαδικασία ελέγχου των αιτήσεων και των υπευθύνων δηλώσεων,
καθώς και τα δικαιολογητικά που θα έπρεπε να καταθέσουν οι
τότε δικαιούχοι. Με βάση αυτή την απόφαση απεστάλησαν από
την αρµόδια υπηρεσία δηµοσιονοµικού ελέγχου ειδοποιήσεις για
την υποβολή των προβλεπόµενων δικαιολογητικών. Εφόσον µετά
την προσκόµιση των δικαιολογητικών, αίρονται οι αµφιβολίες ως
προς τη νοµιµότητα καταβολής της ενίσχυσης, η υπόθεση τίθε-
ται στο αρχείο. Όταν όµως διαπιστώνεται ότι έγιναν πληρωµές,
χωρίς να συντρέχουν οι προαπαιτούµενες προϋποθέσεις ή
ακόµα και διπλοπληρωµές, ζητείται µε καταλογισµό των υπό-
χρεων, η επιστροφή των αχρεωστήτως καταβληθεισών ενισχύ-
σεων. Αυτό επιβάλλεται από το νόµο, αυτό υπαγορεύει το
δηµόσιο συµφέρον.

Ερωτώ, λοιπόν, ποια είναι η δική σας η αγωνία; Σε ποιο σηµείο
έγκειται; Θέλετε, δηλαδή, κάποιος που δεν ήταν κάτοικος του
συγκεκριµένου νοµού ή κάποιος ο οποίος πήρε δύο και τρεις και
τέσσερις φορές τη συγκεκριµένη οικονοµική ενίσχυση, να µπο-
ρέσει να τα πάρει χωρίς να ελεγχθεί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αυτή είναι η πρόταση την οποία καταθέτετε στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο; Να βγείτε ανοικτά και να πείτε: «Ναι, εγώ θέλω αν κά-
ποιος πήρε πέντε, έξι, επτά -αποδεδειγµένα όµως- φορές το
τριχίλιαρο, αυτός να µην διωχθεί», για να ξέρουµε τελικά τι υπη-
ρετούµε και τι υποστηρίζουµε µέσα σ’ αυτόν εδώ πέρα το χώρο.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει, ο ερω-

τών Βουλευτής, κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και µόνο µε την απά-

ντηση του ο κύριος Υπουργός προκαλεί. Προκαλεί ο κύριος
Υπουργός, προκαλεί! Και το λέω τρεις φορές για να το κατα-
νοήσει.

Γιατί η κατάσταση την οποία βιώνουν οι πυρόπληκτοι αγρότες,
η φτωχοµεσαία αγροτιά της Ηλείας και όχι µόνο, που καταστρά-
φηκαν από τις πυρκαγιές, είναι τραγική. Και εδώ υπάρχουν τε-
ράστιες ευθύνες και της σηµερινής Κυβέρνησης και της
προηγούµενης.

Το ξέρετε ή δεν το ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι έχει αποκλει-
στεί η συντριπτική πλειοψηφία των µικροµεσαίων αγροτών από
την αποκατάσταση των πυρκαγιών; Το γνωρίζετε ότι µε τους κα-
νονισµούς στον ΕΛΓΑ και στον ΠΣΕΑ δεν αποζηµιώνονται; Γνω-
ρίζετε ότι έχουν καθυστερήσει οι καταβολές των υπολοίπων
δόσεων, ενώ ταυτόχρονα τρέχουν τα δάνεια από τις τράπεζες
που έχουν πάρει; Γνωρίζετε ότι γίνεται µία τεράστια πολιορκία
από επιχειρηµατικά συµφέροντα για να λεηλατήσουν, για δεύ-
τερη φορά την περιοχή εκεί και να αναπτύξουν µία τεράστια επι-
χειρηµατική δραστηριότητα;

Αυτό είναι το βασικό πρόβληµα. Και σε αυτό το βασικό πρό-
βληµα δεν λέτε τίποτα. ∆εν λέτε τίποτα, για παράδειγµα για τα
140.000.000 ευρώ περίπου του Ταµείου Αλληλεγγύης. Τι γίνονται
αυτά τα χρήµατα; Γιατί δεν πάνε στους δικαιούχους; Πότε θα
πάνε; Όταν θα φύγουνε; Όταν θα εγκαταλείψουν; Γιατί δεν λέτε
τίποτα για τα 89.000.000 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν
έχουν δοθεί ακόµη στις περιοχές; Αυτά δεν σας απασχολούν;
∆εν σας ενδιαφέρουν αυτά τα ζητήµατα;

Έρχεστε τώρα και σκόπιµα την διαστρεβλώνετε την ερώτηση,
µιλάτε για αλλότριους οι οποίοι εκµεταλλεύτηκαν. Και εµείς το εί-
χαµε καταγγείλει αυτο και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. ∆εν µιλάµε
για τέτοιες περιπτώσεις. Μιλάµε για συγκεκριµένες περιπτώσεις
πυρόπληκτων οικογενειών, τις οποίες καλείτε τώρα και µε την
απειλή των δικαστικών διώξεων να επιστρέψουν χρήµατα τα
οποία πήραν µε προσαυξήσεις, όταν εσείς χρωστάτε πολύ πε-
ρισσότερα στις οικογένειες αυτές. Εδώ δεν υπάρχει δέσµευση
της Κυβέρνησης και ζήτηµα, πότε θα αποκατασταθούν, όταν κα-
ταστράφηκαν κυριολεκτικά, όταν βρίσκονται στο δρόµο; ∆εν σας
ενδιαφέρει αυτό το ζήτηµα;

Ποιος χρωστάει, λοιπόν, περισσότερα; Μία οικογένεια πυρό-
πληκτου αγρότη που µπορεί να πήρε δύο φορές το «τριχίλιαρο»
ή η Κυβέρνηση που δεν έχει δώσει ακόµα δεκάρα τσακιστή για
να αποκατασταθούν ή τους έχετε αποκλείσει τελείως από την
αποκατάσταση; Ποιο είναι το νόµιµο και το ηθικό; Να το δούµε
συγκεκριµένα, λοιπόν. Και ας αφήσουµε το ότι τα πήραν παρά-
νοµα µία σειρά άτοµα που δεν είχαν καµία απολύτως ζηµιά. ∆εν
αναφερόµαστε σε τέτοιες περιπτώσεις. Αναφερόµαστε σε υπαρ-
κτές, σε πραγµατικές περιπτώσεις, σε ανθρώπους οι οποίοι δεν
έχουν αποζηµιωθεί καθόλου και τους ζητάτε πίσω και τα χρή-
µατα, όταν η καταστροφή που έχουν υποστεί είναι πολύ µεγα-
λύτερη και όταν η πολιτική την οποία συνεχίζετε εκεί τους πετάει,
στην εξαθλίωση, γιατί είναι συνέχεια της αντιαγροτικής πολιτι-
κής. ∆εν θα πείτε γι’ αυτό το ζήτηµα καµµία κουβέντα, πότε θα
αποκατασταθούν, µε ευθύνη της Κυβέρνησης για τις ζηµιές τις
οποίες υπέστησαν; Οι πραγµατικές ζηµιές. Το σύνολο των ζη-
µιών χωρίς αποκλεισµούς ξεπερνώντας τις πολιτικές σας επιλο-
γές µε τους οργανισµούς τον ΠΣΕΑ και τον ΕΛΓΑ που τους
αποκλείουν δίνοντας «παράτα» στα δάνεια που έχουν πάρει και
στα οποία τρέχουν οι τόκοι τους. Για τους κεφαλαιοκράτες δώ-
σατε παράταση τριών χρόνων. Παράταση όµως για τους πυρό-
πληκτους αγρότες δεν δίνετε, ούτε για τα προγράµµατα
αποκατάστασης, ούτε για τα δάνεια τα οποία έχουν πάρει. ∆ύο
µέτρα και δυο σταθµά εφαρµόζετε; Κεφαλαιοκρατικές πολύ µε-
γάλες επιχειρήσεις, οι οποίες δραστηριοποιούνται σε πυρόπλη-
κτες περιοχές και δεν πάθανε καµµία ζηµιά παίρνουν παράταση,
παίρνουν κίνητρα. Εκεί κατευθύνθηκαν τα λεφτά, κύριε Υπουργέ,
στους µεγάλους κατασκευαστικούς οµίλους και στις µεγάλες
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται εκεί στην περιοχή, ενώ οι
πυρόπληκτοι αγρότες και ιδιαίτερα η φτωχή αγροτιά βιώνει κα-
θηµερινά την εξαθλίωση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
στε, κύριε Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Επιτέλους, ας αφή-
σουµε αυτό το παραµύθι περί νοµιµότητας ή όχι. Νόµιµο είναι να
αποκατασταθούν σήµερα όλοι οι αγρότες για το σύνολο των κα-
ταστροφών που πάθανε, χωρίς καµµία εξαίρεση. Αυτό είναι το
νόµιµο και το ηθικό γι’ εµάς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Σαχινίδης.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Είναι γε-
γονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µαθαίνουµε πολλά σ’
αυτήν εδώ τη Βουλή. Από Υπουργό της Νέας ∆ηµοκρατίας µά-
θαµε ότι «ό,τι είναι νόµιµο είναι και ηθικό». Από Βουλευτή του
ΚΚΕ µαθαίνουµε ότι «ό,τι είναι ηθικό, είναι και νόµιµο».

Αν, λοιπόν, είναι ηθικό κάποιος να πάει και να διεκδικήσει δύο
και τρεις και τέσσερις φορές µία αποζηµίωση, αυτό είναι και νό-
µιµο και θα πρέπει εµείς να παραιτηθούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν ντρέπεστε καθόλου;
Φιλότιµο δεν έχετε;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Εγώ
αυτό κατάλαβα.
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Κύριε συνάδελφε, η υλοποίηση ενός σχεδίου ανασυγκρότη-
σης της Ηλείας ήταν προεκλογική και µετεκλογική δέσµευση του
ίδιου του Πρωθυπουργού της χώρας, του Γεωργίου Παπαν-
δρέου. Το συντονισµό της συλλογικής προσπάθειας για την ανά-
πτυξη των πυρόπληκτων περιοχών, την έχει αναλάβει το γραφείο
της Αντιπροεδρίας. Και σύντοµα θα έρθει προς συζήτηση µέσα
στη Βουλή σχέδιο νόµου για την αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος.

Θέλω δε να σας υπενθυµίσω, γιατί κάνατε και µία αναφορά
στις δικαστικές διώξεις σε ό,τι αφορά τις κλήσεις που έλαβαν κά-
τοικοι της Ηλείας να προσέλθουν στα κατά τόπους αστυνοµικά
τµήµατα για απολογία, ότι δεν πρόκειται για πράξη της διοίκη-
σης. Αυτές εστάλησαν στο πλαίσιο δικαστικής έρευνας, που διε-
νεργείται ύστερα από παραγγελία του Εισαγγελέα Πύργου.

Προφανώς και δεν θα παρέµβουµε µε οποιονδήποτε τρόπο
στο έργο της δικαιοσύνης ούτε σ’ αυτήν την περίπτωση, αλλά
ούτε και σε καµµία άλλη περίπτωση. Και δεν το κάνουµε, κύριε
συνάδελφε, γιατί εµείς σεβόµαστε το Σύνταγµα, που για να προ-
στατεύει τον πολίτη από την αυθαίρετη και καταχρηστική άσκηση
της εξουσίας, ορίζει την αρχή της διάκρισης των εξουσιών ως
θεµελιώδη αρχή του κράτους δικαίου.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τα 140.000.000 ευρώ, τι

γίνονται; Τα 89.000.000 ευρώ;
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κυρία

Πρόεδρε, ζητώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): ∆εν ολοκληρώσατε;
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Βε-

βαίως, αλλά πρέπει να απαντήσω στον κύριο συνάδελφο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τα

140.000.000 ευρώ θα περάσουν µε ένα νόµο, ο οποίος θα κατα-
τεθεί..

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα!
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): …στη δι-

καιοδοσία του Υπουργού Οικονοµικών, ο οποίος θα αποφασίσει
για το πώς αυτά θα χορηγηθούν, προκειµένου να ενισχυθούν οι
πυρόπληκτοι του νοµού Ηλείας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Είσαστε σαφής, κύριε
Υφυπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα τρεις µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 33ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Αθήνας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 846/31-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, κ. Λεωνίδα
Γρηγοράκου προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη διαχείριση στερεών αποβλή-
των στο δήµο Γυθείου κ.λπ., δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
Υπουργού και διαγράφεται.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κώλυµα Βουλευτή;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι, κώλυµα Υπουρ-

γού είναι σηµειωµένο. Από κει και ύστερα εάν αυτήν τη στιγµή,
δεν υπάρχει το κώλυµα, θα µπορεί να διευκρινίσει η κυρία Υπουρ-
γός.

Η τρίτη µε αριθµό 854/31-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυ-
ρίκου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε την πρόσληψη εργατοτεχνιτών από τη διοίκηση των
Ελληνικών Πετρελαίων κ.λπ., δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
Υπουργού και διαγράφεται.

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 856/31-5-2010 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία

Πολατίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την τουρ-
κική τράπεζα FINANSBANK, θυγατρική της Εθνικής Τράπεζας
της Ελλάδος κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Πολατίδη έχει ως εξής:
«Συµφώνως προς την ανακοίνωση της Εθνικής Τράπεζας της

Ελλάδος, τα κέρδη του πρώτου τριµήνου ανέρχονται σε
21.000.000 ευρώ από τις δραστηριότητες στην ελληνική επικρά-
τεια, ενώ η τουρκική FINANSBANK έχει κέρδη 122.000.000 ευρώ.
Όπως ισχυρίζονται στελέχη της ΕΤΕ αυτό καταδεικνύει και πόσο
«σοφή» υπήρξε η απόφαση για επένδυση στην τουρκική τράπεζα.

Εν αντιθέσει προς τη ρόδινη εικόνα που προσπαθεί να περά-
σει η διοίκηση της ΕΤΕ ο Οµέρ Αράς, πρόεδρος της τουρκικής
τράπεζας, ισχυρίζεται σε δηλώσεις του ότι «∆εν έχει γίνει µετα-
φορά κερδών από την τουρκική τράπεζα FINANSBANK προς την
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος και δεν πρόκειται να συµβεί ποτέ.
Ούτε µία λίρα. Όλα τα κέρδη θα επανεπενδύονται στην Τουρκία»
και επίσης «∆εν λειτουργούµε ως υποκατάστηµα της Εθνικής. Η
FINANSBANK λειτουργεί στην Τουρκία ως τουρκική τράπεζα».

Κατόπιν τούτων ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ:
1. Σε τι ποσό ανέρχονται συνολικώς τα υπό διάφορα προσχή-

µατα µεταφερθέντα κεφάλαια της ΕΤΕ στην Τουρκία µέχρι σή-
µερα;

2. Τι ποσόν από τα υποτιθέµενα κέρδη έχει επιστρέψει και σε
τι νόµισµα στην Ελλάδα για να βοηθήσει την ΕΤΕ, αλλά και την
ελληνική οικονοµία στη δύσκολη σηµερινή συγκυρία;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Πολατίδη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Σαχινίδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, για την αγορά των µετοχών της FINANS-

BANK καταβλήθηκαν συνολικά 4,26 δισεκατοµµύρια ευρώ. Στο
ποσό αυτό περιλαµβάνονται τα ποσά που καταβλήθηκαν στους
βασικούς µετόχους και στους λοιπούς µετόχους µέσω δηµόσιας
πρότασης και αγορών από το χρηµατιστήριο.

Η επένδυση της Εθνικής Τράπεζας στην τουρκική διά µέσου
της εξαγοράς της FINANSBANK, που ολοκληρώθηκε το 2007,
θεωρείται η µεγαλύτερη ελληνική επένδυση στη γειτονική χώρα.
Σήµερα η Εθνική Τράπεζα ελέγχει άµεσα και έµµεσα το 99,79%
του µετοχικού κεφαλαίου της FINANSBANK µε αξία συµµετοχής
3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Με την επιλογή αυτή η τότε διοίκηση της Εθνικής Τράπεζας
έκρινε, ότι δίνεται η δυνατότητα στην Εθνική Τράπεζα να διεκδι-
κήσει πρωταγωνιστικό ρόλο σε µία ταχύτατα αναπτυσσόµενη
τραπεζική αγορά, αλλά και να ενδυναµώσει την εξωστρέφειά της
και την παρουσία της στις διεθνείς αγορές.

Σήµερα, όπως γνωρίζετε, η Εθνική καταγράφει ζηµιές στην εγ-
χώρια αγορά. Αυτές αντισταθµίζονται από την κερδοφορία των
θυγατρικών της τόσο στην Τουρκία όσο και στη Νοτιοανατολική
Ευρώπη. Συγκεκριµένα τα ενοποιηµένα µετά τους φόρους κέρδη
του Οµίλου της Εθνικής Τράπεζας στο πρώτο τρίµηνο του 2010,
σηµείωσαν σηµαντική πτώση σε σχέση µε το πρώτο τρίµηνο του
2009, φθάνοντας τα 21.000.000 ευρώ.

Τα καθαρά κέρδη της FINANSBANK στο πρώτο τρίµηνο του
2010 ανήλθαν σε 122.000.000 ευρώ, ήταν αυξηµένα κατά 18%
έναντι του αντίστοιχου περσινού τριµήνου, και 32% σε τριµηνιαία
βάση. Οι επιδόσεις αυτές είναι υψηλότερες των προηγούµενων
τριµήνων.

Κύριε συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, ο επαναπατρισµός των
κερδών από τις δραστηριότητες των πιστωτικών ιδρυµάτων στο
εξωτερικό γίνεται µέσω της διανοµής µερισµάτων από τα κέρδη.
Ο Όµιλος της Εθνικής, όπως και άλλες ελληνικές τράπεζες που
δραστηριοποιούνται σε αναπτυσσόµενες αγορές για λόγους που
υπαγορεύονται από επενδυτικές στρατηγικές, ακολουθεί µία πο-
λιτική µη διανοµής µερίσµατος. Τα κέρδη παραµένουν για την
κεφαλαιακή ενίσχυση των θυγατρικών, την ανατροφοδότηση της
ανάπτυξής τους, τη µεγιστοποίηση της κερδοφορίας τους, που
προφανώς είναι προς όφελος των µετόχων της µητρικής τράπε-
ζας.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
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Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πόσο σας εκτιµώ, αλλά δυστυχώς µ’

αυτόν τον τυπικό τρόπο που απαντάτε και δεν απαντάτε επί της
ουσίας του θέµατος, µάλλον εσείς βλάπτετε την πολύ καλή ει-
κόνα που έχετε σε όλες τις πτέρυγες του ελληνικού Κοινοβου-
λίου.

Σας ρώτησα ακριβώς αυτό το πράγµα και εσείς απαντάτε ότι
αυτό δεν µπορεί να γίνει. Πείτε ξεκάθαρα «όχι». Άρα, δηλαδή, µε
µία επένδυση 4,26 δισεκατοµµύρια ευρώ σε µία δύσκολη χρο-
νικά στιγµή για την τουρκική οικονοµία, έσπευσε η κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας να ενισχύσει το καθεστώς του Ερντογάν.

Εσείς αντιδρούσατε. Έχουµε ανακοίνωσή σας στο «ΒΗΜΑ»
στις 8 Φεβρουαρίου του 2007, στην οποία κατηγορεί την κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας το ΠΑΣΟΚ -η κ. Παπανδρέου τότε
ήταν τοµεάρχης- ότι ήταν µία καταστροφική πράξη για την
Εθνική και για τα συµφέροντα των µετόχων τους.

Και στα 4,26 δισεκατοµµύρια ευρώ ξεχνάτε να προσθέσετε και
το 1.000.000.000 ευρώ περίπου που δόθηκε εµµέσως για εξα-
γορά των υποκαταστηµάτων της FINANSBANK στη Μάλτα και
στο Λονδίνο. Άρα, µιλάµε για 5,26 δισεκατοµµύρια ευρώ ζεστό
χρήµα, για να στηρίξει τον Ερντογάν.

Ο Ερντογάν ήρθε εδώ -ο σουλτάνος- και µας είπε ότι θα µας
βοηθήσει τώρα. Με τι θα µας βοηθήσει; Με τα δικά µας λεφτά;
Τότε κατηγορούσατε τη Νέα ∆ηµοκρατία, ότι κακώς έκανε. Τώρα
έρχεστε και υπερασπίζεστε την πολιτική της.

Και η διορισµένη από εσάς διοίκηση της Εθνικής θεωρεί µάλι-
στα και σοφή την επένδυση αυτή. Τελικά είναι σοφή; Εγώ νοµίζω
ότι από την ιστορία βγαίνει ότι η κ. Παπανδρέου -και το ΠΑΣΟΚ
τότε- είχε δίκιο. ∆ιότι δόθηκαν 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στην
τουρκική οικονοµία, προκειµένου να αγοράζει όπλα και να µας
κάνει παραβιάσεις και δεν πρόκειται να έρθει τίποτα στην Ελ-
λάδα. Αυτό ισχυρίζεστε.

Ποιο είναι, δηλαδή, το όφελος από αυτή τη φοβερή και σοφή
επένδυση; Το να διορθώνουµε τα λογιστικά βιβλία και να φαίνο-
νται ότι υπάρχουν κέρδη; Θα έρθει ποτέ ένα ευρώ πίσω στην Ελ-
λάδα; Σήµερα, που η Εθνική Τράπεζα, αλλά και η ελληνική
οικονοµία έχει έλλειψη ρευστότητας και έχει ανάγκη να έρθουν
κεφάλαια, θα έρθει τίποτα από την περιβόητη, σοφή επένδυση ή
το µόνο που µας ενδιαφέρει είναι να ενισχύσουµε τον Ερντογάν
µε οποιοδήποτε κόστος, ακόµη και στη δύσκολη περίπτωση να
χρεώνεται ο ελληνικός λαός και να µην έρχεται τίποτα από τα
υποτιθέµενα κέρδη; Γιατί πάντα µε τη δηµιουργική λογιστική που
έχουµε µπλέξει, δεν ξέρουµε αν υπάρχουν ή δεν υπάρχουν
κέρδη. Αυτό είναι κάτι ρευστό.

Επαναλαµβάνω την ερώτηση: Θα έρθει τίποτα; Θα πιέσετε
εσείς την Εθνική Τράπεζα, ούτως ώστε τώρα στην έλλειψη ρευ-
στότητας που υπάρχει στην εθνική οικονοµία να φέρει, να µοι-
ράσει µέρισµα και να το φέρει εδώ ή υπάρχουν κάποιες κρυφές
συµφωνίες ότι αυτά τα χρήµατα δεν θα επιστρέψουν ποτέ στην
Ελλάδα;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Σαχινίδη, έχετε το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση αυτή δεν υπερασπίζεται την

κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, ούτε και τις επιλογές της δι-
οίκησης που έκανε τότε η ∆ιοίκηση της Εθνικής Τράπεζας. Η Κυ-
βέρνηση δεν έχει κανέναν λόγο να εµπλέκεται σε επιλογές, τις
οποίες κάνουν οι τράπεζες και που αφορούν τη δική τους στρα-
τηγική για το πώς θα θωρακιστούν από τα προβλήµατα µε τα
οποία βρίσκονται αντιµέτωπες λόγω της διεθνούς χρηµατοοικο-
νοµικής κρίσης. Αυτήν τη στιγµή έχει παρθεί µία απόφαση και η
απόφαση αυτή είναι να µη µοιράζονται τα κέρδη τους, προκει-
µένου να ενισχυθεί η κεφαλαιοποιητική τους βάση.

Ξέρετε καλύτερα από µένα ότι ένα από τα µεγαλύτερα προ-
βλήµατα, µε τα οποία βρέθηκε αντιµέτωπο το τραπεζικό σύστηµα
διεθνώς, είναι ότι δεν είχε επαρκή κεφαλαιοποίηση, µε αποτέλε-
σµα σε πάρα πολλές περιπτώσεις οι χώρες να καταφύγουν σε
κρατικοποίηση των τραπεζών αυτών.

Σε αυτήν, λοιπόν, την κρίσιµη στιγµή, η επιλογή, η οποία γίνε-
ται από την Εθνική Τράπεζα, είναι να διατηρήσουν τα κεφάλαιά
τους. Βεβαίως και εισπράττει κάποια µερίσµατα, ειδικά από τις
προνοµιούχες µετοχές, η Εθνική Τράπεζα µέσω της επένδυσης
που έκανε στη FINANS BANK. Από εκεί και πέρα, όµως, αν αξιο-
λογεί ότι είναι προτιµότερο …

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Εισπράττει;
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Βεβαίως

και εισπράττει, κύριε συνάδελφε. ∆εν εισπράττει για τις απλές
µετοχές, για τις προνοµιούχες εισπράττει.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: …(∆εν ακούστηκε)
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε

συνάδελφε, εάν η επιλογή της Εθνικής Τράπεζας είναι να διατη-
ρήσει τα κέρδη στο εσωτερικό της Τράπεζας, µε την προοπτική
να ενισχυθεί το κεφάλαιο, για να µπορέσει να αντιµετωπίσει τα
όποια προβλήµατα µπορούν να υπάρξουν στο µέλλον, αυτή είναι
µία επιλογή, την οποία δεν µπορώ και δεν πρόκειται να αξιολο-
γήσω εδώ µέσα στη Βουλή.

Όπως γνωρίζετε, στόχος της Κυβέρνησης αυτής, ήταν και πα-
ραµένει να θωρακίσει το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα, το οποίο
αυτήν τη στιγµή βρίσκεται αντιµέτωπο µε τις συνέπειες της κρί-
σης. Κι εµείς δεν πρόκειται να υπεισέλθουµε στις εσωτερικές επι-
λογές που κάνουν οι διοικήσεις των τραπεζών.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Η πέµπτη µε αριθµό 858/31-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου
Τσούκαλη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, σχετικά µε την ανάγκη έκτακτης χρηµατοδότησης της νο-
τιοανατολικής Αιτωλοακαρνανίας για τη λειτουργία τριών
αρδευτικών αντλιοστασίων κ.λπ. δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής: «Τροποποίηση της νοµοθεσίας για την
εναλλακτική διαχείριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων
και τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευα-
σιών και Άλλων Προϊόντων (Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.) και άλλες διατάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 27-5-2010 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί
της αρχής.

Πριν δώσω το λόγο στην εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, κ.
Μαρία Θεοχάρη, σας ενηµερώνω ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΛΑΟΣ, κ. Αστέριος Ροντούλης όρισε για τη ση-
µερινή συζήτηση Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον κ. Μαυρουδή
Βορίδη. Επίσης, ορίστηκε ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Παύ-
λος Μαρκάκης.

Το λόγο έχει η κ. Μαρία Θεοχάρη, εισηγήτρια της Πλειοψη-
φίας.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, τρεις είναι οι

σηµαντικότερες απειλές παγκοσµίως για το περιβάλλον και για
την αντιµετώπισή τους χρειάζεται ενιαία πολιτική, καθώς πρό-
κειται για προβλήµατα που διαρκώς διογκώνονται και µεταφέ-
ρονται από γενιά σε γενιά. Μιλάµε για τη διαχείριση των υδάτων,
την κλιµατική αλλαγή και τη διαχείριση των απορριµµάτων.

Η παραγωγή όλο και περισσότερης ποσότητας απορριµµάτων
αποτελεί βασικό παράγοντα επιβάρυνσης του περιβάλλοντος. Ο
σύγχρονος τρόπος ζωής επηρεάζει, όχι µόνο τη σύσταση των
σκουπιδιών που παράγουµε καθηµερινά, αλλά και την ποσότητα
των συσκευασιών που καταλήγουν στα απορρίµατα. Η παρα-
γωγή αποβλήτων συσκευασιών δεν αποτελεί απλώς σηµαντική
µορφή ρύπανσης, αλλά και σπατάλη φυσικών πόρων.

Σήµερα, περισσότερο από ποτέ, έχει γίνει εµφανής η επιτα-
κτική ανάγκη για εναλλακτική διαχείριση των συσκευασιών και
άλλων προϊόντων, δηλαδή για ανακύκλωση και η προσπάθεια για
όσο το δυνατόν αποτελεσµατικότερη ελαχιστοποίηση του όγκου
των απορριµάτων και η βέλτιστη αξιοποίηση των φυσικών πόρων
που διαθέτουµε είναι καθήκον όλων µας.

Η ολοκληρωµένη διαχείριση και αξιοποίηση των αποβλήτων
εντάσσεται στο πλαίσιο της πολιτικής της Κυβέρνησης για την
πράσινη ανάπτυξη. Χρειάζεται ένα ολοκληρωµένο σχέδιο µε συ-
νεργασία µεταξύ κράτους και ιδιωτικού τοµέα, σαφή προσδιορι-
σµό ρόλων και ευθυνών, ενηµέρωση και κινητοποίηση των
πολιτών.

Η απάντηση της Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος περιλαµβάνει µείωση των αποβλήτων, βελτίωση της
ανακύκλωσης µε ποσοτικούς δεσµευτικούς στόχους σε όλη τη
χώρα και ανάκτηση ενέργειας από τα απόβλητα. Πρέπει, επιτέ-
λους, να πάψουµε να τα θεωρούµε σκουπίδια και να συνειδητο-
ποιήσουµε ότι πρόκειται για προϊόντα που µπορούµε να
αξιοποιήσουµε.

Είναι γεγονός ότι στην Ελλάδα αργήσαµε να θεσπίσουµε το
κατάλληλο θεσµικό πλαίσιο για την ανακύκλωση και για ολοκλη-
ρωµένη και βιώσιµη διαχείριση των απορριµµάτων. Από το 2001,
όµως, που ψηφίστηκε ο ν. 2939 για την εναλλακτική διαχείριση
των συσκευασιών, η χώρα µας διαθέτει ένα από τα πιο σύγχρονα,
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, νοµοθετικά πλαίσια που καλύπτει όλες
τις συσκευασίες που διατίθενται στην αγορά και όλα τα από-
βλητα συσκευασιών, καθώς και πληθώρα άλλων προϊόντων,
όπως ελαστικά, ορυκτέλαια, συσσωρευτές, ηλεκτρικές στήλες,
απόβλητα από οικοδοµές και κατεδαφίσεις, ηλεκτρονικά και ηλε-
κτρικά απόβλητα, οχήµατα κ.λπ..

Σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, η ανάκτηση, επανα-
χρησιµοποίηση και ανακύκλωση των στερεών αποβλήτων, είναι
υποχρεωτική. Στα στερεά απόβλητα συµπεριλαµβάνονται και τα
οργανικά, αλλά και τα ηλεκτρικά και τα ηλεκτρονικά απόβλητα.

Η φιλοσοφία του νόµου του 2001 βασίζεται στην αρχή «ο ρυ-
παίνων πληρώνει». Όµως, όλοι οι νόµοι δοκιµάζονται στην πράξη
και στις περισσότερες περιπτώσεις παρατηρούνται τυχόν ελλεί-
ψεις και κενά κατά την εφαρµογή τους. Αναγνωρίζοντας, λοι-
πόν, ότι το υπάρχον νοµικό πλαίσιο επιδέχεται βελτιώσεις και
προσθήκες, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, δηλαδή η τρο-
ποποίηση του ν. 2939 2001 και του π.δ. 99 2008 έρχεται να κα-
λύψει όλα τα κενά, να ρυθµίσει κάποιες δυσλειτουργίες που
παρατηρήθηκαν στην πράξη, αλλά κυρίως, για να δώσει κίνητρο
σε ΟΤΑ και πολίτες να ανακυκλώνουν συχνότερα και περισσό-
τερο.

Σαφώς και ένα θέµα, όπως η διαχείριση των απορριµµάτων,
απαιτεί κυρίως δράση, όχι σειρά νοµοθετικών ρυθµίσεων. Αυτός
ακριβώς, όµως, είναι και ο στόχος του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε σήµερα να µεγιστοποιήσουµε την ανακύκλωση, ώστε να µην
καταλήγουν χρήσιµα υλικά σε χώρους υγειονοµικής ταφής.

Ο νόµος του 2001 όριζε ως βασική αρχή το ότι η διαχείριση
των αποβλήτων θα γίνεται από τους υπόχρεους διαχειριστές σε
συνεργασία µε τους ΟΤΑ και µε τον έλεγχο της πολιτείας. Όριζε
ακόµη την ίδρυση του Εθνικού Οργανισµού Εναλλακτικής ∆ια-
χείρισης Συσκευασιών και Άλλων Προϊόντων (ΕΟΕ∆ΣΑΠ) που,
όµως, τόσα χρόνια δεν συγκροτήθηκε, δηµιουργώντας προβλή-
µατα στην εναλλακτική διαχείριση κατηγοριών στερεών απο-
βλήτων, όπως για παράδειγµα τα απόβλητα κατασκευαστικών
εργασιών (µπάζα).

Βασικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η διασφάλιση της σω-
στής λειτουργίας του ΕΟΕ∆ΣΑΠ που έχει µη κερδοσκοπικό χα-
ρακτήρα και σκοπός του είναι ο σχεδιασµός και η εφαρµογή της
πολιτικής της εναλλακτικής διαχείρισης στην Ελλάδα υπό την
εποπτεία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής.

Χωρίς τη σωστή και ορθολογική λειτουργία του οργανισµού,
δεν είναι δυνατή η εφαρµογή των προγραµµάτων διαλογής απο-
βλήτων, αλλά ούτε και η διασφάλιση της σωστής και µη κερδο-
σκοπικής λειτουργίας των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης
που αναλαµβάνoυν και την περαιτέρω αξιοποίηση και ανακύ-
κλωση των αποβλήτων.

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι για να γίνει κάτι τέτοιο είναι απαραί-
τητο να τροποποιηθούν οι διατάξεις εκείνες του νόµου που πα-
ρουσίασαν τα προβλήµατα κατά την εφαρµογή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη βασική τροποποίηση που
επιφέρει το νοµοσχέδιο είναι η ενεργοποίηση του Εθνικού Ορ-
γανισµού Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και άλλων
προϊόντων. Ο ρόλος του ΕΟΕ∆ΣΑΠ είναι καθοριστικός, καθώς ο
οργανισµός αυτός θα είναι υπεύθυνος για την αδειοδότηση, την
εφαρµογή και τον έλεγχο της σωστής εφαρµογής του Προ-
γράµµατος Ανακύκλωσης στη χώρα, πάντα υπό την εποπτεία του
ΥΠΕΚΑ.

Για την αποτελεσµατική λειτουργικότητα του ΕΟΕ∆ΣΑΠ το νο-
µοσχέδιο προβλέπει σειρά διατάξεων που αφορούν στους πό-
ρους και τη στελέχωσή του. Για την εξασφάλιση των οικονοµικών
πόρων για τον οργανισµό το νοµοσχέδιο προβλέπει την κράτηση
ποσοστού 2% επί των χρηµατικών εισφορών των υπόχρεων προς
τα συλλογικά συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης υπέρ του ΕΟ-
Ε∆ΣΑΠ. Με το µέτρο αυτό εξασφαλίζονται πόροι ικανοί για την
κάλυψη του κόστους λειτουργίας του οργανισµού, καθόσον ο ν.
2939/2001 δεν προέβλεπε πόρους αρκετούς για την κάλυψη των
λειτουργικών δαπανών του. Έτσι, ουσιαστικά διασφαλίζεται η οι-
κονοµική βιωσιµότητα και αυτοτέλεια του οργανισµού και πι-
στεύουµε ότι είναι µέτρο απόλυτα δίκαιο, αφού η ίδρυση και η
λειτουργία του ΕΟΕ∆ΣΑΠ έχει στόχο την εξυπηρέτηση αναγκών
που προκύπτουν από τη λειτουργία των συστηµάτων εναλλακτι-
κής διαχείρισης.

Για την αύξηση της λειτουργικότητας και ευελιξίας, αλλά και
της µείωσης των δαπανών του Οργανισµού, προβλέπεται µείωση
των µελών του διοικητικού συµβουλίου από δεκαπέντε σε εννέα,
χωρίς, όµως, αυτό να έχει επιπτώσεις στη συνολική εκπροσώ-
πηση των ενδιαφερόµενων µερών σε αυτό, καθώς ο Πρόεδρος
και δύο µέλη θα ορίζονται από το ΥΠΕΚΑ, ένα µέλος από το
Υπουργείο Εσωτερικών, ένα µέλος από το Υπουργείο Οικονοµίας
και τα υπόλοιπα µέλη ουσιαστικά εξασφαλίζουν τη συµµετοχή
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όλων των απαραίτητων φορέων, ΚΕ∆ΚΕ, Κεντρική Ένωση Επι-
µελητηρίων, ΕΣΚΑ και περιβαλλοντικές ΜΚΟ.

Για την οµαλή λειτουργία του ΕΟΕ∆ΣΑΠ, χωρίς επιπλέον οι-
κονοµική επιβάρυνση, προβλέπεται η στελέχωσή του µε ικανό
προσωπικό, µέσω αποσπάσεων ή µεταφοράς, κατά παρέκκλιση
από τις κείµενες διατάξεις, καθώς είναι µεν απαραίτητα τα
έµπειρα στελέχη, στην περίοδο όµως που διανύουµε η πραγµα-
τοποίηση οποιωνδήποτε νέων προσλήψεων είναι απαγορευτική.

∆εύτερο σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η απλοποίηση της δια-
δικασίας έκδοσης πιστοποιητικών για την ορθή λειτουργία των
συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης. Το πιστοποιητικό εναλ-
λακτικής διαχείρισης χορηγείται πλέον στο σύστηµα και όχι στο
όνοµα του διαχειριστή µετά από τους ελέγχους από τον ΕΟΕ∆-
ΣΑΠ.

Η εφαρµογή της εναλλακτικής διαχείρισης που αποτελεί και
το κριτήριο για την απόδοση του πιστοποιητικού στο διαχειρι-
στή, ελέγχεται µέσω των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης.

Τρίτον, µε το νοµοσχέδιο αλλάζει ο τρόπος αξιολόγησης των
συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης. Πλέον ο ΕΟΕ∆ΣΑΠ έχει
τη δυνατότητα τροποποίησης των όρων έγκρισης ενός συστή-
µατος εναλλακτικής διαχείρισης κατά τη διάρκεια της εξαετούς
έγκρισής του, αφού προηγουµένως καταθέσει στο σύστηµα τρο-
ποποιηµένο πλήρη φάκελο, ενώ προηγουµένως προβλεπόταν
τροποποίηση όρων µόνο στο πλαίσιο διαδικασίας χορήγησης πι-
στοποιητικού εναλλακτικής διαχείρισης, δηλαδή τριετία. Έτσι,
δίνεται η δυνατότητα στην πολιτεία να παρεµβαίνει σε τακτική
βάση, αλλά και στα συστήµατα η ευκαιρία να προσαρµόζονται
στις εκάστοτε συνθήκες αγοράς.

Ένα τέταρτο σηµείο του νοµοσχεδίου στο οποίο θέλω να ανα-
φερθώ, είναι ο µηχανισµός ελέγχων που θα εφαρµόζονται µέσω
του ΕΟΕ∆ΣΑΠ προκειµένου να διασφαλίζεται η ορθή εφαρµογή
της ανακύκλωσης στη χώρα, αλλά και το σύστηµα ποινών που
προβλέπονται για τους παραβάτες. Έτσι, λοιπόν κατ’ αρχάς θα
εξακολουθούν να ισχύουν τα όσα προβλέπονταν και από τον ν.
2939 περί καταβολής χρηµατικού προστίµου στην περίπτωση
που ο ΕΟΕ∆ΣΑΠ κρίνει ότι δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις που
έχει λάβει το Σύστηµα Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης.

Όσον αφορά τις κυρώσεις, αυτές αναπροσαρµόζονται επί το
αυστηρότερον. Τροποποιείται η διάταξη που αφορά στα χρηµα-
τικά πρόστιµα και διευκρινίζεται ότι τα κριτήρια για το ύψος των
επιβαλλόµενων προστίµων καθορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γείου ΠΕΚΑ µετά από εισήγηση του ΕΟΕ∆ΣΑΠ. Η αναπροσαρ-
µογήείναιαπαραίτητηπροκειµένουναεφαρµόζεταιαποτελεσµατικά ο
νόµος στο πλαίσιο της αειφόρου ανάπτυξης.

Πέµπτον- και θα ήθελα να δώσω ιδιαίτερη έµφαση στο θέµα
αυτό- θεσπίζεται ρητά και αποσαφηνίζεται ο µη κερδοσκοπικός
χαρακτήρας των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης. Αυτό
αποτελεί πρωταρχικό µας µέληµα και είναι απαραίτητη η δια-
σφάλισή του, καθώς είναι προφανές ότι τα συστήµατα εναλλα-
κτικής διαχείρισης επιτελούν έργο δηµοσίου συµφέροντος.
Γνώµονα των συστηµάτων θα πρέπει να αποτελεί η βελτίωση του
περιβάλλοντος και όχι η επιδίωξη του κέρδους.

Οι εργασίες εναλλακτικής διαχείρισης και η αξιοποίηση τους
είναι διαδικασίες που κοστίζουν. Το κόστος αυτό καλύπτεται από
την καταβολή χρηµατικής εισφοράς των διαχειριστών. Στο νο-
µοσχέδιο διευκρινίζεται ότι η εισφορά που καταβάλει κάθε εν-
διαφερόµενοςδιαχειριστήςστοσύστηµαπροορίζεταιαποκλειστικά για
την κάλυψη του κόστους της εναλλακτικής διαχείρισης καθώς,
επίσης, και του ποσοστού επί της εισφοράς που αποδίδεται στον
ΕΟΕ∆ΣΑΠ. Αυτές οι εισφορές και τυχόν άλλα έσοδα αποτελούν
ουσιαστικά και τον βασικό πόρο του οργανισµού.

Ένα σηµείο που αξίζει να τονίσουµε είναι ότι µε το σχέδιο
νόµου ορίζεται ότι τυχόν κέρδη των συστηµάτων αυτών δεν δια-
νέµονται στους µετόχους, αλλά προορίζονται για τη δηµιουργία
αποθεµατικών, προκειµένου να υπάρχουν διαθέσιµα κεφάλαια
για την κάλυψη τυχόν ζηµιών των επόµενων χρήσεων.

Παράλληλα και σε περίπτωση που ανακληθεί η έγκριση ενός
συστήµατος από τον ΕΟΕ∆ΣΑΠ ή σε περίπτωση λύσης του νο-
µικού καθεστώτος του συστήµατος για οποιονδήποτε λόγο, το
χρηµατικό ποσό που θα αποµείνει µετά την εξόφληση των χρεών
του συστήµατος αποδίδεται και αυτό στον ΕΟΕ∆ΣΑΠ.

Ένα τελευταίο σηµείο που θα ήθελα να τονίσω είναι οι διατά-
ξεις που αφορούν στους ΟΤΑ και την εφαρµογή της αρχής «ο
ρυπαίνων πληρώνει στην πράξη». Στην ουσία αυτό που κάνει το
νοµοσχέδιο είναι να παρέχει κίνητρα στους ΟΤΑ, ώστε να απο-
φεύγουν την απόρριψη απορριµµάτων στους ΧΥΤΑ και να προ-
ωθούν την ανακύκλωση.

Από τώρα και στο εξής τα τέλη που πληρώνουν οι δήµοι στους
φορείς διαχείρισης στερεών αποβλήτων, θα συνδέονται µε τις
ποσότητες των απορριµµάτων που αντιστοιχούν σε κάθε δήµο ή
κοινότητα, αλλά και µε το κόστος των παρεχόµενων υπηρεσιών,
δηλαδή ευρώ ανά τόνο.

Με την εισαγωγή ενός ουσιαστικού οικονοµικού κινήτρου πι-
στεύουµε ότι οι ΟΤΑ θα ενεργοποιηθούν προς την κατεύθυνση
της ανακύκλωσης και τη µείωση των απορριµµάτων που κατα-
λήγουν στους ΧΥΤΑ.

Είναι προφανές ότι οι ΟΤΑ αποτελούν καθοριστικό παράγοντα
στην εφαρµογή του νόµου. Η εφαρµογή προγραµµάτων διαλο-
γής στην πηγή, δεδοµένης της εµπλοκής των ΟΤΑ στη συλλογή
και µεταφορά των ανακυκλώσιµων συσκευασιών, καθιστά απα-
ραίτητη την επιδότησή τους, προς το παρόν τουλάχιστον, προ-
κειµένου να εφαρµοστεί στην πράξη η αρχή «ο ρυπαίνων
πληρώνει» και να προωθηθεί η προσπάθεια για περαιτέρω εξά-
πλωση της ανακύκλωσης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τοµέας της ανακύκλωσης συ-
νεισφέρει σηµαντικά στην «πράσινη» ανάπτυξη και «πράσινη» οι-
κονοµία. Επανεισάγει στην ουσία άχρηστα υλικά στην οικονοµία
για να αποφεύγεται η σπατάλη των φυσικών πόρων. ∆ηµιουργεί
νέες θέσεις εργασίας, σε όλα τα στάδια διαχείρισης και αξιοποί-
ησης των αποβλήτων. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε αποτελεί µια
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος, στο πλαίσιο της γενικότερης προσπάθειας που πρέπει να
καταβάλουµε, προκειµένου να µειώσουµε την παραγωγή απο-
βλήτων, αλλά και να πετύχουµε τους στόχους που έχει θέσει για
τον τοµέα αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Από τη συµµετοχή των πολιτών κατά τη διάρκεια της δηµόσιας
διαβούλευσης του νοµοσχεδίου ως τη συζήτηση στην αρµόδια
επιτροπή της Βουλής και την ακρόαση των σχετικών φορέων,
αυτό που προκύπτει είναι ότι υπάρχει ενδιαφέρον. Υπάρχει θε-
τική στάση, υπάρχει βεβαίως και πολιτική βούληση. Έχουµε
δρόµο µπροστά µας, γιατί χρειάζεται περαιτέρω ενηµέρωση,
χρειάζεται µεγαλύτερη περιβαλλοντική συνείδηση και φυσικά,
συνεργασία και συντονισµός, προκειµένου οι πολιτικές αυτές να
εφαρµοστούν.

Αυτό που για µένα είναι βέβαιο και αδιαµφισβήτητο πάντως,
είναι ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι άλλη µία ειλικρινής προσπά-
θεια της Κυβέρνησης να κάνει ένα ακόµα βήµα µπροστά, προς
την ενίσχυση της περιβαλλοντικής πολιτικής στο πλαίσιο της αει-
φόρου ανάπτυξης και πιστεύω ότι όλοι µας θα σταθούµε σύµ-
µαχοι της στο αξιόλογο αυτό έργο και θα υπερψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι ∆ηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δέκα εννέα µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός
συνοδός τους από το 8ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αγίας Παρασκευής.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, σας ενηµερώνω ότι από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας ο Κοινοβουλευτικός του Εκπρόσωπος κ. Χαλβατζής ορίζει
για τη σηµερινή συζήτηση ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το
Βουλευτή κ. Ιωάννη Ζιώγα.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας ορίζει επίσης για
τη σηµερινή συζήτηση Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο τη Βου-
λευτή κ. Ηρώ ∆ιώτη.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Μιχαήλ Γιαννάκης. εισηγητής της Νέας
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∆ηµοκρατίας.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται

να τροποποιήσει το βασικό νόµο του 2001 για την εναλλακτική
διαχείριση των ουσιών και άλλων προϊόντων. Είναι µια προσπά-
θεια προς τη σωστή κατεύθυνση.

Είχαµε τη δυνατότητα στην επιτροπή να επισηµάνουµε σηµεία
του νοµοσχεδίου που, κατά την άποψή µας, χρήζουν βελτιώσεων.
Νοµίζω ότι µέχρι το τέλος της διαδικασίας, δηλαδή, όταν µπούµε
στη συζήτηση επί των άρθρων, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
θα έχει τη δυνατότητα να κάνει αυτές τις αλλαγές, που πιστεύ-
ουµε πως είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Άλλωστε, οι επιδιώ-
ξεις της πολιτείας, όλων µας, είναι κοινές. Με αυτήν την έννοια,
η Νέα ∆ηµοκρατία είναι θετική επί της αρχής στο υπό ψήφιση
νοµοσχέδιο.

Πρέπει να τονίσω ότι τα προηγούµενα χρόνια έγιναν σηµαντικά
βήµατα. Κατά τη διακυβέρνηση της χώρας από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία την περίοδο 2004-2008 το ποσοστό ανακύκλωσης του συ-
νόλου των απορριµµάτων τετραπλασιάστηκε και ξεπέρασε το
25%, από το 6% που ήταν το 2004. Αυτό σηµαίνει ότι έγινε µια ση-
µαντική προσπάθεια. Τα στοιχεία του 2009 πιστεύω ότι θα είναι
ακόµα καλύτερα. Γι’ αυτό και το νοµοσχέδιο, προς αυτήν την κα-
τεύθυνση, σωστά επισηµαίνει κάποιες αδυναµίες που υπήρχαν
στο όλο σύστηµα και στόχος είναι να βελτιωθεί, να λειτουργήσει
ακόµα πιο αποτελεσµατικά.

Επίσης, δηµιουργήσαµε υποδοµές, ώστε το 2012 να φτάσουµε
το µέσο επίπεδο ανακύκλωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
είναι περίπου το 34%. ∆ηµιουργήσαµε το θεσµικό πλαίσιο, για
να µπορούν να ανακυκλωθούν τα πάντα. Και όταν λέµε τα πάντα,
εννοούµε τα πάντα, όπως συσκευασίες, λιπαντικά έλαια, από-
βλητα ηλεκτρονικού και ηλεκτρολογικού εξοπλισµού, οχήµατα
τέλους κύκλου ζωής, ελαστικά, φορητές ηλεκτρικές συσκευές,
συσσωρευτές οχηµάτων και βιοµηχανίας, υλικά κατεδάφισης και
όλα τα υπόλοιπα προϊόντα.

Από τα δέκα εγκεκριµένα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρι-
σης απορριµµάτων που λειτουργούν στην Ελλάδα, τα οκτώ
εγκρίθηκαν από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Επίσης,
δηµιουργήθηκαν ογδόντα εγκαταστάσεις επεξεργασίας ανακύ-
κλωσης αποβλήτων και µε αυτά τα βήµατα πετύχαµε µείωση
στον όγκο σκουπιδιών κατά πέντε εκατοµµύρια κυβικών µέτρων
ετησίως, καθώς και µείωση τριακοσίων πενήντα χιλιάδων τόνων
διοξειδίου του άνθρακα. Επίσης, αυξήθηκε η απασχόληση στον
τοµέα της ανακύκλωσης µε περισσότερες από χίλιες διακόσιες
θέσεις εργασίας τα τελευταία χρόνια.

Αυτό σηµαίνει ότι η σηµερινή Κυβέρνηση είχε µια αφετηρία
καλή, υπήρχε ένα σχέδιο το οποίο εξελισσόταν και κάθε χρόνο εί-
χαµε ακόµα καλύτερα αποτελέσµατα. Οι στόχοι, βέβαια, του νο-
µοσχεδίου που σήµερα συζητάµε, πρέπει να είναι προς τις εξής
κατευθύνσεις κατά την άποψή µας.

Πρώτον, είναι η πρόληψη της δηµιουργίας αποβλήτων συ-
σκευασιών και ο περιορισµός του όγκου τους. Είναι πολύ σηµα-
ντική η πρόληψη, όπως αυτή θα εξελιχθεί, για να περιορίσουµε
τον όγκο των σκουπιδιών.

∆εύτερον, είναι η µείωση της τελικής διάθεσης των αποβλή-
των συσκευασιών µε συστήµατα επαναχρησιµοποίησης, ανά-
κτησης των υλικών και ανακύκλωσή τους. Επίσης, ένας
σηµαντικός στόχος που µέσα από το νοµοσχέδιο πιστεύουµε ότι
είναι στη σωστή κατεύθυνση, µπορούµε να τον υπηρετήσουµε
όλοι καλύτερα και το πολιτικό σύστηµα, η Τοπική Αυτοδιοίκηση,
η Κοινωνία των Πολιτών. Και εδώ, σε αυτή µας την προσπάθεια,
πρέπει να κάνουµε συµµέτοχο τον κάθε πολίτη.

Ο τρίτος στόχος είναι ο καθορισµός ποσοτικών στόχων για την
ανακύκλωση, καθώς και ένα χρονοδιάγραµµα. Χρειάζεται µια
στρατηγική, ένα χρονοδιάγραµµα που να µας επιτρέπει και να
ελέγχουµε το όλο σύστηµα πώς λειτουργεί, αλλά και παράλληλα,
αν χρειάζεται, να κάνουµε τις απαραίτητες βελτιώσεις. Νοµί-
ζουµε ότι είναι αναγκαίο.

Επίσης, πρόβλεψη στη σήµανση των συσκευασιών. Είναι πολύ
σηµαντικό οι πολίτες να γνωρίζουν το προϊόν που παίρνουν, πώς
πραγµατικά θα ανακυκλωθεί, εάν ανακυκλώνεται και πώς τελικά
θα διαχειριστούν αυτές τις συσκευασίες οι ίδιοι οι πολίτες.

Επίσης, ο διαχωρισµός των αποβλήτων στην πηγή. Είναι νο-
µίζω πρωταρχικό να δώσουµε τη δυνατότητα και στην Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση -ήδη υπάρχουν σηµαντικές πρωτοβουλίες σε αυτήν
την κατεύθυνση- αλλά και στον πολίτη ξεχωριστά, ώστε να υπάρ-
χει αυτός ο διαχωρισµός στην πηγή.

Επίσης, η πρόβλεψη µέτρων και όρων για τη συνεργασία των
όσων προβαίνουν σε διαχείριση των συσκευασιών, είναι εξίσου
σηµαντική, όπως και η καθιέρωση τρόπων ενηµέρωσης του κα-
ταναλωτή.

Επιπλέον, η αρχή που έχει καθιερωθεί «ο ρυπαίνων πληρώνει»,
είναι πιστεύω και από όλους αποδεκτό ότι είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Αυτό είναι ένα σηµαντικό κίνητρο, το οποίο µπορεί
να επεκταθεί και στον πολίτη, όπως ισχύει σήµερα για την Το-
πική Αυτοδιοίκηση.

Η πραγµατοποίηση όλων αυτών των στόχων, που πιστεύω είναι
κοινή για όλα τα κόµµατα, ανεξάρτητα αν υπάρχουν διαφορο-
ποιήσεις στα επιµέρους ζητήµατα και άρθρα, δίνει τη δυνατό-
τητα µέσω του νοµοσχεδίου να ανατεθεί στον Εθνικό Οργανισµό.
Άρα, είναι µια σηµαντική προσπάθεια που πρέπει να γίνει από
τον Εθνικό Οργανισµό. Γι’ αυτό το λόγο, νοµίζω ότι θα πρέπει να
επιλέξετε τους ανθρώπους µε µεγάλη προσοχή, ώστε να έχουν
και τη γνώση, αλλά και την προηγούµενη καλή µαρτυρία και τη
διάθεση και το µεράκι να προσφέρουν προς αυτήν την κατεύ-
θυνση.

Θα επισηµάνω τρία, τέσσερα σηµεία –θα έχουµε τη δυνατό-
τητα στη συζήτηση κατ’ άρθρον να αναφερθούµε πιο αναλυτικά-
που κρίνουµε ότι θα πρέπει να επανεξετάσετε, όπως το χρονικό
των τριών ετών, που θέτετε, για τη διενέργεια ελέγχου από τον
ΕΟΕ∆ΣΑΠ. Νοµίζουµε ότι είναι πολύ µεγάλο αυτό το διάστηµα.
Μέσα σε τρία χρόνια µπορεί ένας φορέας να µη λειτουργεί απο-
τελεσµατικά ή να υπάρχουν διαφόρων ειδών δυσλειτουργίες,
που θα πρέπει έγκαιρα να αντιµετωπίζονται.

Επίσης, τέτοιοι έλεγχοι κρίνουµε ότι θα πρέπει να δοθεί η δυ-
νατότητα να γίνονται µετά από καταγγελίες ακόµα και πολιτών ή
φορέων ή περιβαλλοντικών οργανώσεων. ∆εν πρέπει αποκλει-
στικά να προσδιορίζουµε τα τρία χρόνια, είναι µεγάλο διάστηµα.
Θα πρέπει να µειώσουµε αυτό το χρονικό διάστηµα, ώστε να
είναι πιο αποτελεσµατική η όλη λειτουργία.

Ακόµη, νοµίζω πως το ότι δίνουµε αποζηµίωση στα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου και αυτό είναι ένα περιττό έξοδο. ∆εν
χρειάζεται να υπάρχει αµοιβή στα µέλη του διοικητικού συµβου-
λίου. Άλλωστε οι περισσότεροι, αν όχι όλοι, θα είναι άνθρωποι
που προέρχονται από τη δηµόσια διοίκηση και δεν χρειάζεται,
κατά την άποψή µας, να υπάρχει πρόσθετη αποζηµίωση.

Επίσης, η µείωση της παρακράτησης του ποσοστού από το
3% στο 2% είναι στη σωστή κατεύθυνση. Όµως, µε τις συγκυ-
ρίες τις οικονοµικές που σήµερα όλοι γνωρίζουµε πόσο δύσκολα
περνάει η ελληνική κοινωνία, ο Έλληνας πολίτης και επειδή αυτό
το κόστος θα µετακυληθεί τελικά στον καταναλωτή, στον Έλληνα
πολίτη, νοµίζουµε ότι υπάρχει η δυνατότητα το 2% να ελαχιστο-
ποιηθεί ακόµα περισσότερο, να γίνει 1,5% και γιατί όχι 1%.

Το ότι µειώσαµε τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου από δε-
καπέντε σε εννέα, είναι στη θετική κατεύθυνση. Ακούσαµε τους
φορείς και ιδιαίτερα το Σύνδεσµο των Φορέων ∆ιαχείρισης, όπου
εκεί υπάρχει ένα κενό. ∆εν µπορεί στο διοικητικό συµβούλιο να
µη συµµετέχουν και άνθρωποι από τους φορείς διαχείρισης, του-
λάχιστον ένας εκπρόσωπος. Κρίνουµε ότι είναι απαραίτητη αυτή
η συµµετοχή. Υπάρχει χρόνος µέσα στο νοµοσχέδιο να κατοχυ-
ρώσετε και τη συµµετοχή των φορέων διαχείρισης.

Το ότι αντί για µηνιαία η εισφορά των δήµων, γίνεται τριµηνι-
αία, αυτό δηµιουργεί επιπλέον προβλήµατα. Νοµίζω ότι θα χα-
λαρώσει το σύστηµα, δεν θα υπάρχουν οι ανάλογοι πόροι, ώστε
να µπορεί να κινηθεί ο φορέας διαχείρισης. Καλό είναι να κρα-
τήσουµε το µήνα, ώστε να µπορεί να ανταπεξέλθει ο φορέας στα
έξοδα, που είναι καθηµερινά γι’ αυτόν.

Θέλω, επίσης, να τονίσω –όπως προείπα- ότι η αρχή «ο ρυ-
παίνων πληρώνει» είναι στη σωστή κατεύθυνση. Ξέρετε, τουλά-
χιστον σε κάποιες περιπτώσεις, ότι οι µεγάλες επιχειρήσεις
εισφέρουν στους δήµους ανάλογα µε τα τετραγωνικά µέτρα που
έχουν καλυµµένες επιφάνειες. Υπάρχει, όµως, ο κίνδυνος, αν
πραγµατικά αυτό ισχύσει και κάποιες µεγάλες επιχειρήσεις προ-
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σφύγουν στη δικαιοσύνη και δικαιωθούν και επειδή οι µεγάλες
επιχειρήσεις έχουν τη δυνατότητα να ελαχιστοποιήσουν τον όγκο
των απορριµµάτων, να κάνουν οι ίδιες ανακύκλωση, να χαθούν
σηµαντικά έσοδα από τους ΟΤΑ.

Πρέπει, λοιπόν, να το προβλέψουµε αυτό, γιατί επαναλαµβάνω
θα είναι µία σηµαντική απώλεια για τους ΟΤΑ να χάσουν αυτό το
έσοδο από τις πολύ µεγάλες επιχειρήσεις που έχουν στα όριά
τους.

Επίσης, πρέπει να κατευθύνουµε τον Εθνικό Οργανισµό εκτός
από την διαχείριση και τον έλεγχο των φορέων, στην ενηµέρωση
και την ευαισθητοποίηση των διαχειριστών και στην εφαρµογή
του νόµου, µε συγκεκριµένο σχέδιο δράσης. Αλλά νοµίζω ότι θα
πρέπει να έχει τη δυνατότητα και έχει τη δυνατότητα -και πρέπει
η πολιτική βούληση να είναι προς αυτή την κατεύθυνση- και να
πιέσει το καινούργιο διοικητικό συµβούλιο, αυτό που είπα στην
αρχή για ενηµέρωση των σχολείων, των πολιτών, των νέων συ-
µπολιτών µας, ώστε να γίνει κοινή συνείδηση ότι η ανακύκλωση
είναι µία προσπάθεια που έχει να κάνει µε τη διαφύλαξη του πε-
ριβάλλοντος. Είναι µία προσπάθεια που µπορεί να φέρει έσοδα
στην ίδια την τοπική κοινωνία, έσοδα τα οποία σε τέτοιες κρίσι-
µες οικονοµικές συγκυρίες που ζούµε, πιστεύουµε ότι είναι απο-
λύτως απαραίτητα.

Επίσης, θα πρέπει τη µεταβατική περίοδο –γιατί ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ» µπορεί να δηµιουργήσει δυσλειτουργίες στη λειτουρ-
γία του όλου συστήµατος- να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί,
επειδή ο περιφερειακός σχεδιασµός µπορεί να ανατρέψει ένα
σχεδιασµό που στην πράξη σε ορισµένες περιοχές στην πατρίδα
µας λειτουργεί θα έλεγα πάρα πολύ καλά. Και αναφέροµαι στο
παράδειγµα της Βοιωτίας, όπου, ήδη, λειτουργούν εδώ και πάνω
από ένα χρόνο δύο φορείς διαχείρισης. Λειτουργούν άριστα, συ-
ναινετικά. Και χωροθετήσαµε τους χώρους, η Τοπική Αυτοδιοί-
κηση, οι φορείς ολόκληρης της περιοχής. Ένας επανασχεδιασµός σε
περιφερειακό επίπεδο, µπορεί, λοιπόν, να µας δηµιουργήσει ιδι-
αίτερα προβλήµατα εκεί που, ήδη, λειτουργούν τέτοιοι φορείς
και λειτουργούν αποτελεσµατικά.

Θα ήθελα να τονίσω εδώ -γιατί υπάρχει ένα σηµαντικό παρά-
θυρο στο πώς γίνεται η επιλογή των εργαζοµένων στους τοµείς
διαχείρισης- ότι έχουµε παραδείγµατα, όπου δεν τηρείται ακόµη
και η τυπική διαδικασία του ΑΣΕΠ. Έχουµε παραδείγµατα όπου
υπάρχουν παρεµβάσεις και υπάρχει ένα παράθυρο ώστε να γί-
νεται η επιλογή καθαρά για ρουσφετολογικούς λόγους. Ξέρετε
πολύ καλά ότι στους φορείς διαχείρισης συνήθως συµµετέχουν
εκπρόσωποι των δήµων, τις περισσότερες φορές οι ίδιοι οι δή-
µαρχοι. Έχουν βρει, λοιπόν, µια ευκαιρία να φορτώνουν µε επι-
πλέον προσωπικό, που πολλές φορές δεν χρειάζεται ο αριθµός
αυτός του προσωπικού.

Πρέπει και αυτό να το διευκρινίσουµε. Η πολιτεία πρέπει, όπου
υπάρχει τέτοιο ανοικτό παράθυρο, να βάλει φρένο σε µια τέτοια
ρουσφετολογική διαδικασία.

Θα ήθελα να πω ότι ως παράταξη τα πέντε προηγούµενα χρό-
νια είχαµε τη δυνατότητα, όπως προείπα, να τετραπλασιάσουµε
τον όγκο των αποβλήτων από ανακύκλωση. Αυτό δείχνει ότι η πο-
λιτεία συµµερίζεται τα προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε το
περιβάλλον. Είµαστε στη σωστή κατεύθυνση. Συµβάλαµε στην
επιτροπή, αλλά και σήµερα και την επόµενη Τρίτη θα έχουµε την
ευκαιρία να συζητήσουµε τα άρθρα και να κάνουµε τις παρατη-
ρήσεις µας.

Πιστεύω ότι το Υπουργείο θα έχει τη δυνατότητα να ακούσει
όλα τα κόµµατα της Βουλής, να ακούσει όλες τις παρατηρήσεις
που θα έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε κατά τη διάρκεια της
συζήτησης, ώστε να βελτιώσουµε ένα νοµοσχέδιο που είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση, ένα νοµοσχέδιο που θα δώσει περαιτέρω
λύσεις στα θέµατα της ανακύκλωσης. Γιατί νοµίζω ότι ο στόχος
όλων µας είναι κοινός και αυτόν υπηρετούµε µε τις τοποθετή-
σεις µας, µε τις παρατηρήσεις µας και µε τις προτάσεις µας.

Ευχαριστώ.
(Χειρoκροτήµατα απ ό την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ιωάννης Ζιώγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριες και κύριοι Βουλευτές, εδώ και πάρα πολλά χρόνια βρί-

σκεται σε εξέλιξη στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης ένας
έντονος ανταγωνισµός µεταξύ διεθνικών µονοπωλίων που δρα-
στηριοποιούνται στον τοµέα της επεξεργασίας και αξιοποίησης
των στερεών αποβλήτων, ανταγωνισµός που αντανακλάται και
στις αποφάσεις των διαφόρων οργάνων της, στην Επιτροπή, στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Το ζήτηµα επικεντρώνεται κύρια στον τρόπο επεξεργασίας και
διάθεσης των σύµµεικτων απορριµµάτων, όσων δηλαδή αποµέ-
νουν µετά την αφαίρεση των ανακυκλώσιµων υλικών, µέσω των
προγραµµάτων διαλογής στην πηγή. Το λόµπι της καύσης και οι
σύµµαχοί του –ισχυρότερο οικονοµικά- προσπαθεί να επεκτείνει
την µέθοδο της καύσης, ενισχυόµενο στην προσπάθειά του αυτή,
από την Επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης –την Κοµισιόν- ενώ
οι επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της ανακύ-
κλωσης, συνεπικουρούµενες από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και
τις περιβαλλοντικές οργανώσεις, πιέζουν προς τη δική τους κα-
τεύθυνση. Φυσικά, επιδίωξη και των δύο στρατοπέδων είναι η
εξασφάλιση των υπερκερδών τους, βοηθούντος και του νέου θε-
σµικού πλαισίου και των Σ∆ΙΤ, όχι µόνο από την κατασκευή των
σχετικών εγκαταστάσεων, αλλά επίσης και κυρίως, από την εκ-
µετάλλευσή τους στην συνέχεια.

Η διαπίστωση αυτή δεν ακυρώνει το γεγονός ότι µεταξύ των
δύο πιο πάνω τεχνικών επεξεργασίας και αξιοποίησης των απορ-
ριµµάτων, αυτή δηλαδή της καύσης παραµένει ιδιαίτερα επιβα-
ρυντική πρώτον για το περιβάλλον, δεύτερον για την υγεία των
εργαζοµένων, του ανθρώπου και τρίτον για το λαϊκό εισόδηµα.
Πρόκειται για τρεις παραµέτρους, που όπως όλοι αντιλαµβανό-
µαστε, παίζουν εξαιρετικά σηµαντικό ρόλο στην ποιότητα της
ζωής των εργαζοµένων.

Από την άλλη πλευρά, το γεγονός ότι η κατεύθυνση της ανα-
κύκλωσης παρουσιάζει εν δυνάµει τουλάχιστον πολύ καλύτερες
επιδόσεις σε σχέση και µε τις τρεις παραπάνω παραµέτρους, δεν
σηµαίνει ότι πρέπει να δεχόµαστε άκριτα τα οποία δώρα των ∆α-
ναών. Το αντίθετο µάλιστα. Άλλωστε η πρόσφατη εµπειρία µας
από τον τρόπο µε τον οποίο οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας ∆ηµοκρατίας χειρίστηκαν τα τελευταία χρόνια το ζήτηµα
της ανακύκλωσης συσκευασιών στα δηµοτικά απορρίµµατα, µε
τη συµπόρευση βέβαια και του ΣΥΡΙΖΑ, τόσο σε γενικό πολιτικό
επίπεδο όσο και στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αποδει-
κνύει του λόγου το αληθές.

Πολύ συνοπτικά υπενθυµίζουµε: Παράδοση της ανακύκλωσης
των δηµοτικών αποβλήτων συσκευασίας σε ανώνυµη εταιρεία,
την οποία θα δούµε παρακάτω, ενοχοποίηση των λαϊκών στρω-
µάτων µε το σλόγκαν «είµαστε όλοι συνυπεύθυνοι», αποδοχή της
φιλοµονοπωλιακής αρχής «ο ρυπαίνων πληρώνει» στην πιο πάνω
αντιδραστική εκδοχή της, αυτήν του κεφαλικού τέλους «pay as
you through», υιοθέτηση στην πράξη επιλογών που προωθούν
µόνο τους ΧΥΤΑ σε βάρος της ανακύκλωσης και της ορθολογι-
κής µεταφοράς των απορριµµάτων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας πήρε θέση εξαρχής ενάντια στη φιλοσοφία και στις βασικές
διατάξεις του προηγούµενου νόµου, του ν.2939/2001, για την
ανακύκλωση των απορριµµάτων συσκευασίας. Ποιοι ήταν οι
λόγοι:

Πρώτον, ιδιωτικοποιούσε ένα σηµαντικό τοµέα των δηµοτικών
απορριµµάτων -οι συσκευασίες καλύπτουν περίπου το 25% µε
30% του βάρους τους- και ανέθετε τη διαχείρισή τους σε ανώ-
νυµες εταιρείες, κατά τα άλλα µη κερδοσκοπικές. Τελικά επί της
ουσίας προέκυψε µία. Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά στην συ-
γκεκριµένη εταιρεία.

Με το νοµικό πλαίσιο που θεσµοθέτησε και υλοποίησε το
ΠΑΣΟΚ και στην συνέχεια προώθησε η Νέα ∆ηµοκρατία –ανα-
φερόµαστε στο ν. 2939/2001- και µε τα αντίστοιχα σχετικά προ-
εδρικά διατάγµατα µε την εναλλακτική διαχείριση των απορριµµάτων,
εκχωρίστηκε η διαχείριση των δηµοτικών απορριµµάτων συ-
σκευασίας σε µία ιδιωτική ανώνυµη εταιρεία. Το χαρακτήρα της,
βέβαια, δεν διαφοροποιεί η συµµετοχή της ΚΕ∆ΚΕ κατά 35% και
βέβαια πολύ περισσότερο η συµµετοχή της δεν αλλάζει το χα-
ρακτήρα της σαν µη κερδοσκοπικής. Πρόκειται για την Ελληνική
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Εταιρεία Ανάκτησης και Ανακύκλωσης Α.Ε., µέτοχοι της οποίας
είναι οι πιο µεγάλες από τις επιχειρήσεις που διακινούν στην
αγορά συσκευασµένα προϊόντα. Πρώτη και καλύτερη είναι η 3Ε,
η γνωστή µας ΚΟΚΑ ΚΟΛΑ, άλλες εγχώριες βιοµηχανίες κυρίως
τον τροφίµων, καθώς και µεγαλοεισαγωγείς.

Προκειµένου, λοιπόν, αυτή η ανώνυµη εταιρεία να προχωρήσει
την ανακύκλωση των αποβλήτων συσκευασίας που πηγαίνουν
στα δηµοτικά απορρίµµατα, έχει οργανώσει και διαχειρίζεται το
σύστηµα συλλογικής εναλλακτικής διαχείρισης των συσκευα-
σιών, στο οποίο, σύµφωνα µε τον νόµο που αναφέραµε προη-
γουµένως, εντάσσονται όλες οι επιχειρήσεις που διακινούν στην
αγορά τα συσκευασµένα προϊόντα. ∆ηλαδή καταβάλλουν στο
σύστηµα της συλλογικής εναλλακτικής διαχείρισης συσκευα-
σιών, αλλιώς αν θέλετε, κατευθείαν σε αυτήν την ανώνυµη εται-
ρεία µια συγκεκριµένη ετήσια εισφορά, ανάλογα µε το είδος και
την ποσότητα των συσκευασιών, που διοχετεύει στην αγορά η
κάθε επιχείρηση.

Με τον τρόπο αυτό συγκεντρώνεται στο ταµείο της ανώνυµης
εταιρείας κάθε χρόνο ένα ποσό περίπου 30.000.000 ευρώ µε
αποκλειστικό σκοπό να χρηµατοδοτήσει προγράµµατα ανακύ-
κλωσης και γενικότερα αξιοποίησης των συσκευασιών, που µετά
την κατανάλωση του κύριου προϊόντος, καταλήγουν στα σκου-
πίδια.

Οι θιασώτες της πιο πάνω εναλλακτικής διαχείρισης των απο-
βλήτων συσκευασίας, ισχυρίζονται ότι µε τον τρόπου αυτό οι επι-
χειρήσεις που προκαλούν την ρύπανση, πληρώνουν ώστε να
αντιµετωπιστούν και οι συνέπειές της.

Πρόκειται για ένα απροκάλυπτο ψέµα. Η αλήθεια είναι ότι η
πιο πάνω εισφορά ενσωµατώνεται στην αξία του εµπορεύµατος
και έτσι µεταφέρεται στην τιµή του προϊόντος. Για άλλη µία φορά
αυτοί που πληρώνουν είναι τα λαϊκά στρώµατα ως οι κύριοι κα-
ταναλωτές των συσκευασµένων προϊόντων.

Με άλλα λόγια, το σύστηµα συλλογικής εναλλακτικής διαχεί-
ρισης συσκευασιών και στην ουσία η ανώνυµη εταιρεία που το
διαχειρίζεται, είναι ένας µηχανισµός πρόσθετης αφαίµαξης των
εργαζοµένων για να υλοποιηθούν προγράµµατα που όφειλε να
εκτελέσει η Τοπική Αυτοδιοίκηση, η τοπική διοίκηση εν προκει-
µένω και να χρηµατοδοτήσει βέβαια το κράτος, η κεντρική εξου-
σία.

∆εύτερον, υιοθετούσε την κοινωνική φιλοµονοπωλιακή αρχή
ότι «ο ρυπαίνων πληρώνει» σε εφαρµογή της οποίας τα λαϊκά
στρώµατα πληρώνουν για τρίτη και τέταρτη φορά. Πέρα, δη-
λαδή, από την άµεση και έµµεση φορολογία και τα ανταποδο-
τικά τέλη καθαριότητας, πληρώνει, δηλαδή επιβαρύνεται και µε
τη διαχείριση των απορριµµάτων, από τη µια τροφοδοτώντας ως
καταναλωτές µε 65.000.000 ευρώ το χρόνο για τα διάφορα συ-
στήµατα της εναλλακτικής διαχείρισης που τα µισά από αυτά πη-
γαίνουν στην ανώνυµη εταιρεία, όπως είδαµε και από την άλλη
πληρώνοντας µέσω αυξηµένων ανταποδοτικών τελών για τη συλ-
λογή και µεταφορά από τους δήµους του περιεχοµένου των µπλε
κάδων.

Θα θέλαµε να εκφράσουµε τις απόψεις του κόµµατος και να
εξηγήσουµε γιατί είµαστε αντίθετοι σε αυτήν την αρχή της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης «ο ρυπαίνων πληρώνει». Βεβαίως και είµαστε
υπέρ της τιµωρίας και µάλιστα µε βαριά πρόστιµα των βιοµηχά-
νων που ρυπαίνουν και θεωρούµε ότι είναι υποχρέωσή τους να
αποκαθιστούν µε δικές τους δαπάνες τη ρύπανση την οποία προ-
καλούν.

Η αντίθεσή µας ξεκινά από την ιδεολογικοπολιτική βάση της
αρχής αυτής και προχωρά στο πώς νοείται, αλλά και στο πώς
εφαρµόζεται τελικά στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αφού στην πράξη ο ρυπαίνων καταλήγει να πληρώνεται και ο ρυ-
παινόµενος να πληρώνει. Αυτό το ισχυριζόµαστε, διότι µε τη βοή-
θεια της τεράστιας προπαγάνδας που γίνεται σε ιδεολογικοπολιτικό
επίπεδο από τα εθνικά και τα ευρωενωσιακά όργανα, διαµορ-
φώνεται στο λαό µια αντίληψη για το αναπόφευκτο δήθεν της
ύπαρξης και δράσης του ρυπαίνοντος ως αναγκαίου κακού. Επο-
µένως αρκεί να πληρώνει αυτός που δηµιουργεί τη ρύπανση για
να τακτοποιηθεί και το πρόβληµα. Από εκεί και πέρα δεν υπάρ-
χει θέµα.

Επίσης, δίνει άλλοθι στα αστικά κρατικά όργανα να διατυµπα-

νίσουν την αυστηρότητά τους, την οποία εξαντλούν στα δήθεν
διοικητικά πρόστιµα, τα οποία είναι συµβολικού ύψους και βέ-
βαια, ξέρουµε πολύ καλά ότι από αυτά εισπράττεται µόνο ένα
µονοψήφιο επί τοις εκατό ποσοστό.

Το κυριότερο, όµως, είναι ότι η αρχή αυτή εφαρµόζεται µε
έναν τρόπο, όπου το κόστος της ρύπανσης µεταφέρεται, τελικά,
στα λαϊκά στρώµατα. Χαρακτηριστικές περιπτώσεις είναι: Το κό-
στος αγοράς του δικαιώµατος εκποµπών ρύπων από τη ∆ΕΗ, το
κόστος ανακύκλωσης το οποίο συζητάµε σήµερα ως νοµοσχέ-
διο, η επιβολή του «πράσινου τέλους», ο επιµερισµός των αντα-
ποδοτικών τελών καθαριότητας µε βάση την ποσότητα των
απορριµµάτων που πετάει στους κάδους το κάθε νοικοκυριό.

Κατά κανόνα, τα µεγάλα έσοδα που συγκεντρώνονται µε τον
τρόπο αυτό από τα λαϊκά στρώµατα δίνονται ως κίνητρα, δηλαδή
χάρισµα, στα ευρωενωσιακά µονοπώλια για να προωθήσουν,
όταν τα επενδυτικά τους προγράµµατα το επιτρέπουν, λιγότερο
ρυπαίνουσες τεχνολογίες, τις οποίες συνήθως ονοµάζουµε επί
το πλέον εύπεπτο καινοτοµικές αντιρρυπαντικές τεχνολογίες.

Τρίτον, διαµόρφωνε σχέσεις υποταγής τις περισσότερες
φορές εκούσιες, όπως αποδείχθηκε, της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
προς τις ανώνυµες εταιρίες των συστηµάτων εναλλακτικής δια-
χείρισης, καθώς οι όροι συνεργασίας καθορίζονταν από τις ανώ-
νυµες εταιρείες και κύρια από την ελληνική εταιρεία αξιοποίησης
και Ανακύκλωσης.

Στην πράξη µε τη σύµπραξη της Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και
Κοινοτήτων που συµµετέχει µε το 35% στο εταιρικό κεφάλαιο,
όπως είπαµε, πάντα µε τις πλάτες των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και
Νέας ∆ηµοκρατίας, η εν λόγω ανώνυµη εταιρεία αναδείχθηκε σε
πραγµατικό επικυρίαρχο των δήµων και των κοινοτήτων στον
τοµέα της ανακύκλωσης των απορριµµάτων τους.

Αυτό προέκυψε ως συνέπεια της συναίνεσης των δηµοτικών
αρχών των προσκείµενων στα κόµµατα του ευρωµονόδροµου,
αντίθετα, βέβαια, µε τις αγωνιστικές δηµοτικές κινήσεις, όπως
είναι στη Νίκαια και στους δήµους της Ικαρίας, που θέλοντας να
υλοποιήσουν τα δικά τους προγράµµατα ανακύκλωσης αντιµε-
τώπισαν την απόλυτη άρνηση από µέρους της ανώνυµης αυτής
εταιρείας να επιχορηγηθούν µε τα χρήµατα τα οποία δικαιούνται.
Υπάρχει ένα ολόκληρο σύνολο διαµαρτυριών-καταγγελιών από
τους δήµους της Ικαρίας.

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
επιδιώκει να επιδεινώσει παραπέρα τις αντιλαϊκές διατάξεις του
δικού της αρχικού νόµου και να επιβάλει τον κεφαλαιακό κατα-
µερισµό στα λαϊκά στρώµατα του κόστους διάθεσης και επεξερ-
γασίας των απορριµµάτων. Προς τούτο ενεργοποιεί την κοινή
υπουργική απόφαση του 2009, της Νέας ∆ηµοκρατίας και ταυ-
τόχρονα κατοχυρώνει την ανώνυµη εταιρία ως νοµική µορφή των
φορέων διαχείρισης στερεών αποβλήτων.

Όσο, λοιπόν, θα προχωράει η ανακύκλωση από τις ανώνυµες
εταιρίες, πάντα µε λεφτά των λαϊκών στρωµάτων, τόσο λιγότερα
χρήµατα θα πληρώνουν οι δήµοι στον ΦΟΣ∆Α µε µεγάλη αναλο-
γία υψηλών εισοδηµάτων. Τούτο θα γίνει, επειδή τα προς διά-
θεση τιµολογούµενα απόβλητά τους θα µειώνονται σηµαντικά,
καθώς θα υφίστανται χάρη στη σύνθεσή τους κατά µεγαλύτερο
ποσοστό ανακύκλωση. Το χρηµατικό αυτό έλλειµµα θα καλύ-
πτεται από τους δήµους χαµηλότερων εισοδηµάτων, οι οποίοι
έχουν αντικειµενικά µικρότερα ποσοστά ανακύκλωσης.

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι παρέχει τη νοµική βάση στο µε-
γάλο κεφάλαιο, όπως είναι ο βιοµηχανικές εγκαταστάσεις, τα
υπερτοπικά εµπορικά κέντρα και άλλες υπερτοπικές επιχειρη-
µατικές δραστηριότητες, γραφεία πολυεθνικών και εγχωρίων οµί-
λων,ώστενααπαιτήσειτον ίδιοτρόπουπολογισµούτωνανταποδοτικών
τελών και για τον εαυτό του.

Σε αυτήν την περίπτωση τα τέλη των ανωτέρω επιχειρήσεων,
υπολογιζόµενα µε βάση το βάρος των υπολειµµατικών αποβλή-
των τους, δηλαδή αυτά τα οποία δεν ανακυκλώνονται, θα µειω-
θούν δραµατικά, ενώ θα αυξηθούν αντίστοιχα τα τέλη που θα
πληρώνει η λαϊκή οικογένεια, προκειµένου να καλυφθεί αυτό το
έλλειµµα.

Ένας απλός, αλλά ακριβής υπολογισµός για την περίπτωση
του ∆ήµου Αµαρουσίου έδειξε ότι µόνο από αυτήν την αιτία τα
ανταποδοτικά τέλη καθαριότητας θα τριπλασιαστούν για τους
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εργαζόµενους, ενώ θα µειωθούν αντίστοιχα και ανάλογα κατά
67% για τις µεγάλες επιχειρήσεις. Με την πρόοδο της ανακύ-
κλωσης για τις µεγάλες αυτές επιχειρήσεις θα καταλήξουµε πρα-
κτικά στο να µηδενιστούν.

Στο πρόσφατο νόµο για τη νέα δοµή της χώρα µας «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ» γίνεται ειδική πρόβλεψη για τον Φορέα ∆ιαχείρισης των
Στερεών Αποβλήτων Αττικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Από τη δευτερολογία

σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Από την δευτερολογία µου. Ευχαριστώ.
Με το άρθρο 211 προβλέπεται να διαλυθεί ο ενιαίος σύνδε-

σµος και όλο το αντικείµενο να περιέλθει σε ένα διαβαθµιτικό
γράφει – ίσως καλύτερα- διαβαθµικό σύνδεσµο, δηλαδή, σύνδε-
σµο που θα περιλαµβάνει και τους δυο βαθµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, δήµους και περιφέρεια και θα έχει τον αιρετό
περιφερειάρχη ως πρόεδρο.

Η πολιτική στόχευση της Κυβέρνησης είναι η διαµόρφωση
µιας πιο συνεκτικής διοίκησης, πιο σφικτά καθοδηγούµενης από
τα κόµµατα εξουσίας, απαλλαγµένης ταυτόχρονα από οποιαδή-
ποτε αντίθετη φωνή και άποψη των αιρετών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος της Ελλάδας. Ευελπιστεί έτσι η άρχουσα τάξη ότι θα
ξεµπλοκάρει έναν εξαιρετικά επικερδή για το µεγάλο κεφάλαιο
τοµέα, µε δεδηλωµένη στόχευση την ενεργειακή αξιοποίηση των
αστικών αποβλήτων, στερεών αποβλήτων, µέσω της αυτόνοµης
καύσης των δευτερογενών καυσίµων, αλλά και των σύµµεικτων
απορριµµάτων, στην οποία το πρόσφατο νοµοσχέδιο για την πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και ΑΠΕ έχει ανοίξει ολόκληρη λε-
ωφόρο.

Πρόκειται για κέρδη που θα τροφοδοτηθούν κατευθείαν από
το πενιχρό λαϊκό εισόδηµα µέσω: Πρώτον, των ανταποδοτικών
τελών καθαριότητας. ∆εύτερον, των επικείµενων ανατιµήσεων
στην ηλεκτρική ενέργεια, λόγω και της υψηλής επιδότησης
αυτής που θα παράγεται από τη βιοµάζα, δηλαδή από το βιο-
διασπάσιµο κλάσµα των απορριµµάτων χαρτί, χαρτόνι, οργανικά,
υφάσµατα φυτικής και ζωικής προέλευσης, ξύλο.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, προχωρά αποφασιστικά στο
δρόµο που της έστρωσε η Νέα ∆ηµοκρατία, δηλαδή να παρα-
δώσει ολοκληρωτικά τον τοµέα της επεξεργασίας της ανακύ-
κλωσης και τελικής διάθεσης των απορριµµάτων στο µεγάλο
κεφάλαιο, κατασκευαστικό και τραπεζικό, µε τη συναίνεση των
αιρετών του ΠΑΣΟΚ, της Νέας ∆ηµοκρατίας, του ΛΑΟΣ και του
ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς µέσω των συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτι-
κού τοµέα και των συµβάσεων παραχώρησης.

Ειδικότερα, επιδιώκεται οι µέθοδοι διαχείρισης να έχουν επί-
κεντρο την καύση ύστερα από βιολογική ξήρανση των απορριµ-
µάτων. Το σχέδιο βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη και έχει ήδη µπει στο
παιχνίδι αυτό η Ένωση ∆ήµων και Κοινοτήτων του Νοµού Αττι-
κής. Το τεράστιο πλέον κόστος διαχείρισης διογκωµένο και µε
υπερκέρδη του κεφαλαίου θα πέσει ολόκληρο στις πλάτες της
λαϊκής οικογένειας, όπου αυτό εφαρµοστεί σε όποια περιφέρεια.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, το Κοµµουνιστικό Κόµµα
της Ελλάδας είναι κατηγορηµατικά αντίθετο µε το προτεινόµενο
σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και
µαθήτριες και δυο εκπαιδευτικοί από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Αµαρουσίου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΛΑΟΣ κ. Παύλος Μαρκά-
κης.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µετά από πολύ καιρό φέρνετε στην Ολοµέ-

λεια το νοµοσχέδιο που το συζητήσαµε στην επιτροπή πριν από
πολλούς µήνες, κάτι που σηµαίνει ότι δεν βιάζεστε. Εδώ φέρνετε
άλλα νοµοσχέδια, τα οποία δεν προλαβαίναµε να τα τελειώσουµε
στην επιτροπή και την επόµενη εβδοµάδα εισάγονταν στην Ολο-
µέλεια.

Είναι σίγουρο ότι έχουµε ένα σχέδιο νόµου που πάει να καλύ-
ψει τυπικά θέµατα, όπως παραδείγµατος χάριν την καλύτερη λει-
τουργία του Εθνικού Οργανισµού Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης
Συσκευασιών και Άλλων Προϊόντων, όπου άλλα προϊόντα εννο-
ούνται για όσους δεν γνωρίζουν: οχήµατα, καταλύτες, ελαστικά
οχηµάτων αυτά που καίγονται µέσα στα χωράφια και αναδύεται
ένας µαύρος καπνός, ορυκτέλαια αυτά που χύνονται µέσα στους
αγωγούς των όµβριων υδάτων, µπαταρίες, ηλεκτρικές συσκευές,
υλικά εκσκαφών και κατεδαφίσεων, ειδών επίπλωσης, δηλαδή,
όλα τα προϊόντα που ακόµη µας ταλαιπωρούν, και τα βλέπουµε
πεταµένα ακόµη και µέσα στα ρέµατα.

Εσείς έρχεστε, ουσιαστικά, να τροποποιήσετε ένα νόµο του
2001 που εκδόθηκε µε σύµφωνη γνώµη του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου. Τροποποιείτε ένα προεδρικό διάταγµα του 2008 και εν
µέρει ένα νόµο του 2007 µε την ΚΥΑ του 2003.

Εδώ, φαίνεται ότι έχουµε ένα πλούσιο νοµοθετικό πλαίσιο,
αλλά φαίνεται και πόσο το κράτος το δικό µας είναι πίσω στον
τοµέα διαχείρισης των προϊόντων, µε ευθύνη των δύο µεγάλων
κοµµάτων που κυβέρνησαν.

Επίσης, επισηµαίνουµε ότι θεσµοθετήθηκε από το 2008 η συ-
γκρότηση του Εθνικού Οργανισµού Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης
Συσκευασιών και ακόµη ουσιαστικά δεν είχε ξεκινήσει τη δρα-
στηριότητά του. Θα θέλαµε, πραγµατικά, να µάθουµε τους λό-
γους για τους οποίους αυτός ο οργανισµός ακόµη δεν έχει
ενεργοποιηθεί.

Είναι συχνό το φαινόµενο να ψηφίζουµε νοµοσχέδια που τρο-
ποποιούν νόµους, που δεν έχουν ενεργοποιηθεί ποτέ. Και οπωσ-
δήποτε ούτε τώρα το νοµοσχέδιο βάζει θέµατα ολοκληρωµένης
πολιτικής, για τη διαχείριση των αποβλήτων. Ακόµη περισσότερο,
δεν βάζει θέµατα για την εκµετάλλευση των ανακυκλούµενων
προϊόντων.

Υπάρχει κίνδυνος να διευρυνθεί το ήδη υπάρχον φαινόµενο.
∆ηλαδή, τα διαχωρισθέντα ανακυκλώσιµα προϊόντα –τα από-
βλητα- να παραµένουν στην καλύτερη περίπτωση αποθηκευµένα
ή ανεκµετάλλευτα και στη χειρότερη περίπτωση να ξαναθάβο-
νται στις χωµατερές.

Ακόµη, ούτε στους µεγάλους δήµους της χώρας δεν έχει προ-
χωρήσει η ανακύκλωση βασικών υλικών, όπως είναι του χαρτιού,
του πλαστικού, του γυαλιού και του µετάλλου.

Και, βέβαια, δεν γίνεται λόγος για τη µείωση των αποβλήτων,
για πραγµατική, δηλαδή διαλογή στην πηγή.

∆εν βάζει επίσης, το µεγάλο θέµα, ποιος είναι υπόχρεος δια-
χειριστής των προϊόντων του χαρτιού, των εφηµερίδων, των πε-
ριοδικών, που επιβαρύνει υπέρµετρα το σύστηµα διαχείρισης
συσκευασιών, αφού οι κάδοι ανακύκλωσης -όλοι ξέρουµε- ότι
είναι σχεδόν γεµάτοι από εφηµερίδες και περιοδικά.

Επισηµαίνουµε, επίσης, ότι ακόµα σήµερα έχουµε ανεξέλε-
γκτες χωµατερές αποβλήτων. Η προθεσµία για την αποκατά-
σταση των ΧΑ∆Α έχει τελειώσει και ακόµη έχουµε ανεξέλεγκτους
χώρους διάθεσης απορριµµάτων, παρ’ όλο που έχουν δοθεί ει-
δικοί και εκτεταµένοι πόροι χρηµατοδότησης γι’ αυτόν το
σκοπό.∆εν έχουµε συµµορφωθεί προς τις οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και σε λίγο θα επιβληθούν τα πρόστιµα.

Υπάρχουν δηµοσιεύµατα καθηµερινά στον Τύπο, που επιση-
µαίνουν το πρόβληµα. Εν όψει µάλιστα της καλοκαιρινής περιό-
δου, εκτός από την επιβάρυνση του περιβάλλοντος, έχουµε και
έναν άλλο κίνδυνο: Τον κίνδυνο των πυρκαγιών.

Έχουµε ακόµη περιπτώσεις που ούτε οι ΧΥΤΑ δεν βρίσκονται
σε λειτουργία. Εγώ θα σας αναφέρω ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα στη Μαγνησία, την οποία γνωρίζω -αλλά αντίστοιχα θα
συµβαίνει και στις άλλες νοµαρχίες- όπου δεν έχει ακόµη ολο-
κληρωθεί ο περιφερειακός σχεδιασµός. Εκεί ήταν να λειτουργή-
σουν δύο ΣΜΑ, ο ένας δεν άρχισε ακόµη, δεν λειτουργεί και ο
δεύτερος ΣΜΑ σταµάτησε γιατί δεν ανανεώθηκε η σύµβαση των
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υπαλλήλων που το λειτουργούσαν. Και υπάρχουν δύο ΧΥΤΑ εκ
των οποίων του ενός, της Πρωτεύουσας, καρκινοβατεί η επέ-
κτασή του και ο δεύτερος δεν λειτουργεί ακόµη.

∆εν µπορούµε επίσης να οργανώσουµε ΧΥΤΥ δηλαδή, Χώρους
Υγειονοµικής Ταφής Υπολειµµάτων. Έχουν ενταθεί τα φαινόµενα
της µόλυνσης των υδάτων. Παραδοσιακά µεγάλες πηγές νερού
παρουσιάζουν ενδείξεις µε υδράργυρο και αρσενικό.

Όλα αυτά τα φαινόµενα είναι απόρροια και συνέπειες της ελ-
λιπούς πολιτικής που ασκήθηκε στην Ελλάδα τα τελευταία χρό-
νια στον τοµέα του περιβάλλοντος.

Υπάρχει µεγάλη ευθύνη της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία ακο-
λούθησε τη µέθοδο Σουφλιά, να αρνείται ακόµη και την ίδρυση
του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Και εσείς όµως, προχωράτε µε
διστακτικά βήµατα και µε µεγάλες καθυστερήσεις.

Αυτό φαίνεται και από το νοµοσχέδιο, που στην ουσία συ-
µπληρώνει άρθρα, τροποποιεί υπάρχοντες νόµους και διατάξεις.
Και αυτό είναι δεδοµένο, διότι έχουµε και αλλαγή της αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου από το ΥΠΕΧΩ∆Ε στο καινούργιο Υπουρ-
γείο, το ΥΠΕΚΑ. Θέλετε στην ουσία να αντικαταστήσετε το
καθεστώς του Σουφλιά µε ένα δικό σας.

Έτσι για τον οργανισµό εξασφαλίζετε το ανθρώπινο δυναµικό
του οργανισµού µε τριάντα θέσεις τακτικού προσωπικού και από
ένα 2% που το παίρνετε από τις εισφορές κάθε συστήµατος.

Εµείς θεωρούµε ότι το ποσό αυτό είναι µεγάλο. Τα δε ποσά
που θα µαζευτούν, εάν η ανακύκλωση προχωρήσει, θα είναι προ-
κλητικά.

Ετοιµάζετε αποσπάσεις δικών σας υπαλλήλων και µάλιστα
κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων και αλλάζετε και το δι-
οικητικό συµβούλιο του οργανισµού. Στο µόνο που συµφωνούµε
είναι στη µείωση των µελών από δεκαπέντε σε εννέα µέλη.

Επίσης, πιστεύουµε ότι θα έπρεπε στο διοικητικό συµβούλιο
να συµµετέχει και εκπρόσωπος από το δίκτυο των ΦΟΣ∆Α που
είναι σήµερα σαράντα πέντε φορείς της πρωτοβάθµιας Αυτοδι-
οίκησης, καλύπτουν σχεδόν όλη τη χώρα, γνωρίζουν από πρώτο
χέρι τις δυσκολίες, τα προβλήµατα στη βάση της καθηµερινότη-
τας και µπορούν να βοηθήσουν ουσιαστικά στις βελτιώσεις που
απαιτούνται στα υπάρχοντα συστήµατα.

Επισηµαίνουµε επίσης, το πρόβληµα για την ετήσια εισφορά
των δήµων και κοινοτήτων, που γίνεται µε απόφαση του διοικη-
τικού συµβουλίου των ΦΟΣ∆Α.

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, κοινότητες µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
τώρα δεν υπάρχουν. Εποµένως, αυτήν τη διάταξη για τις κοινό-
τητες πρέπει, τουλάχιστον, να την απαλείψετε. Οι δε ΦΟΣ∆Α θα
πηγαίνουν σε περιφέρειες. Εποµένως πρέπει να αναπροσαρµό-
σετε τη διαδικασία.

Έχετε παρακράτηση επίσης, εισφοράς από τη ∆ΕΗ Α.Ε. Εκ-
φράζουµε την αµφιβολία µας, εάν σε περίπτωση που δεν συναι-
νεί ο δήµος, µπορείτε να πάρετε τα χρήµατα αυτά από τη ∆ΕΗ.
Μήπως δεν θα έπρεπε να καταργηθεί η παρακράτηση από τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους;

Στο µόνο που συµφωνούµε είναι ότι οι ΦΟΣ∆Α πρέπει να πλη-
ρώνουν µε την ποσότητα που οδηγείται στους ΧΥΤΑ, δηλαδή
ευρώ ανά τόνο.

Όσον αφορά τις διοικητικές ποινές του άρθρου 6, θα λέγαµε
ότι πρόκειται για αναπροσαρµογή προστίµων, που στην ουσία
δεν εισπράττονται ποτέ.

Θα σας παρακαλούσα να µας αναφέρετε, ποια πρόστιµα έχουν
επιβληθεί µέχρι σήµερα, σε ποιους και εάν, τελικά, εισπράχθη-
καν.

Ο µη κερδοσκοπικός χαρακτήρας των συστηµάτων εναλλα-
κτικής διαχείρισης είναι ουσιώδης σηµασίας για τους υπόχρεους
και για το κοινό, όµως γεννά ένα ερώτηµα, εάν είναι και ο λόγος
που καθηλώνεται το σύστηµα και εάν είναι λόγος για να δηµι-
ουργηθούν µονοπώλια.

Υπάρχει ,όµως, και ένα έλλειµµα. Ενώ προβλέπει ότι οι χρη-
µατικές εισφορές και τυχόν άλλα έσοδα των συστηµάτων από
τις εργασίες εναλλακτικής διαχείρισης προορίζονται αποκλει-
στικά για την κάλυψη του κόστους εναλλακτικής διαχείρισης και
του ποσοστού υπέρ του οργανισµού, δεν καλύπτει το µέρος των
εξόδων που αφορά τη συλλογή, τη µεταφορά των ανακυκλωµέ-
νων υλικών, το οποίο επιβαρύνει το δήµο.

Επισηµαίνω ότι η εισφορά αυτή µπορεί να µην επιβαρύνει τον
κρατικό προϋπολογισµό, είναι όµως σίγουρο ότι οι εισφορές
αυτές µετακυλίονται στους πολίτες, δηλαδή στην κατανάλωση.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, είµαστε υπέρ της ανακύκλωσης, της
αξιοποίησης των προϊόντων, της ανάπτυξης των χώρων υγειο-
νοµικής ταφής υπολειµµάτων και γενικά κάθε µέτρου που προ-
στατεύει το περιβάλλον.

Η συνεχής καθυστέρηση, όµως, µας κάνει επιφυλακτικούς. Η
µη αντιµετώπιση ουσιαστικών προβληµάτων µας οδηγεί στο να
καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Ηρώ ∆ιώτη.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόσο σηµαντικό είναι το ζή-

τηµα του περιβάλλοντος και το πόσο αναγκαίο είναι να ανακοπεί
η αντίστροφη µέτρηση που έχει αρχίσει µε την κλιµατική αλλαγή,
είναι κάτι που κανένας δεν αµφισβητεί.

Το ζήτηµα που συζητάµε σήµερα, έχει άµεση σχέση µε τον πε-
ριορισµό της ρύπανσης και των εκποµπών αερίων και δεν χρειά-
ζεται να υπογραµµίσω, πόσο σχετίζονται όλα αυτά µε τη
διαχείριση των απορριµµάτων.

Η σπουδαιότητα του ζητήµατος για εµάς στην Αριστερά είναι
ακόµη πιο επείγουσα, γιατί έχουµε πάντα µία προτεραιότητα που
και εδώ συνοψίζεται στο εξής ερώτηµα:

Ποιος πλήττεται από την υποβάθµιση του περιβάλλοντος; Φυ-
σικά θα απαντήσετε: Όλες και όλοι. Όµως, η απάντηση είναι
κάπως διαφορετική γι’ αυτό και εµάς µας αφορά ακόµη περισ-
σότερο. Πλήττονται πρώτα και περισσότερο οι µη έχοντες, οι ερ-
γαζόµενοι και οι πιο φτωχοί άνθρωποι. Πλήττονται είτε άµεσα µε
οικονοµικό κόστος από πολιτικές νεοφιλελεύθερες στον τοµέα
της διαχείρισης των στερεών και αστικών αποβλήτων, είτε έµ-
µεσα από την υποβάθµιση του περιβάλλοντος που ζουν και ανα-
πνέουν.

Η αυτοκαταστροφική κατάσταση µε το καπιταλιστικό κατανα-
λωτικό σύστηµα να κατασπαταλά τεράστια ποσά φυσικών πόρων
και να παράγει καταστροφικά για τη φύση και τους ανθρώπους
απόβλητα και ο φαύλος κύκλος παραγωγής και κατανάλωσης,
που κυριαρχείται από την επιδίωξη του κέρδους και έχει ήδη
πάρει παγκόσµιες διαστάσεις, είναι για µας δεδοµένος αντίπα-
λος.

∆είτε τι έγινε στον Κόλπο του Μεξικού και την τεράστια οικο-
λογική καταστροφή που προκλήθηκε. Παντού στο λεγόµενο ανε-
πτυγµένο κόσµο η κερδοσκοπική δράση του κεφαλαίου
εναποθέτει σε γη, νερό και αέρα επικίνδυνα απόβλητα που ρυ-
παίνουν το περιβάλλον και βλάπτουν τη δηµόσια υγεία. Η δράση
των κοινωνικοπολιτικών κινηµάτων και των ευσυνείδητων επι-
στηµόνων, παγκόσµια, αλλά και στη χώρα µας, έχει αναδείξει τα
παραπάνω προβλήµατα ως τα σηµαντικότερα για την επιβίωση
των ανθρώπων και του πλανήτη.

Κυρία Υπουργέ, το παρόν νοµοσχέδιο είναι µία αυστηροποί-
ηση του υπάρχοντος νόµου και µια προσπάθεια να λειτουργήσει
ο φορέας. Η αλήθεια είναι, όµως, πως αν δεν αντιµετωπιστεί συ-
νολικά το ζήτηµα της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων, κα-
νένα πρόβληµα δεν πρόκειται να λυθεί. Σε λίγο θα ξανασυζητάµε
το ίδιο θέµα και λόγω των αλλαγών µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά
και για µια σειρά άλλων αλλαγών, που θα έρθουν στον τοµέα
αυτό. Αντί για τη συζήτηση για ορθολογική διαχείριση ,µας που-
λάτε πυροτεχνήµατα ανάλογα µε τις επιδιώξεις των ιδιωτικών
επενδύσεων.

Έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι δεν γίνεται έτσι. ∆εν γίνε-
ται χωρίς σχέδιο και εµπεριστατωµένες µελέτες. ∆εν γίνεται να
περνάτε από το παράθυρο τη τελευταία στιγµή στο νοµοσχέδιο
για τις ΑΠΕ την καύση και να την επιδοτείτε ως ανανεώσιµη πηγή
ενέργειας, γράφοντας µάλιστα στα παλαιότερα των υποδηµά-
των σας όλη την κριτική, που υπάρχει από επιστήµονες και περι-
βαλλοντικές οργανώσεις για το πόσο ακριβή και πόσο επικίνδυνη
είναι αυτή η τεχνολογία.
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Επίσης, αγνοείτε επιδεικτικά και τους πολίτες που έχουν εκ-
φράσει δυναµικά τις αντιρρήσεις τους γι’ αυτό το σχέδιο της καύ-
σης, αλλά και για άλλα που αφορούν το δικό σας Υπουργείο και
τους πρόχειρους σχεδιασµούς του. Βρήκατε βέβαια έναν πολύ
αποτελεσµατικό τρόπο τελευταία ως Κυβέρνηση, να αντιµετωπί-
ζετε τους πολίτες, που διαµαρτύρονται για περιβαλλοντικά ζη-
τήµατα στέλνοντας τα ΜΑΤ να ξυλοκοπήσουν ανθρώπους µέσα
και έξω από τα σπίτια τους και να τους στέλνετε στα δικαστήρια,
όπως έγινε στο Πηγάδι της Κρήτης και στις Σέρρες. Σας το είπα
και χθες στη συζήτηση για το νοµοσχέδιο για την εναρµόνιση της
ευρωπαϊκής οδηγίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση της καύσης δυναµι-
τίζει όλη τη συζήτηση για την ανακύκλωση. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι στον τοµέα διαχείρισης των απορριµµάτων, η κύρια µέθοδος
διαχείρισης των αστικών στερεών αποβλήτων παραµένει η διά-
θεση σε ΧΥΤΑ, καθώς και σε παράνοµες χωµατερές. Ήδη έχετε
στείλει τελεσίγραφο για τις παράνοµες χωµατερές στις περιφέ-
ρειες, ώστε να κλείσουν µέχρι τον Ιούλιο για να γλυτώσουµε τα
πολύ υψηλά πρόστιµα των εκατοµµυρίων ευρώ την ηµέρα.

Η αλήθεια είναι, όµως, ότι το ποσοστό ανεξέλεγκτης απόρρι-
ψης ή ελλιπούς εφαρµογής υγειονοµικής ταφής παραµένει πολύ
υψηλό και η ολοκληρωµένη διαχείριση µε πρόληψη, επαναχρη-
σιµοποίηση και ανακύκλωση των αποβλήτων, βρίσκεται στα
πρώτα στάδια και πολύ αµφιβάλλουµε και αν θα γλυτώσουµε και
από αυτά τα πρόστιµα.

Στη χώρα µας όλη η οικονοµική ανάπτυξη, η αστικοποίηση και
η αλλαγή καταναλωτικών προτύπων οδήγησαν τα τελευταία χρό-
νια σε σηµαντική αύξηση της ποσότητας των παραγόµενων στε-
ρεών αποβλήτων. Το ποσοστό ανακύκλωσης παραµένει ακόµα
σε ιδιαίτερα χαµηλά επίπεδα, ενώ οι περιφερειακοί σχεδιασµοί
για τη διαχείριση των αστικών αποβλήτων τείνουν να περιορι-
στούν στη βιοµηχανία κατασκευής ΧΥΤΑ συχνά σε περιοχές όπου
κάτοικοι και αυτοδιοικήσεις αντιδρούν έντονα.

Η έλλειψη κοινωνικής αποδοχής στηρίζεται στο ότι η τεχνολο-
γική τεκµηρίωση είναι συχνά διάτρητη και στο ότι η νοµοθεσία
παραβιάζεται. Η συνειδητή επιλογή της µη διαχείρισης του προ-
βλήµατος της διαχείρισης των αστικών στερεών αποβλήτων έχει
δηµιουργήσει προφανή αδιέξοδα και τεράστια προβλήµατα.

Εµείς έχουµε ήδη καταθέσει τις απόψεις µας και διεκδικούµε
µία περιβαλλοντικά ορθή, οικονοµικά και χωρικά δίκαιη διαχεί-
ριση των απορριµµάτων, ενίσχυση της πρόληψης και της ανακύ-
κλωσης µε διαλογή στην πηγή, πολιτική που ελαχιστοποιεί την
ποσότητα και αλλάζει ριζικά την ποιότητα των αποβλήτων και δη-
µιουργεί εναλλακτικό µοντέλο χρήσης των πόρων.

Απορρίπτουµε την καύση των απορριµµάτων, καθώς δηµι-
ουργεί πολλά περιβαλλοντικά προβλήµατα, ενώ ανεβάζει υπέ-
ρογκα το κόστος διαχείρισης και τα δηµοτικά τέλη και
ιδιωτικοποιεί περαιτέρω τον τοµέα της καθαριότητας των δήµων.
Σε µία περίοδο οικονοµικής κρίσης είναι αδιανόητο να επιλέγεται
η πιο ακριβή τεχνολογία και η πιο επιζήµια.

Κύριε Υπουργέ, είχαµε µιλήσει στην τοποθέτησή µας στην επι-
τροπή για ψίθυρους περί καύσης και περί βάφτισης του βιοα-
ποικοδοµήσιµου µέρους των απορριµµάτων σε ΑΠΕ. Οφείλουµε
να πούµε πως δεν πρόκειται για ψίθυρους και για επίσηµες το-
ποθετήσεις κάποιων φορέων και επιχειρήσεων, αλλά για από-
φαση της πολιτείας. Η ΦΟΣ∆Α, η ΦΟ∆ΙΣΑ και ο Σύνδεσµος
Ενεργειακών Βιοµηχανιών Ανακύκλωσης και Ενεργειακής Αξιο-
ποίησης, στη συζήτηση στην επιτροπή για τη διαχείριση των
απορριµµάτων στην Ελλάδα τάχθηκαν µε ενθουσιασµό υπέρ της
καύσης, λέγοντας ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, ακόµα και
αν χωροθετηθούν στο κέντρο µια πόλης και πως βεβαίως δεν
υπάρχουν επικίνδυνες εκποµπές και ούτε απολύτως κανένα πρό-
βληµα για το περιβάλλον και την υγεία, παρ’ όλες τις τεκµηριω-
µένες απόψεις για ακριβώς το αντίθετο.

Βέβαια ξέχασαν να τεκµηριώσουν τις δικές τους απόψεις και
ξέχασαν και λεπτοµέρειες του τύπου ότι δίπλα σε κάθε εργο-
στάσιο καύσης πρέπει να υπάρχει και µία χωµατερή τοξικών για
να εναποτεθούν τα τοξικά υπολείµµατα της καύσης. Αλλά δεν
πειράζει! Εσείς δεχθήκατε πλήρως αυτές τις ιδέες και φροντί-
σατε να τις επιδοτήσετε κιόλας, διότι οφείλουν οι Έλληνες πολί-
τες να πληρώσουν και αυτά τα σχέδια! ∆εν θα µακρηγορήσω,

γιατί η συζήτησή µας δεν είναι η καύση, αν και θα έπρεπε να είναι
στο σύνολό της η διαχείριση των απορριµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ν.2939/2001 όριζε ότι µέχρι
τις 31-12-2005 πρέπει να αξιοποιείται τουλάχιστον το 50% κατά
βάρος των αποβλήτων συσκευασίας, µε ανώτατο όριο το 65%.
Σήµερα γνωρίζετε πολύ καλά ότι είµαστε ακόµη πολύ µακριά από
αυτό. Τώρα έρχεται ένα νοµοσχέδιο να τροποποιήσει την υπάρ-
χουσα νοµοθεσία ως προς τη λειτουργία του φορέα, αλλά και
ως προς τον έλεγχο των συστηµάτων εννέα ολόκληρα χρόνια
µετά.

Εµείς δεν πιστεύουµε πως το ζήτηµα της διαχείρισης των στε-
ρεών αποβλήτων είναι ζήτηµα γραφειοκρατικό ή διοικητικοτε-
χνικό. Είναι ζήτηµα πολιτικό και κοινωνικό. Μέχρι στιγµής ο
φορέας δεν έχει λειτουργήσει. Έλεγχοι δεν υπήρξαν. Κανένας
δεν ξέρει τι ακριβώς έγινε στον τοµέα της ανακύκλωσης και η
Ελληνική Εταιρεία Αξιοποίησης της Ανακύκλωσης δεν ανταπο-
κρίθηκε σε αυτά που έπρεπε να ανταποκριθεί και δεν µπορούµε
να ισχυριστούµε αν υπάρχει κάποια φοβερή διαφάνεια στις δικές
της δραστηριότητες. Η ΕΕΑΑ δεν λογοδοτεί πουθενά και δεν
ελέγχεται από κανέναν. Η ΚΕ∆ΚΕ µε 35% δεν παίζει ρόλο ελε-
γκτικό και οι δήµοι, λόγω του ότι δεν ήταν ιδιαίτερα συµφέρου-
σες οι συµφωνίες, ήταν απρόθυµοι να συµµετέχουν στο
σύστηµα.

Η ανακύκλωση, λοιπόν, είναι γεγονός ότι καρκινοβατεί και έχει
ήδη διατυπωθεί και στην επιτροπή ότι η Ελληνική Εταιρεία Αξιο-
ποίησης της Ανακύκλωσης χωροθετεί κατά το δοκούν τις λει-
τουργίες της µε αποτέλεσµα ουσιαστικά να υπάρχει µόνο σε
µεγάλες πόλεις που πιάνουν τους δικούς της στόχους. Γι’ αυτόν
το λόγο θα επιµείνουµε πως µόνο δηµόσιος χαρακτήρας, κοι-
νωνικός έλεγχος και συνολικός σχεδιασµός θα µπορούσαν να
διασφαλίσουν ότι σ’ αυτόν τον κρίσιµο τοµέα δεν θα χρησιµο-
ποιείται ως κριτήριο το κέρδος, αλλά το όφελος των πολιτών σε
κάθε σηµείο της χώρας.

Έρχοµαι τώρα σε ένα άλλο σηµαντικό σηµείο για το νοµοσχέ-
διο, την αρχή ο ρυπαίνων πληρώνει». Ουσιαστικά στα καθ’ ηµάς
η αρχή λέει ότι ο ρυπαίνων πληρώνει και συνεχίζει να ρυπαίνει ή
ο ρυπαίνων δεν έχει να πληρώσει και επίσης συνεχίζει να ρυπαί-
νει. Η αρχή αυτή είναι και παρωχηµένη, είναι και λάθος. Το έχουν
διαπιστώσει και εκφωνήσει δηµόσια ακόµα και στελέχη της Κυ-
βέρνησης. Επιπλέον, αν κοιτάξουµε την κοινοτική νοµοθεσία περί
περιβαλλοντικής ευθύνης, µε την οποία υποτίθεται ότι εναρµονι-
στήκαµε, σαφώς δεν εννοεί αυτό εδώ που συµβαίνει, αλλά εν-
νοεί ότι ο ρυπαίνων αποκαθιστά και ορίζει σαφώς και τους
τρόπους.

Εµείς ακόµα περιµένουµε να δούµε ποιος αποκαθιστά στον
Ασωπό, ποιος αποκαθιστά στην περίπτωση του «SEA DIAMOND»,
ποιος αποκαθιστά στον Πηνειό και σε τόσες άλλες περιπτώσεις.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται αναπρο-
σαρµογή των όρων αυτών και αυστηροποίηση στην ανεξέλεγκτη
κατάσταση, κυρίως στον ιδιωτικό τοµέα. Το περιβάλλον δεν απο-
καθίσταται µε πρόστιµα και δεν αντέχει περαιτέρω αδιαφορία.
Τώρα, ως προς τους ζύγους και τα ζυγολόγια, σε θεωρητικό επί-
πεδο είναι σωστό να πληρώνεις όσο πετάς. Όµως η πολιτεία πρέ-
πει να απαντήσει, πώς και µε ποιον τρόπο και µε ποια δέσµευση
των αρµοδίων δεν θα µετακυλιστεί το κόστος στους δηµότες,
όταν οι δήµαρχοι είναι απρόθυµοι για την ανακύκλωση, διότι νο-
µίζουµε ότι αυτό θα συµβεί και είναι κάτι που δεν το αντέχει ούτε
ο εργαζόµενος µετά από ένα τόσο µεγάλη οικονοµικό πλήγµα.

Επίσης, αν συνδυάσουµε το ζυγολόγιο στην είσοδο του ΦΟΣ-
∆ΕΑ, µε τη σχεδόν βέβαιη πλέον εγκατάσταση καύσης SRF και
RDF µπορεί στο µέλλον οι δήµοι να πληρώσουν και τα κόστη της
δικής σας επιλογής να πάτε σε καύση. Και είναι πολύ µεγάλα
αυτά τα ποσά. Εκτός, όµως, από τους δήµους υπάρχει και ο ιδιω-
τικός τοµέας που κάπως θα πρέπει να εφαρµοστεί η ίδια αρχή.
∆εν φανταζόµαστε να ισχύει µόνο για τους πολίτες και όχι για τις
επιχειρήσεις, αν λάβουµε και υπ’ όψιν µας αυτό που ειπώθηκε
στη συζήτηση µέσα στην επιτροπή για τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων, ότι δηλαδή εξακολουθούν να υπάρχουν επιχειρήσεις
που διαφεύγουν από την υπόθεση της ανακύκλωσης και πως
υπάρχει µη νόµιµη χρήση υλικών από επιχειρήσεις που είναι έξω
από τα συστήµατα. Άρα, η αρχή πληρώνω όσο πετάω, πρέπει να
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ισχύει και για τον ιδιωτικό τοµέα.
Τελευταίο, αλλά όχι λιγότερο σηµαντικό. Παρ’ ότι θεωρητικά

το προέβλεπε και ο νόµος, ότι δηλαδή σηµαντικό ρόλο στην επι-
τυχία της υπόθεσης της ανακύκλωσης αποτελεί η ενηµέρωση και
η συµµετοχή των πολιτών σε αυτήν και στον έλεγχο αυτής, ελα-
χιστότατα πράγµατα έχουν γίνει. Λογικά και, κυρίως. για την ανα-
κύκλωση, η πολιτεία θα έπρεπε να έχει αναλάβει µία µεγάλη
καµπάνια από τα σχολεία µέχρι τα σπίτια, τοµέας που αν δεν του
δοθεί προτεραιότητα, τίποτα δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει
σωστά, διότι ακριβώς υπάρχει ένα µεγάλο έλλειµµα παιδείας, συ-
νείδησης, αλλά και εµπιστοσύνης των πολιτών οι οποίοι δικαίως
αµφισβητούν, εφόσον δεν ενηµερώνονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας, να επαναλάβω ότι για εµάς το πρόβληµα είναι
η διαχείριση συνολικά των στερεών αποβλήτων. Πέντε βασικοί
άξονες. Με δηµόσιο και κοινωνικό ρόλο και όχι το γνωστό δεν
«κάνουµε τίποτα» µέχρις ότου απέναντι σε εκρηκτικές καταστά-
σεις, να εµφανιστούν «καλοί» ιδιώτες, που θα δώσουν τη λύση
απέναντι στην ανίκανη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Ναι, είναι ανάγκη να επενδύσουµε για την ευαισθητοποίηση
και ενηµέρωση των πολιτών. Είναι επιβεβληµένο να προσανατο-
λιστούµε κάποια στιγµή ως προς την ανακύκλωση σε συστήµατα
διαλογής στην πηγή τουλάχιστον τεσσάρων διακριτών ρευµάτων
-ειπώθηκε και πριν: χαρτί, αλουµίνιο, πλαστικό, γυαλί- µε επικέ-
ντρωση και στα ζυµώσιµα που είναι σε ποσοστό 40% και µε κά-
θετη απόρριψη της καύσης, διότι βλάπτει ανεπανόρθωτα τη
δηµόσια υγεία και το περιβάλλον, ενώ ταυτόχρονα αναιρεί την
ανακύκλωση και είναι οικονοµικά πανάκριβη.

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι λύσεις έχουν κοι-
νωνικό και όχι µη κερδοσκοπικό ή κερδοσκοπικό χαρακτήρα. Επι-
διώκουµε πολιτικές που θα στηρίζονται στην ευαισθητοποίηση,
την ενεργοποίηση και την ενεργή συµµετοχή του συνόλου των
πολιτών, πολιτικές που θα προσφέρουν στο περιβάλλον, που θα
προσφέρουν στον άνθρωπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με τις παρούσες προτάσεις αυστηροποιούµε το πλαίσιο, αλλά
δεν έχουµε καµµία αυταπάτη ότι θα λυθούν τα ζητήµατα, αν δεν
τα δούµε σε ένα συνολικό πλαίσιο. Να επαναλάβω ότι µέχρι σή-
µερα η πολιτική του ΥΠΕΚΑ και οι στενές επαφές µε επιχειρη-
µατικούς κύκλους στον τοµέα διαχειρίσεως των απορριµµάτων,
δεν µας εξασφαλίζει καµµία τέτοια πολιτική.

∆εν µπορούµε να ψηφίσουµε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κατάλογος

των εισηγητών και των ειδικών αγορητών.
Εισερχόµεθα στον κατάλογο των αγορητών επί της αρχής.
Πρώτη αγορήτρια είναι η κ. Αικατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη.
Ορίστε, κυρία Φαρµάκη, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η σηµερινή συζήτηση του σχεδίου νόµου για την τροποποί-
ηση του ν. 2939/2001 και του π.δ. 99 του 2008 είναι επίκαιρη
παρά ποτέ, διότι καταλαβαίνουµε όλοι πόσο επιτακτική είναι η
ανάγκη για την ορθολογική διαχείριση των απορριµµάτων, αλλά
συγχρόνως και την αποδοτική διαχείριση αυτών.

Είναι αλήθεια ότι από το 2001, όταν ψηφίστηκε ο ν.2939/2001,
µέχρι σήµερα, έχουν γίνει κάποια βήµατα. Ωστόσο, όµως, η
πράξη απέδειξε ότι τα βήµατα αυτά δεν ήταν ούτε αταλάντευτα,
ούτε σταθερά προσανατολισµένα προς τους ρεαλιστικούς σκο-
πούς και στόχους που θα έπρεπε να πληροί ένας σωστός σχε-
διασµός εναλλακτικής διαχείρισης των συσκευασιών και άλλων
προϊόντων, στα πλαίσια άσκησης µιας ευρύτερης περιβαλλοντι-
κής πολιτικής.

Από την άλλη µεριά, ο Εθνικός Οργανισµός Εναλλακτικής ∆ια-
χείρισης Συσκευασιών, ο ΕΟΕ∆ΣΑΠ, ουδέποτε απέδωσε τα
προσδοκώµενα αποτελέσµατα και ουσιαστικά µέχρι σήµερα είναι
ανενεργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνουµε όλοι ότι στις
δύσκολες συνθήκες που βιώνουµε σήµερα δεν έχουµε την πο-
λυτέλεια ως χώρα και ως κοινωνία να προβαίνουµε σε αυτήν την
αλόγιστη σπατάλη πόρων γιατί για σπατάλη πόρων πρόκειται,
όταν δεν διαχειριζόµαστε τα απορρίµµατα µε διαλογή στην πηγή,
όταν δηλαδή δεν κάνουµε ανακύκλωση σε µεγάλο ποσοστό.
Αλλά πολύ περισσότερο δεν αρµόζει σε µία δηµοκρατική χώρα
που σέβεται την ποιότητα ζωής των πολιτών της, να διαχειρίζε-
ται µε έναν τρόπο που αγγίζει τα όρια της αδιαφορίας, το θέµα
της ανακύκλωσης.

Και µπορεί ο όρος αδιαφορία να φαίνεται αδόκιµος ή ίσως
υπερβολικός, αλλά διερωτώµαι πώς αλλιώς µπορεί να χαρακτη-
ριστεί µία κατάσταση κατά την οποία, ενώ ο ν. 2939/2001 έβαζε
κάποιους στόχους ρεαλιστικούς ως προς την ποσοτική του
εφαρµογή, εν τούτοις όµως επέτρεπε στους διαχειριστές να χω-
ροθετούν κατά το δοκούν τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρι-
σης, προκειµένου να επιτύχουν οικονοµίες κλίµακας, κυρίως στα
µεγάλα αστικά κέντρα.

Βεβαίως, οι ποσοτικοί στόχοι πρέπει να λαµβάνονται σοβαρά
υπ’ όψιν, αλλά όταν ενδιαφέρεσαι να κάνεις συµµέτοχους τους
πολίτες στην προσπάθεια της ανακύκλωσης, δεν µπορείς να κά-
νεις διάκριση σε πολίτες δύο ταχυτήτων. ∆εν µπορείς δηλαδή να
χτίσεις µία σχέση εµπιστοσύνης, καλλιεργώντας στους µισούς
µία οικολογική συνείδηση και στους άλλους µισούς να αδιαφο-
ρείς.

Σήµερα, µ’ αυτό το νοµοσχέδιο, µας δίνετε η ευκαιρία να δια-
σφαλίσουµε ότι ο πολίτης που διαβιεί και στο πιο αποµακρυ-
σµένο χωριό της χώρας µας, θα µπορεί να έχει πρόσβαση σε
σηµεία ανακύκλωσης, τα ίδια µε αυτόν που διαβιεί και στην πόλη.
Αυτός είναι ένας από τους ρόλους που καλείται να αναλάβει ο
ΕΟΕ∆ΣΑΠ. Πιστεύω, λοιπόν, ότι καταλαβαίνουµε και συµφω-
νούµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα ότι µία κατάλληλα σχεδιασµένη
πολιτική εναλλακτικής διαχείρισης των συσκευασιών και των
άλλων προϊόντων, αποτελεί και µπορεί να αποτελεί και πρέπει να
αποτελεί, την αιχµή του δόρατος για την προστασία του περι-
βάλλοντος, αλλά και για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
της οικονοµίας µας, µε προώθηση της πράσινης ανάπτυξης.

Σε αυτήν την προσπάθεια η Τοπική Αυτοδιοίκηση πρέπει να
απαλλαγεί από πρακτικές στρουθοκαµηλισµού ή ακόµη χειρό-
τερα σε κάποιες περιπτώσεις µηδαµινής συµµετοχής της σε
αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια και να αναλάβει ένα περισσότερο
ενεργό ρόλο. ∆εν λέω, βέβαια, ότι παντού συµβαίνει αυτό. Θα
ήταν άδικο και πάντως όχι ρεαλιστικό να το υποστηρίζω. Αυτό,
όµως, που υποστηρίζω είναι ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση, ακριβώς
επειδή βρίσκεται εγγύτερα στο δηµότη, στον πολίτη, µπορεί να
συµµετέχει ενεργά και να δώσει στον πολίτη να καταλάβει ότι η
όσο το δυνατόν περισσότερη διαλογή στην πηγή, είναι προς όφε-
λος της ποιότητας ζωής του.

Πρέπει να παραδεχθούµε ότι δυστυχώς είµαστε από τις τε-
λευταίες χώρες σε ανακύκλωση στην Ευρώπη, παρ’ ό,τι ξεκινή-
σαµε από την ίδια αφετηρία και να συνειδητοποιήσουµε ότι αυτό
σήµερα ούτε µας τιµά, ούτε µας αρµόζει. Η ευαισθησία πάνω στα
θέµατα ανακύκλωσης, αλλά και γενικότερα πάνω σε πολιτικές
προστασίας του περιβάλλοντος, σίγουρα χρειάζεται χρόνο, επι-
µονή, υποµονή και πάνω απ’ όλα σχετίζεται µε πολιτικές αλλα-
γής των πολιτισµικών προτύπων ενός λαού.

Η διαχείριση των συσκευασιών και η εναλλακτική διαχείρισή
τους, απαιτούν πρωτίστως αλλαγή στον τρόπο που αντιµετωπί-
ζουν οι Έλληνες πολίτες την ανακύκλωση. Η εκπαίδευση και η
παιδεία πάνω σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα, είναι το κλειδί της
επιτυχίας. Και εδώ ακριβώς είναι η µεγάλη µας ευθύνη και ο
ρόλος µας ως πολιτεία. Να µεταδώσουµε ένα αίσθηµα ευθύνης
στους πολίτες για τη σηµασία της συµµετοχής τους στο διαχω-
ρισµό των απορριµµάτων στην πηγή.

Αυτό το σηµαντικό ρόλο πρέπει να παίξει και η Τοπική Αυτοδι-
οίκηση, όπως αναφέραµε παραπάνω. Να µεριµνήσει για τις υφι-
στάµενες εγκαταστάσεις που θα επιτρέψουν τη συλλογή και
ανακύκλωση των υλικών, όπως ακριβώς περιγραφόταν στο
ν.2939/2001 και να προχωρήσει σε νέες, σύγχρονες εγκαταστά-
σεις, όπου αυτό είναι απαραίτητο. Σηµαντικό ρόλο σ’ αυτό κα-
λείται να διαδραµατίσει ο στελεχωµένος πια ΕΟΕ∆ΣΑΠ.

8400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι ήρθε η ώρα και η
στιγµή να ξεπεράσουµε το αναχρονιστικό και πολύ ατοµικιστικό
moto που µας χαρακτηρίζει ως λαό «καταναλώνω, άρα υπάρχω».
Πρέπει να το αντικαταστήσουµε µε το περισσότερο οικολογικό
και συλλογικό «ανακυκλώνουµε, άρα εξασφαλίζουµε ένα πιο βιώ-
σιµο περιβάλλον». Αναµφίβολα χωρίς την έµπρακτη συµµετοχή
του πολίτη, του δηµότη, της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τα αποτε-
λέσµατα σε αυτήν την προσπάθεια, θα είναι πολύ µικρότερης κλί-
µακας από τα αναµενόµενα.

Εµείς σήµερα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο που συζητούµε, φιλοδο-
ξούµε ότι θα κινητοποιήσουµε και τους πολίτες και τους µηχανι-
σµούς σε αυτήν την κατεύθυνση, στην κατεύθυνση του όλου και
µεγαλύτερου ποσοστού της ανακύκλωσης, ακόµη και στο πιο
αποµακρυσµένο χωριό της Ελλάδος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Νικόλαο Καντερέ, Βουλευτή της Νέας

∆ηµοκρατίας.
Ορίστε, κύριε Καντερέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το ζήτηµα της διαχείρισης των απορριµµάτων αποτελεί ένα
από τα πλέον σύνθετα και δύσκολα προβλήµατα, που καλείται
να αντιµετωπίσει η χώρα µας. Οφείλουµε να καταλάβουµε ότι
πρόκειται για ένα ζήτηµα που αφορά τόσο τη δηµόσια υγεία, όσο
και το φυσικό περιβάλλον.

Βλέποντας άλλες πόλεις του κόσµου, διαπιστώνουµε ότι οι πε-
ρισσότερες εξ’ αυτών αντιλαµβανόµενες τα προβλήµατα που
προκύπτουν από την αύξηση των αστικών και των βιοµηχανικών
αποβλήτων σχεδιάζουν διάφορα συστήµατα διαλογής στην
πηγή, συστήµατα ανακύκλωσης και κοµποστοποίησης, όπως επί-
σης και συστήµατα ενεργειακής αξιοποίησης των απορριµµάτων.

Με τα σηµερινά δεδοµένα στη χώρα µας παράγουµε κάθε
χρόνο περίπου τέσσερα εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες τό-
νους αστικών στερεών απορριµµάτων χωρίς να συµπεριλαµβά-
νονται στις ποσότητες αυτές τα απόβλητα της γεωργίας, του
οικοδοµικού τοµέα και της βιοµηχανίας. Στην Περιφέρεια της Ατ-
τικής παράγεται περίπου το 39% αυτής της συνολικής ποσότη-
τας ακολουθούµενη από την κεντρική Μακεδονία µε 16%.

Πριν από ένα µήνα σε συνεδρίαση της Ειδικής Μόνιµης Επι-
τροπής προστασίας του περιβάλλοντος συζητήσαµε το θέµα της
διαχείρισης των απορριµµάτων στη Ελλάδα. Στη συνεδρίαση
αυτή παρέστησαν ο εκπρόσωπος του ∆ικτύου των Φορέων ∆ια-
χείρισης των Αποβλήτων, ο πρόεδρος της Εταιρείας Συστηµά-
των Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης και ο εκπρόσωπος του Συνδέσµου
Ενεργειακών Βιοµηχανιών Ανακύκλωσης και Ενεργειακής Αξιο-
ποίησης.

Συζητήσαµε για τις προοπτικές και τα µέσα που έχουµε στην
πατρίδα µας. Τόνισα και τότε και το επαναλαµβάνω και σήµερα
ότι οχτώ µήνες τώρα αναµένουµε από την Κυβέρνηση να µά-
θουµε επιτέλους, τι θα γίνει στην περιφέρεια Αττικής µε το µε-
γάλο πρόβληµα της διαχείρισης των απορριµµάτων.

Πρόκειται για ένα σοβαρό ζήτηµα που απασχολεί όλους τους
πολίτες. Εν’ όψει µάλιστα και της εφαρµογής του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
πρέπει να µάθουµε και τους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης και
αν είναι εφικτό να λύσουµε το πρόβληµα των αποβλήτων µέσα
στο 2010, µε δεδοµένο ότι συζητάµε για τα δύο γνωστά κέντρα
στην Κερατέα και στο Γραµµατικό.

Επίσης, ενώ έχουµε κάνει αρκετά βήµατα µπροστά σε σχέση
µε τα περασµένα χρόνια στην εναλλακτική διαχείριση, παρ’ όλα
αυτά ειδικά για τις µεγάλες πόλεις δεν παύει η ανάγκη για πε-
ρισσότερο διαχωρισµό αποβλήτων, όχι µόνο του χαρτιού, αλλά
και του γυαλιού και αλουµινίου και άλλων.

Ταυτόχρονα θα χρειαστεί σε κάποιες περιοχές των πόλεων να
µπουν περισσότεροι κάδοι, χωρίς αυτό να δηµιουργήσει προ-
βλήµατα στις συγκοινωνίες και ειδικότερα στην πρωτεύουσα.
Επίσης, αναφορικά µε τα βιοµηχανικά απόβλητα και το σοβαρό
θέµα που έχει προκύψει στην περιοχή του Ασωπού όταν εγκα-

ταστάθηκαν εκεί οι βιοµηχανίες, πρέπει εκτός των δύο κέντρων
που σχεδιάζονται ένα στη βόρεια Ελλάδα και ένα στη νότια, να
υπάρξει ένα τρίτο και στην κεντρική Ελλάδα ούτως ώστε να
υπάρξει βελτίωση της κατάστασης και να ανακουφιστεί το περι-
βάλλον.

Όλα τα παραπάνω, παρακαλώ την κυρία Υπουργό να εξετα-
στούν µε προσοχή διότι αποτελούν την ουσία στο σχέδιο νόµου
που συζητούµε σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου έρχεται να τρο-
ποποιήσει τον ν. 2939/2001 για την εναλλακτική διαχείριση των
συσκευασιών και άλλων προϊόντων. Επί της αρχής µας βρίσκει
θετικούς.

Θέλω να θυµίσω στο Σώµα, ότι κατά τη διακυβέρνηση της
χώρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία την περίοδο από το 2004 έως το
2008 το ποσοστό ανακύκλωσης του συνόλου των απορριµµάτων
από το 6% που το παραλάβαµε το 2004 τετραπλασιάστηκε φθά-
νοντας το 25%.

Το πρώην ΥΠΕΧΩ∆Ε έκανε σηµαντικό έργο στον τοµέα της
προώθησης της ανακύκλωσης. ∆ηµιουργήσαµε τις υποδοµές
ώστε το 2012 να φθάσουµε το µέσο όρο της ανακύκλωσης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που βρίσκεται στο 33%. Χαρακτηριστικά
αναφέρω ότι από τα δέκα εγκεκριµένα συστήµατα εναλλακτικής
διαχείρισης απορριµµάτων που λειτουργούν σήµερα στην Ελ-
λάδα, τα οχτώ εγκρίθηκαν επί διακυβέρνησης της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

Ακόµη δηµιουργήσαµε παράλληλα το απαραίτητο θεσµικό
πλαίσιο, ώστε σήµερα η νοµοθεσία περί ανακύκλωσης να καλύ-
πτει όλο το φάσµα των προϊόντων που µπορούν να ανακυκλω-
θούν, από συσκευασίες, λιπαντικά, ηλεκτρονικές και ηλεκτρικές
συσκευές έως ελαστικά και υλικά κατεδάφισης, όπως και πολλά
άλλα.

∆ηµιουργήθηκαν ογδόντα εγκαταστάσεις επεξεργασίας απο-
βλήτων επιτυγχάνοντας µε αυτόν τον τρόπο τη µείωση των
όγκων των σκουπιδιών κατά πέντε εκατοµµύρια κυβικά µέτρα
ετησίως. Αυτό σηµαίνει τριακόσιες πενήντα χιλιάδες τόνοι διο-
ξειδίου του άνθρακα λιγότεροι κάθε έτος. Παράλληλα δηµιουρ-
γήσαµε περισσότερες από χίλιες διακόσιες θέσεις εργασίας την
τελευταία τριετία στον τοµέα της ανακύκλωσης.

Βεβαία, υπάρχουν παρατηρήσεις και σηµεία κριτικής που θε-
ωρούµε ότι επιδέχονται βελτίωσης και αποσαφήνισης. Αυτά τα
σηµεία αφορούν, µεταξύ άλλων, στους όρους συµµετοχής στο
σύστηµα των διαχειριστών των συσκευασιών. Ο τρόπος µε τον
οποίο ρυθµίζεται το θέµα, δηµιουργεί ορατό κίνδυνο ενίσχυσης
των ήδη υφισταµένων συστηµάτων.

Στόχος, όµως, πρέπει να είναι να δηµιουργηθούν νέα συστή-
µατα ώστε να ενισχυθεί ο ανταγωνισµός σε αυτόν τον τοµέα.
Πρέπει να αποφύγουµε τα ολιγοπώλια που δηµιουργούν τις γνω-
στές σε όλους µας στρεβλώσεις. Περισσότερα εγκεκριµένα συ-
στήµατα δίνουν ώθηση και προσφέρουν καλύτερο αποτέλεσµα.

Εξετάστε παράλληλα, κυρία Υπουργέ και την αοριστία που δη-
µιουργείται για τα κριτήρια ανάκλησης της έγκρισης ενός συ-
στήµατος. Ας αποσαφηνιστεί µέσα στο νόµο, βάσει ποίων
κριτηρίων ο Εθνικός Οργανισµός Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συ-
σκευασιών και Άλλων Προϊόντων, θα επιλέγει τα συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης, στα οποία θα διαθέτει το εναποµένον
ποσό µετά την κατάργησή του.

Αλλάζει το χρονικό διάστηµα για τη διενέργεια ελέγχου από
τον ΕΟΕ∆ΣΑΠ σε τρία χρόνια. Πιστεύουµε ότι είναι ιδιαίτερα µε-
γάλο το χρονικό διάστηµα αυτό, ενώ παράλληλα σας προτείναµε
προσθήκη, ώστε να µπορούν να γίνονται έλεγχοι µετά από κα-
ταγγελία για παραβάσεις των όρων λειτουργίας των συστηµά-
των εναλλακτικής διαχείρισης.

Σχετικά µε τις διοικητικές κυρώσεις, προτείνουµε να βάλετε
κάποια χρονικά όρια για την επιβολή των προστίµων, τα οποία
θα πρέπει να είναι και άµεσης εφαρµογής.

Για τη συµµετοχή στο διοικητικό συµβούλιο πρέπει να παρα-
τηρήσω ότι δεν περιλαµβάνεται στη νέα σύνθεσή του το ∆ίκτυο
Φορέων ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλήτων. ∆εν εκπροσωπείται,
δηλαδή, ο εκπρόσωπος των φορέων της πρωτοβάθµιας αυτοδι-
οίκησης που καλούνται να εξειδικεύσουν και να υλοποιήσουν τον
εθνικό και περιφερειακό σχεδιασµό διαχείρισης των αστικών στε-
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ρεών αποβλήτων. Αυτό σίγουρα αποτελεί ένα σοβαρό κενό.
Το πιο σηµαντικό άρθρο είναι ασφαλώς το άρθρο 9, η κατα-

βολή τέλους απορριµµάτων. Είναι ένα βασικό κίνητρο για τη µεί-
ωση αστικών απορριµµάτων. Ο υπολογισµός της συνεισφοράς
των δήµων σε ευρώ ανά τόνο, ισχύει και σήµερα. Και πολύ σωστά
αναφέρεται στο νοµοσχέδιο.

Το ερώτηµα είναι ποιος ελέγχει αν θα εφαρµόζεται στην
πράξη; Αλλάζετε, όµως, την καταβολή της ετήσιας εισφοράς των
δήµων και κοινοτήτων σε τριµηνιαίες δόσεις αντί για µηνιαίες που
ήταν µέχρι σήµερα. Υπάρχει, λοιπόν, κίνδυνος οι δήµοι να µην
ανταποκριθούν ως οφείλουν στις ταµειακές υποχρεώσεις τους
προς τους Φορείς ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλήτων, δηµιουρ-
γώντας έτσι προβλήµατα ρευστότητας και κακής λειτουργίας του
συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω ότι η ανακύκλωση
αποτελεί τόσο µε περιβαλλοντικούς όσο και µε οικονοµικούς και
κοινωνικούς όρους ένα εξαιρετικά φλέγον ζήτηµα. Στην Ελλάδα
οφείλουµε να ασχοληθούµε υπεύθυνα µε τους τρόπους αποτε-
λεσµατικής διαχείρισης των απορριµµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ας ξεκινήσουµε από την προαγωγή της διαλογής στην πηγή,

ας ευαισθητοποιήσουµε παράλληλα τους πολίτες στην επανα-
χρησιµοποίηση και ας µεγιστοποιήσουµε όσο γίνεται την ανακύ-
κλωση.

Πρέπει, όµως, παράλληλα να εξετάσουµε όλες τις διαθέσιµες
και εφαρµόσιµες λύσεις και µέσα από τη δηµιουργία ενός εθνι-
κού προγράµµατος δράσης που θα αφορά στη συνολική διαχεί-
ριση και ενεργειακή αξιοποίησή τους να µπούµε σε έναν
συγκεκριµένο προγραµµατισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Λάρισας του ΛΑΟΣ κ. Αστέριος Ρο-
ντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είστε υπερήφανη για το σχέδιο νόµου που

φέρνετε σήµερα στη Βουλή; ∆εν πρέπει να είστε καθόλου υπε-
ρήφανη, διότι αυτό που φέρνετε δεν είναι ένα επιπρόσθετο βήµα
που κάνουµε στην κατεύθυνση της εναλλακτικής διαχείρισης
απορριµµάτων.

Μαζί µε τα αδερφάκια σας, τη Νέα ∆ηµοκρατία, έχετε επιδεί-
ξει τέτοια αδράνεια και αβελτηρία όλα αυτά τα χρόνια στο τοµέα
αυτό, που τώρα ο ελληνικός λαός σας ακούει για δήθεν µέτρα,
δήθεν προτάσεις και οργανισµούς που θέλετε να κάνετε κ.λπ. και
κατά κυριολεξία γελάει. Γιατί αυτά τα πράγµατα, που έπρεπε
τουλάχιστον δέκα, δεκαπέντε χρόνια πριν να τα δει να υλοποι-
ούνται, εσείς έρχεστε και φέρνετε ένα σχέδιο νόµου –περί αυτού
πρόκειται, για να ξέρουµε γιατί µιλάµε- που τροποποιεί ουσια-
στικά τον ν. 2939/2001, προκειµένου µια διαδικασία εναλλακτι-
κής διαχείρισης συσκευασιών και άλλων προϊόντων να τεθεί σε
λειτουργία.

Επιδείξατε αβελτηρία και ήσασταν άχρηστοι όλα αυτά τα χρό-
νια και εσείς και τα αδερφάκια σας. Θέλω να πω βαρύτερες κου-
βέντες, δεν τις λέω. Προσπαθώ να ωραιοποιήσω το λόγο µου,
αλλά έλεος! Έρχεστε τώρα και λέτε ότι κατεβάζουµε εναλλα-
κτική διαχείριση συσκευασιών κ.λ.π., δηλαδή κάτι που ήταν
έτοιµη να το φέρει και η Νέα ∆ηµοκρατία -τροποποίηση πάλι του
2001- έρχεστε και το φέρνετε εσείς.

Όλες αυτές οι ενέργειες προκαλούν τη θυµηδία. Εγώ δεν αµ-
φισβητώ τις προσωπικές σας αγαθές προθέσεις, αλλά αν δείτε
πως κινήθηκε το πολιτικό σύστηµα τα τελευταία δεκαπέντε χρό-
νια, θα δείτε ότι αυτά που λέω ανταποκρίνονται πλήρως στην
πραγµατικότητα.

Άρα, λοιπόν, να µην επαίρεστε ότι κάτι κάνετε. Τίποτα δεν κά-
νετε. Και µάλιστα, θα σας πω και το άλλο –για να µην απαξιώσω
τα πάντα- προσπαθείτε να κάνετε κάτι σε ποια συγκυρία, κυρία

Υπουργέ;
Σε µία δυσκολότατη οικονοµική συγκυρία.
∆ηλαδή, στην περίοδο των παχέων αγελάδων, που έπρεπε να

ληφθούν τότε µέτρα, να γίνουν οι επενδύσεις και που υπήρχαν
και οι πόροι τότε, προκειµένου να έχουµε τέτοιου είδους συλλο-
γικά ή ατοµικά συστήµατα κ.λπ., ακόµα και µε κρατικές επιχορη-
γήσεις, κρατικές επιδοτήσεις, που θα µπορούσαν να διοχετευθούν σε
επίπεδο Τοπικής Αυτοδιοίκησης για να υπάρξει ένα αποτέλεσµα,
δεν λήφθηκαν και θέλετε να τα κάνετε τώρα, σε αυτή τη δυσκο-
λότατη οικονοµική συγκυρία. Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε και η ίδια
το σισύφειο έργο που έχετε αναλάβει.

Εγώ ανέβηκα στο Βήµα για να θίξω δύο πράγµατα και γι’ αυτό
θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος.

Το πρώτο είναι το µεγάλο ζήτηµα των ΧΑ∆Α, που απασχολεί
και εσάς. Ξέρετε πολύ καλά -σας στέλνονται µηνύµατα από νο-
µάρχες και δηµάρχους- ότι µέχρι τα µέσα Ιουλίου θα παραµεί-
νουν οι ΧΑ∆Α ανεξέλεγκτες. Τι σηµαίνει αυτό τώρα, για να
καταλάβει η Εθνική Αντιπροσωπεία;

Για κάθε χώρο ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων, αγα-
πητοί συνάδελφοι, µετά την 16η Ιουλίου, θα πληρώνουµε για
κάθε έναν 34.000 ευρώ πρόστιµο ηµερησίως και µάλιστα, ανα-
δροµικά από τα τέλη 2009. Αυτό λέει η απόφαση του ∆ικαστη-
ρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.

Και σας ερωτώ τώρα, κυρία Υπουργέ: Πώς θα πληρώσει η Ελ-
λάδα µία τέτοιου είδους «θάλασσα» προστίµων; ‘Εχουµε αφανι-
σθεί.

‘Αρα, λοιπόν, θέλω να µου πείτε -επειδή ξέρω ότι υπάρχει ήδη
µία διαπραγµάτευση µε τον αρµόδιο Επίτροπο Περιβάλλοντος
και µε στελέχη του Υπουργείου σας- να µας ενηµερώσετε, γιατί
είναι ένα κρίσιµης σηµασίας ζήτηµα, πού βρίσκονται αυτές οι
διαπραγµατεύσεις, τουτέστιν εάν υπάρχει η δυνατότητα ή η προ-
οπτική να υπάρξει µία παράταση, να πάµε στο Σεπτέµβριο, να
πάµε στον Οκτώβριο. ∆ε χάλασε ο κόσµος για τρεις – τέσσερις
µήνες. Αλλά ,αυτό πρέπει να γίνει, διαφορετικά θα πνιγούµε από
µία «θάλασσα» προστίµων.

Και ξέρετε, αγαπητή συνάδελφε, όταν λέµε για ΧΑ∆Α, η επι-
βάρυνση του περιβάλλοντος είναι τεράστια. Ένας ΧΑ∆Α επιδρά
αρνητικά στο φαινόµενο του θερµοκηπίου δέκα πέντε φορές πα-
ραπάνω από όσο επιδρά ένας ΧΥΤΑ ίσης δυναµικότητας.

Όσον αφορά τις διοξίνες που φθάνουν στο πιάτο µας, δεν
χρειάζεται να πω τίποτα. Τα ζώα που παράγουν γάλα δίπλα από
τέτοιου είδους ανεξέλεγκτες χωµατερές, έχουν διοξίνες µιάµιση
φορά παραπάνω από το επιτρεπτό όριο, ενώ τα αυγά εννιά
φορές παραπάνω από το επιτρεπτό όριο. Και όλα αυτά καταλή-
γουν στο πιάτο µας.

Άρα, λοιπόν, τίθεται ζήτηµα οικονοµικό για την πατρίδα αυτήν
τη στιγµή, τίθεται ζήτηµα περιβάλλοντος και τίθεται ζήτηµα
υγείας των πολιτών.

Και το άλλο ζήτηµα που πρέπει να σας θίξω εν συντοµία, σε
σχέση µε τους ΧΑ∆Α είναι το τεράστιο ζήτηµα, για το οποίο
υπάρχει σιωπή και σιγή στο πολιτικό σύστηµα.

Αλλά, θα πρέπει να τη σπάσουµε επιτέλους και θέλω την το-
ποθέτησή σας, κυρία Υπουργέ: Τι θα γίνει µε τα λεγόµενα επι-
κίνδυνα νοσοκοµειακά απόβλητα. Τι θα γίνει µ’ αυτό το πράγµα;

Ξέρετε, αγαπητή συνάδελφε, ότι υπάρχουν και δηµιουργού-
νται εβδοµήντα τόνοι καθηµερινά νοσοκοµειακών αποβλήτων.
Αυτά τα νοσοκοµειακά απόβλητα χωρίζονται σε τρεις κατηγο-
ρίες. Είναι άλλα αστικής φύσεως, είναι τα επικίνδυνα –δηλαδή,
µολυσµατικά και τοξικά- και είναι και τα ραδιενεργά.

Βάσει της ελληνικής νοµοθεσίας –ακούστε, νοµοθεσία που δεν
εφαρµόζεται, κυρία Υπουργέ- θα πρέπει να γίνεται αποτέφρωση
των επικινδύνων νοσοκοµειακών αποβλήτων και µάλιστα, υπάρ-
χει και αποτεφρωτήρας του Συνδέσµου ∆ήµων και Κοινοτήτων
του Νοµού Αττικής στα Λιόσια. Και, όµως, κάτω από το 50% των
επικινδύνων νοσοκοµειακών αποβλήτων φθάνουν στον αποτε-
φρωτήρα. Το άλλο 50% τι γίνεται;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, λοιπόν, δεν αµφισβητώ και πάλι τις αγαθές προθέσεις,

την προσπάθεια που καταβάλλετε, το δύσκολο της συγκυρίας,
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αλλά δεν αφήνουµε προς το παρόν σε ένα δεύτερο πλάνο την
εναλλακτική διαχείριση συσκευασιών κ.λπ.; Καλό είναι, αλλά όταν
έχω τις ανεξέλεγκτες χωµατερές, από πάνω τη δαµόκλειο σπάθη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των προστίµων που σας ανέλυσα,
τα νοσοκοµειακά επικίνδυνα απόβλητα, τα οποία δεν µπορώ να
χειραγωγήσω και να τα στείλω εκεί που πρέπει, ε, θα ασχοληθώ
µε την εναλλακτική διαχείριση συσκευασιών;

Να ασχοληθώ και µ’ αυτό, κυρία Υπουργέ, αλλά σας παρα-
καλώ πολύ υπάρχουν ζητήµατα προτεραιότητας, τα οποία θα
πρέπει να δείτε πράγµατι κατά προτεραιότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, από κοινού µε τη συνάδελφο Βουλευτή Κορινθίας κ. Αι-
κατερίνη Γκέκη-Φαρµάκη, αλλά και µε τους υπολοίπους
συναδέλφους του Νοµού Κορινθίας, τον κ. Μπεγλίτη, τον κ. Μα-
νωλάκη, τον κ. Κόλλια, καλωσορίζουµε τους µαθητές από το ∆η-
µοτικό Σχολείο Αγίου Βασιλείου Κορινθίας.

Έχω την τιµή, λοιπόν, να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής δέκα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί από το ∆ηµοτικό Σχολείο Αγίου Βασιλείου Κοριν-
θίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να περάσουµε τώρα στην οµιλία του Βουλευτή Αχαΐας της
Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Μιχαήλ Μπεκίρη, ο οποίος έχει επτά ολό-
κληρα λεπτά για την αγόρευσή του.

ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά το
γεγονός ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δεν επιφέρει δραµα-
τικές αλλαγές, τοµές και ρήξεις στον τοµέα του περιβάλλοντος
και ειδικότερα στον τοµέα της ανακύκλωσης, χαιρετίζουµε αυτή
την προσπάθεια του Υπουργείου Περιβάλλοντος, προσπάθεια
επαναφοράς του σηµαντικού αυτού ζητήµατος στην επιφάνεια
και στη δηµοσιότητα και κατ’ επέκταση την ενεργοποίηση φο-
ρέων και πολιτών για τη µείωση της ρύπανσης.

Το σχέδιο νόµου προσπαθεί να λύσει λειτουργικά ζητήµατα
του ν. 2939/2001, στα οποία, όµως, θα έχω την ευκαιρία να ανα-
φερθώ διεξοδικά στην κατ’ άρθρον συζήτηση.

∆ράττοµαι, όµως, της ευκαιρίας να παραθέσω µία σειρά σκέ-
ψεων που έχουν ως επίκεντρο την προστασία του περιβάλλοντος
και πρέπει πιο ενεργά, πιο αποφασιστικά, πιο άµεσα, να µας απα-
σχολήσει όλους -Κυβέρνηση, Αντιπολίτευση, φορείς και πολίτες-
αν βεβαίως, θέλουµε να δώσουµε διέξοδο, λύσεις και προοπτική
στη διαχείριση των αποβλήτων, που αποτελεί ένα από τα βασι-
κότερα προβλήµατα, όχι µόνο της χώρας µας, αλλά και του πλα-
νήτη.

Ασφαλώς και η επίλυση του θέµατος ξεπερνά κατά πολύ τις
κατά καιρούς βουλήσεις των Κυβερνήσεων, τις παρατηρήσεις
των αντιπολιτευόµενων κοµµάτων και έχει άµεση σχέση µε την
προστασία της ίδιας µας της ζωής. Κανείς δεν έχει το προνόµιο
να θεωρεί εαυτόν προστάτη του περιβάλλοντος, κατηγορώντας
τους υπολοίπους για αδιαφορία. Όλες οι Κυβερνήσεις στο πα-
ρελθόν προσπάθησαν να αντιµετωπίσουν το θέµα της διαχείρι-
σης των απορριµµάτων, άλλες µε µεγαλύτερη και άλλες µε
µικρότερη επιτυχία.

Η κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή προσπάθησε και πέτυχε
σε µεγάλο βαθµό να κάνει πράξη την περιβαλλοντική συνείδηση,
γι αυτό άλλωστε συµπεριέλαβε στις πολιτικές δράσεις την ανα-
κύκλωση, ως βασικό εργαλείο προστασίας του περιβάλλοντος.

Καταφέραµε στα χρόνια της διακυβέρνησής µας να τετρα-
πλασιάσουµε το ποσοστό της ανακύκλωσης του συνόλου των
απορριµµάτων, δηµιουργήσαµε τις αντίστοιχες υποδοµές, προ-
κειµένου να είµαστε συνεπείς στις δεσµεύσεις µας απέναντι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε το 2012 να έχουµε φθάσει το 33%, το
µέσο, δηλαδή, επίπεδο ανακύκλωσης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

∆ηµιουργήσαµε το θεσµικό πλαίσιο και πλέον, στη χώρα µας
µπορούν να ανακυκλωθούν τα πάντα, όπως συσκευασίες, λιπα-
ντικά έλαια, απόβλητα ηλεκτρονικού και ηλεκτρολογικού εξοπλι-

σµού, οχήµατα τέλους κύκλου ζωής και άλλα πολλά.
Αξίζει να επισηµάνω ότι σήµερα λειτουργούν στη χώρα µας

δέκα συγκεκριµένα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης των
απορριµµάτων, εκ των οποίων τα οκτώ λειτούργησαν τα τελευ-
ταία χρόνια.

∆ηµιουργήσαµε τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχεί-
ρισης, ενώ δώσαµε έµφαση στον τοµέα των υποδοµών της ανα-
κύκλωσης µε τη δηµιουργία ογδόντα περίπου εγκαταστάσεων
επεξεργασίας ανακύκλωσης αποβλήτων.

Το αποτέλεσµα αυτής της προσπάθειας είναι να πετυχαίνουµε
σε ετήσια βάση µείωση πέντε εκατοµµυρίων κυβικών µέτρων
στον όγκο των σκουπιδιών, µείωση περίπου τριακοσίων πενήντα
χιλιάδων τόνων διοξειδίου του άνθρακα και φυσικά, πραγµατο-
ποιούµε σηµαντική εξοικονόµηση ενέργειας.

Επιπλέον, µε την ουσιαστική παρέµβαση της προηγούµενης
ηγεσίας του ΥΠΕΧΩ∆Ε, δίνονται πλέον κίνητρα στους δήµους
από το συλλογικό σύστηµα ανακύκλωσης συσκευασιών για την
αποκοµιδή των ανακυκλώσιµων οικιακών αποβλήτων, δηλαδή του
χαρτιού, του γυαλιού, του πλαστικού και του µετάλλου, που προ-
έρχονται από τις συσκευασίες και συλλέγονται µέσα από το πρό-
γραµµα των µπλε κάδων.

Όλα αυτά τα αποτελέσµατα της πολιτικής που εφαρµόσαµε
είναι σηµαντικά και απτά και σας παραδώσαµε ένα τοµέα πάνω
στον οποίο σας δίνεται η ευκαιρία να προχωρήσετε, να εντατι-
κοποιήσετε τις προσπάθειες για να έχει ολόκληρη η κοινωνία κα-
λύτερα αποτελέσµατα.

∆εν µας βρίσκουν κατ’ αρχάς αντίθετους οι προθέσεις σας για
µια πιο εύρυθµη λειτουργία του Εθνικού Οργανισµού Εναλλα-
κτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και Άλλων Προϊόντων, η απλο-
ποίηση των διαδικασιών ούτε ασφαλώς η αυστηροποίηση των
ποινών, για όλους όσους παραβαίνουν τις διατάξεις του νόµου.

Οφείλουµε όµως, να επισηµάνουµε ότι πρέπει και µπορούµε
να δούµε συνολικά και όχι αποσπασµατικά ένα σύγχρονο νοµο-
θετικό πλαίσιο το οποίο θα µπορούσε να περιλαµβάνει ακόµα
και ένα φορέα διαχείρισης και των υγρών αποβλήτων, ούτως
ώστε να υπάρξει συνολική και αποφασιστική αντιµετώπιση του
ζητήµατος.

Ας µη µας διαφεύγει, ότι η περιβαλλοντική συνείδηση στη
χώρα µας είναι πρόσφατη σε σχέση µε τους εταίρους µας. Μιλώ
για περιβαλλοντική συνείδηση και όχι για περιβαλλοντική πολι-
τική, καθώς όλοι γνωρίζουµε ότι είµαστε πολύ πίσω ακόµα σε
σχέση µε πρωτοβουλίες που πρέπει να αναληφθούν. Αλλά προ-
έχει, η διαµόρφωση µιας σύγχρονης ευρωπαϊκής κουλτούρας
και νοοτροπίας που θα παραµερίσει φόβους, θα παραµερίσει
προκαταλήψεις, που µας κρατούν εγκλωβισµένους στο χθες.

Σε αυτό ακριβώς το σηµείο, εσείς ως υπεύθυνη Κυβέρνηση
αλλά και εµείς ως Αντιπολίτευση, που θα χαιρετήσει κάθε ου-
σιαστική, ρεαλιστική προσπάθεια προόδου του τόπου µας και σε
αυτόν τον τοµέα, όλοι εµείς έχουµε πολλή δουλειά να κάνουµε.

Τα µέτρα που και εµείς υιοθετήσαµε και εσείς θα συνεχίσετε,
οδηγούν σε ένα αποτέλεσµα. Είµαστε όµως ικανοποιηµένοι, µας
αρκεί ο µέσος όρος; Γιατί δεν προχωρούµε ακόµα πιο µπροστά;
Γιατί δεν βάζουµε στόχους µε τους οποίους µπορούµε να ξεπε-
ράσουµε τους άλλους και όχι απλώς να τους φθάσουµε; Γιατί το
Κιότο και η Κοπεγχάγη αποτελεί για εµάς το µέτρο;

Όταν οι άλλοι έχουν στα κέντρα των πόλεών τους εργοστάσια
επεξεργασίας στερεών αποβλήτων, έχουν προχωρήσει σε χώ-
ρους υγειονοµικής ταφής υπολειµµάτων, εµείς ακόµα στην Ελ-
λάδα, σήµερα το 2010, µιλούµε για ΧΑ∆Α και για ΧΥΤΑ. Όταν στο
Φράιµπουργκ της Γερµανίας έξω από το κάθε σπίτι υπάρχουν
τέσσερις κάδοι ανακύκλωσης και αλλού δέκα για να γίνεται επί
τόπου ο διαχωρισµός και η διαλογή, εµείς στο χαρακτηρισµένο
κάδο πετάµε όλα µας τα απορρίµµατα. Όταν οι άλλοι έχουν ξε-
περάσει τους παλιούς και αναποτελεσµατικούς τρόπους διαχεί-
ρισης των αποβλήτων, εµείς τσακωνόµαστε ακόµα και σήµερα
για τις τοποθεσίες, γιατί απλά δεν γνωρίζουµε και η άγνοια δη-
µιουργεί φόβο, δηµιουργεί αντίθεση, δηµιουργεί αντίδραση.
Μπορεί να υστερούµε σε υποδοµές, κυρίως όµως, υστερούµε σε
νοοτροπία. Εδώ χρειάζεται προσπάθεια. Σ’ αυτό το σηµείο χρει-
άζεται δουλειά. Χρειάζεται µία επιθετική και όχι µία παθητική πο-
λιτική διαχείρισης των προβληµάτων.
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Κυρία και κύριοι Βουλευτές, η ανακύκλωση δεν είναι και δεν
µπορεί να συνεχίσει να είναι εκτός της καθηµερινότητας µας. Η
ανακύκλωση είναι ένα εργαλείο προστασίας του περιβάλλοντος.
Κυρίως όµως, είναι ένα δείγµα πολιτισµού και παιδείας. Έχει
άµεση σχέση µε την οικονοµία αφού εξοικονοµούνται πόροι,
εξοικονοµείται ενέργεια, δηµιουργούνται νέες θέσεις εργασίας.

Η κλιµατική αλλαγή δυστυχώς, δεν µπορεί να περιµένει ούτε
διαβουλεύσεις, ούτε συζητήσεις, ούτε συσκέψεις, ούτε ανέξο-
δες και αδιέξοδες πρακτικές που όλοι γνωρίζουµε ότι δεν οδη-
γούν απολύτως πουθενά. Χρειάζεται δράση και κυρίως
χρειάζεται ενηµέρωση πολιτών και φορέων.

Ό,τι και να αποφασίζουµε εµείς, ό,τι και να ψηφίζουµε εµείς
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, εάν τα παιδιά, εάν η οικογένεια, εάν
το σχολείο, εάν το πανεπιστήµιο, εάν οι φορείς και κυρίως οι
ΟΤΑ, δεν κατανοήσουν, δεν µάθουν, δεν διδαχτούν την ανάγκη
υλοποίησης µέτρων προστασίας του περιβάλλοντος, πολύ φο-
βούµαι ότι ακολουθούµε ένα δρόµο χωρίς επιστροφή.

Χρειάζεται ευαισθητοποίηση λοιπόν, πληροφόρηση, συµµε-
τοχή. Με αυτό το τρίπτυχο, αλλά και µε αυστηροποίηση των ήδη
θεσµοθετηµένων κανόνων, καθώς και µε κίνητρα, µπορούµε να
περιµένουµε σύντοµα απτά αποτελέσµατα της συλλογικής µας
προσπάθειας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Βουλευτής Σερρών
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης έχει το
λόγο για επτά λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το θέµα της µη εφαρµογής των νόµων στην

Ελλάδα, είναι πολύ παλιό. Ο Ροΐδης από τον προ-προηγούµενο
αιώνα ήδη έχει πει, ότι ένας νόµος χρειάζεται στην Ελλάδα,
αυτός που θα υποχρεώνει την εφαρµογή των υπολοίπων.

Αντιθέτως εσείς –και επειδή ο κ. Πάγκαλος έχει θέσει ως κρι-
τήριο αποτελεσµατικότητας του Υπουργείου την κατάθεση αρ-
κετών νοµοσχεδίων- φέρνετε συνεχώς νοµοσχέδια. Πράγµατι σ’
αυτόν τον τοµέα έχετε πάει πολύ καλά, εν αντιθέσει µε άλλους
συναδέλφους σας.

Το θέµα όµως, είναι να δούµε την εφαρµογή. Να δούµε και αν
θα εφαρµόσετε τίποτα, γιατί µέχρι τώρα έχουµε ένα νοµοσχέδιο
για την υπηρεσία κατεδαφίσεων το οποίο έχετε κάνει, ένα νοµο-
σχέδιο σχετικώς µε τα καµένα της Αττικής, στο οποίο ακόµα -
πλην του συγκεκριµένου ήδη κατεδαφισθέντος κέντρου
«ΦΑΝΤΑΣΙΑ»- δεν έχουµε δει κάποια άλλη δραστηριότητα. Μα-
κάρι να έχει, όµως απ’ όσο παρακολουθούµε τον Τύπο δεν βλέ-
πουµε κάποια εφαρµογή του.

Άρα λοιπόν, ο χαρακτηρισµός τον οποίο σας έκανε πριν ο κ.
Ροντούλης, ότι εσείς και η Νέα ∆ηµοκρατία είστε άχρηστοι, είναι
µάλλον µαλακός, όχι αρκετά σκληρός, διότι πράγµατι δεν κάνετε
κάτι χρήσιµο για τον ελληνικό λαό. Υπό αυτήν την έννοια το λέω.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση στη Λευκή Βίβλο για τη διαχείριση απορ-
ριµµάτων περιγράφει το τι πρέπει να γίνει. Λέει λοιπόν «πρώτο
θέµα, η επανάχρηση». Τι κάνουµε για την επανάχρηση; Λέτε εδώ
στο άρθρο 1, ότι πρέπει όλες οι εταιρείες οι οποίες παράγουν
στην Ελλάδα, να υιοθετήσουν τα πρότυπα του ΕΟΤ για τις επα-
ναχρησιµοποιούµενες συσκευασίες. Υπήρχε ένα συγκεκριµένο
θέµα. Μία ελληνική εταιρεία παρασκευής µπύρας πήγε να χρη-
σιµοποιήσει την ίδια συσκευασία που χρησιµοποιούσε µία πο-
λυεθνική εγκατεστηµένη στην Ελλάδα και της το απαγόρευσε.
Αυτό είναι ή δεν είναι εις βάρος του περιβάλλοντος; ∆εν έγινε
επί δικής σας θητείας προφανώς, αλλά το γνωρίζετε το θέµα.
Της το απαγόρευσε λοιπόν και άρα άλλαξε την φιάλη την οποία
χρησιµοποιούσε δυσκολεύοντας την επαναχρησιµοποίηση. Πρέ-
πει ή δεν πρέπει να γίνει αυτό; Τι κάνετε επ’ αυτού;

Και το πρόβληµα είναι, ότι έχουµε µία σειρά προϊόντων τα
οποία εισάγονται στην Ελλάδα συσκευασµένα σε γυάλινες συ-
σκευασίες, οι οποίες πετιούνται. Η ανακύκλωση αυτών των συ-
σκευασιών οι οποίες µπορούν αµέσως να χρησιµοποιηθούν µε
ένα απλό πλύσιµο, είναι µία τεράστια δαπάνη ενεργειακή αλλά
και µία καταστροφή του περιβάλλοντος σηµαντικότατη. Γιατί να
επαναχρησιµοποιούµε προϊόντα ως πρώτη ύλη, ενώ αυτά είναι
τελικά προϊόντα ήδη; Τι κάνετε επ’ αυτού; Τίποτα. ∆εν βλέπουµε

τουλάχιστον στο νοµοσχέδιο να κάνετε το παραµικρό.
∆εύτερον, πάµε στην ανακύκλωση. Εδώ υπάρχουν οι καταγ-

γελίες ότι οι συσκευές οι οποίες συλλέγονται από την ανακύ-
κλωση αντί –εδώ υπάρχει κάποιο κόστος, κάποιο τέλος το οποίο
µπαίνει στην αγορά των καινούργιων συσκευών τα οποία τα ει-
σπράττουν οι εταιρείες οι οποίες κάνουν ανακύκλωση- όµως, να
κάνουν κύριε Μαρκάκη την ανακύκλωση στην Ελλάδα, τα φορ-
τώνουν σε άδεια κοντέινερ, διότι υπάρχει πληθώρα άδειων κο-
ντέινερ, τα οποία αφού φέρνουν τα προϊόντα από την Κίνα,
µένουν άδεια και πρέπει να επιστρέψουν πίσω για να φέρουν νέα
προϊόντα -άρα το κόστος είναι µηδαµινό- τα φορτώνουν και τα
στέλνουν όπως είναι στην Κίνα. Άρα, για ποιά ανακύκλωση µι-
λάµε;

Έρχοµαι στο τρίτο θέµα, στα καταναλωτικά πρότυπα, στις ηλε-
κτρονικές συσκευές οι οποίες έχουν χρόνο ζωής δεκαπέντε ηµέ-
ρες. Αυτά είναι σκουπιδοπροϊόντα, τα οποία έρχονται από την
Κίνα και από άλλες χώρες της Ασίας, τα οποία σε δεκαπέντε
µέρες από την αγορά τους, καταλήγουν στα σκουπίδια. Θα µπει
κάποιος φόρος σ’ αυτά τα προϊόντα; Γιατί, αυτά όλα δυσκολεύ-
ουν ένα σύστηµα το οποίο προσπαθεί να κάνει την ανακύκλωση.
Σε ποιο όγκο θα κάνει ανακύκλωση;

Άρα, δεν µειώνετε τον αρχικό όγκο προωθώντας την επανά-
χρηση, η οποία είναι η πιο λογική και περιβαλλοντική µέθοδος. Η
ανακύκλωση δεν είναι στην ουσία ανακύκλωση, είναι µία πώληση
αυτών των προϊόντων, ούτως ώστε ορισµένοι να εισπράξουν µε-
γαλύτερα κέρδη. Και αυτό το οποίο λέτε στο άρθρο 2, ότι δεν θα
διαµοιράζουν κέρδη στους µετόχους, νοµίζω ότι είναι αστείο.

Υπάρχουν άπειροι τρόποι µέσω υπεργολάβων να παρακαµφθεί
αυτή η µέθοδος µε κάποια εικονικά τιµολόγια, τα οποία θα πάνε
για παροχή υπηρεσιών στην υπηρεσία, θα µεταφερθούν τα χρή-
µατα στον υπεργολάβο ο οποίος κατά σύµπτωση υπεργολάβος
θα είναι η εταιρεία του µετόχου. Είναι απλούστατο αυτό το θέµα,
πράγµατι να µην υπάρχουν ποτέ κέρδη εφόσον δεν µπορούν να
µοιραστούν και αυτά τα κέρδη τελικά να πάνε στις τσέπες των µε-
τόχων.

Ένα τρίτο θέµα το οποίο προτείνει η Λευκή Βίβλος είναι η
ενεργειακή αξιοποίηση. Στην ενεργειακή αξιοποίηση εδώ, βλέ-
πουµε ότι από τις γνωστές ΜΚΟ των γνωστών απατεώνων κ.λπ.
βλέπουµε πάλι να προωθείται ένα σχέδιο δικό τους και υπάρχει
µια συκοφάντηση όλων των άλλων τεχνολογιών για τη διαχείριση
των απορριµµάτων. ∆εν είναι όλες οι καύσεις το ίδιο. Και εκτός
από την καύση υπάρχει και µία σειρά από άλλες τεχνολογίες. ∆εν
µπορούµε να σταµατήσουµε και αυτήν τη συζήτηση µόνο και
µόνο γιατί κάποιοι έχουν πρόβληµα µε το αν κάποιος πρόκειται
να βγάλει ή να µην βγάλει λεφτά από την ενεργειακή διαχείριση.

Από εκεί και πέρα, όµως, στο θέµα των ΧΥΤΑ, υπάρχουν πάλι
καταγγελίες ότι συγκεκριµένα εργοληπτικά συµφέροντα, προ-
σκείµενα τη δική σας παράταξη, την ευρύτερη παράταξη, εννοώ
ΠΑΣΟΚ και Νέα ∆ηµοκρατία, προωθούν τη λύση του ΧΥΤΑ, γιατί
είναι η λύση η οποία τους βολεύει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Και συκοφαντούν µέσω άρθρων στις εφηµερίδες και των ΜΚΟ,

οποιαδήποτε άλλη µέθοδο εναλλακτικής διαχειρίσεως υπάρχει
για την ενεργειακή αξιοποίηση.

Και το τέταρτο θέµα θα έπρεπε να είναι η ταφή, που εδώ δεν
είναι η λύση το να γίνουν οι ΧΥΤΑ και δεν είναι η λύση το να πάνε
τα ΜΑΤ και να είναι ο ιδιωτικός στρατός ή η ιδιωτική αστυνοµία
των κατασκευαστών. Αυτό είναι ένα πράγµα απαράδεκτο και δεν
µπορεί να γίνεται µε την πλήρη άρνηση της τοπικής κοινωνίας.
Αντί να ξοδεύετε χρήµατα του δηµοσίου για να στέλνετε τα ΜΑΤ
και την αστυνοµία, να κάνουν το Βελιγκέκα για τα εργοληπτικά
συµφέροντα, ξοδέψτε τα ίδια χρήµατα για να ενηµερώσετε τους
κατοίκους, εάν θεωρείτε ότι πράγµατι είναι τόσο καλή αυτή η µέ-
θοδος του ΧΥΤΑ και πρέπει να προωθηθεί από εδώ και πέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Υπάρχει ένα τεράστιο θέµα µε τα βαρβαριστί λεγόµενα gate

fit. Πόσο θα είναι σε κάθε εναλλακτική µέθοδο Πόσο θα είναι
αυτά στους ΧΥΤΑ Πώς θα τα πληρώσουν οι δήµοι Τι θα συµβεί
αν οι δήµοι είναι σε αδυναµία πληρωµής αυτού του κόστους Τι
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ακριβώς θα συµβεί Εάν θέλουµε να λέµε ότι έχουµε πραγµατικά
ένα σύστηµα διαχειρίσεως εναλλακτικής ή µη, πρέπει σε αυτά τα
ερωτήµατα να δοθούν πλήρεις απαντήσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ολοκληρώθηκε η διαδικασία αγορεύσεων επί της αρχής
του νοµοσχεδίου.

Το λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Αθανάσιος Μωραΐτης.

Πόσο χρόνο θα χρειαστείτε, κύριε Υπουργέ Έχετε δεκαοκτώ
λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Οκτώ λεπτά θα χρειαστώ,
κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τοµέας της ανακύκλωσης
είναι ένας τοµέας που συνεισφέρει σηµαντικά στην πράσινη οι-
κονοµία, της οποίας η προώθηση είναι µια από τις βασικές στρα-
τηγικές αυτής της Κυβέρνησης.

Η ανακύκλωση ουσιαστικά επανεισάγει τα άχρηστα υλικά στην
οικονοµία, έτσι ώστε να µη σπαταλούνται νέοι φυσικοί πόροι. ∆εν
υπάρχουν, όµως, µόνο τα περιβαλλοντικά οφέλη. Ο τοµέας της
ανακύκλωσης προσφέρει και έναν αρκετά σηµαντικό αριθµό
νέων θέσεων εργασίας, σε όλα τα στάδια διαχείρισης και αξιο-
ποίησης των αποβλήτων.

Βασική µας επιδίωξη αποτελεί η προστασία του περιβάλλο-
ντος και της δηµόσιας υγείας, ώστε να µην καταλήγουν οι επι-
κίνδυνες ουσίες των αποβλήτων στο περιβάλλον και τελικά, µέσω
της τροφής, στο πιάτο µας. Η περιβαλλοντική πολιτική µας για τη
διαχείριση των αποβλήτων, ορίζει ότι πρέπει να εστιάζουµε στη
µείωση της παραγωγής τους. Αυτό επιτυγχάνεται µε την αύξηση
της ανακύκλωσης των υλικών. Έτσι βασικός µας στόχος είναι η
µεγιστοποίηση της ανακύκλωσης, ώστε να µην καταλήγουν τα
χρήσιµα υλικά σε χώρους υγειονοµικής ταφής αποβλήτων.

Μόνο έτσι, λοιπόν, θα µπορέσουµε να οδηγηθούµε και να πιά-
σουµε το µεγάλο στόχο που έχουµε βάλει, από τους ΧΥΤΑ να
πάµε στους ΧΥΤΥ, στους Χώρους Υγειονοµικής Ταφής Υπολειµ-
µάτων. Επιπλέον, η προώθηση της ανακύκλωσης συµβάλει και
στην επίτευξη των στόχων που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση
για τη µείωση και αξιοποίηση των αποβλήτων, αλλά και για την
αποφυγή προστίµων.

Στην Ελλάδα η ανακύκλωση προωθείτο µέχρι σήµερα µέσω
του ν. 2939/2001 περί εναλλακτικής διαχείρισης συσκευασιών και
άλλων προϊόντων. Τα υλικά που σήµερα ανακυκλώνονται είναι οι
συσκευασίες, οι µπαταρίες, τα ορυκτέλαια, τα ελαστικά, παλαιά
οχήµατα, ηλεκτρικός και ηλεκτρονικός εξοπλισµός. Για όλα τα
παραπάνω υλικά έχουν συσταθεί οι αντίστοιχοι Φορείς ∆ιαχείρι-
σής τους, τα γνωστά Συστήµατα Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης. Τα
Συστήµατα αυτά είναι υπεύθυνα για την εφαρµογή της ανακύ-
κλωσης στην πράξη. Μέχρι σήµερα λειτουργούσαν υπό την επο-
πτεία του τέως ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Σήµερα, όµως, είναι η ώρα να αλλάξουµε, πραγµατικά, σελίδα
στον τοµέα της ανακύκλωσης. Είναι η ώρα για ένα γενναίο, τολ-
µηρό βήµα για τη χώρα. Και έχει την πολιτική του σηµασία το γε-
γονός ότι αυτό το τολµηρό βήµα, εµείς το κάνουµε τώρα, σε
αυτή τη δύσκολη συγκυρία για τον τόπο, δεν κάνουµε πίσω και
προωθούµε τολµηρές πολιτικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά ο τοµέας της ανα-
κύκλωσης χρήζει σηµαντικής βελτίωσης. Και δεν είµαστε εδώ,
σε καµµία περίπτωση, για να ωραιοποιήσουµε καταστάσεις. Ο ν.
2939/2001, έχοντας λειτουργήσει τα τελευταία εννέα έτη, έδειξε
στην πράξη κάποιες αδυναµίες στην εφαρµογή του. Τα βασικό-
τερα προβλήµατα, που καλούµαστε να δώσουµε λύση, εστιάζουν
στη γρήγορη ανταπόκριση, στις διαρκείς αλλαγές της αγοράς,
καθώς και στον έλεγχο των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρι-
σης.

Και σε αυτά τα προβλήµατα δίνουµε λύση σήµερα, µε το
παρόν νοµοσχέδιο.

Αναθεωρούµε, λοιπόν, το ν. 2939/2001 µε σκοπό την αποτελε-
σµατική ανάπτυξη του τοµέα της ανακύκλωσης στο πλαίσιο της
πράσινης οικονοµίας. Τα βασικά σηµεία της τροποποίησης είναι

πρώτον, να ενεργοποιήσουµε τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτι-
κής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και Άλλων Προϊόντων. Είναι Ορ-
γανισµός ο οποίος θα αδειοδοτεί, θα εφαρµόζει και θα ελέγχει
την ορθή ανάπτυξη της ανακύκλωσης στη χώρα, υπό την επί-
βλεψη του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής.

Για να λειτουργήσει, όµως, αποτελεσµατικά ο ΕΟΕ∆ΣΑΠ υλο-
ποιούµε τα ακόλουθα µέτρα:

Πρώτον, καθορίζουµε πόρους για τη λειτουργία του. Το 2%
των εσόδων κάθε συστήµατος ανακύκλωσης θα παρέχεται στον
ΕΟΕ∆ΣΑΠ.

∆εύτερον, τον στελεχώνουµε µε επιστήµονες και διοικητικούς,
οι οποίοι θα αποσπαστούν στον ΕΟΕ∆ΣΑΠ για την άµεση έναρξη
της λειτουργίας του.

Και τρίτον, ελαττώνουµε τον αριθµό των µελών του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου από δεκαπέντε µέλη σε εννέα, για να λαµβάνονται
πιο εύκολα και πιο γρήγορα οι αποφάσεις.

Είναι µια απόφαση που αποδεικνύει ότι εννοούµε στην πράξη
την ορθή λειτουργία, ότι δεν µας ενδιαφέρει και δεν το κάνουµε
για να δηµιουργήσουµε άχρηστες θέσεις, για να βολέψουµε ηµε-
τέρους και φίλους.

Επίσης, απλοποιούµε τις διαδικασίες για την έκδοση πιστο-
ποιητικών για την ορθή λειτουργία των συστηµάτων εναλλακτι-
κής διαχείρισης. Το πιστοποιητικό εναλλακτικής διαχείρισης που
χορηγεί ο ΕΟΕ∆ΣΑΠ, πλέον θα χορηγείται στο Σύστηµα Εναλ-
λακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και όχι σε κάθε υπόχρεο δια-
χειριστή. Έτσι, πραγµατικά, µειώνουµε τη γραφειοκρατία, η
οποία ταλαιπωρούσε όλο τον κύκλο της αγοράς µέχρι σήµερα.

Επίσης, αλλάζουµε τον τρόπο αξιολόγησης των συστηµάτων
εναλλακτικής διαχείρισης, ώστε να δίνεται η δυνατότητα στην
πολιτεία να παρεµβαίνει σε τακτική βάση αντί τριετίας, όπως ήταν
µέχρι σήµερα. Έτσι τα συστήµατα µπορούν να προσαρµόζονται
στις εκάστοτε συνθήκες της αγοράς.

Τέταρτον, εφαρµόζουµε ισχυρό µηχανισµό ελέγχου και ποι-
νών. Είναι η ώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, να µπουν κανόνες και
εδώ. Και αυτό είναι ένα ξεκάθαρο µήνυµα το οποίο στέλνουµε
ως Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής προς όλες τις κατευθύνσεις. Η λειτουργία του ΕΟΕ∆ΣΑΠ,
πλέον, θα συνεπάγεται τακτικούς και αυστηρούς ελέγχους των
διαχειριστών της εναλλακτικής διαχείρισης, για την ορθή εφαρ-
µογή της πολιτικής ανακύκλωσης στη χώρα.

Και βέβαια, όπως προανέφερα, αναπροσαρµόζουµε τα πρό-
στιµα προς το αυστηρότερο. Θεσπίζουµε ρητά το µη κερδοσκο-
πικό χαρακτήρα των φορέων ανακύκλωσης. Τα συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης πρέπει να λειτουργούν µε γνώµονα τη
βελτίωση του περιβάλλοντος και όχι την επιδίωξη του κέρδους.

Και τέλος, παρέχουµε κίνητρα στους ΟΤΑ, ώστε να προωθούν
την ανακύκλωση και να αποφεύγουν την απόρριψη απορριµµά-
των στους ΧΥΤΑ. Στο σηµείο αυτό ιδιαίτερα θέλω να είµαι ξεκά-
θαρος και σαφής, γιατί πραγµατικά δεν έχει κανένα νόηµα σε
αυτήν την Αίθουσα είτε να κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας
είτε να χαϊδεύουµε αυτιά.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι ΟΤΑ µέχρι σήµερα απορρίπτουν τα
σκουπίδια τους στους ΧΥΤΑ, πληρώνοντας εισφορές που υπο-
λογίζονται ως ποσοστό των εσόδων τους, το γνωστό 6% για την
Αττική. Συνεπώς, είτε πετάξουν λίγα σκουπίδια είτε πετάξουν
πολλά σκουπίδια θα πληρώσουν το ίδιο. Άρα, δεν έχουν κανένα
απολύτως κίνητρο να µειώσουν τα σκουπίδια τους και να προω-
θήσουν την ανακύκλωση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτήν
την πραγµατικότητα θέλουµε και επιδιώκουµε και θα το καταφέ-
ρουµε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο να αλλάξουµε. Οι ΟΤΑ θα
πληρώνουν για κάθε κιλό σκουπιδιών που πετούν.

Έτσι θα έχουν κίνητρο να πετούν όλο και λιγότερα σκουπίδια
και άρα να προωθήσουν την ανακύκλωση.

Επιπλέον, µε τη σηµερινή τροποποίηση του νόµου, ρυθµίζουµε
και άλλα θέµατα πολύ σηµαντικά και την προώθηση της ανακύ-
κλωσης στην πράξη. Ένα από αυτά είναι η υποχρέωση πλέον των
διαχειριστών συσκευασιών να µπορούν να οργανώνουν νέα ατο-
µικά ή συλλογικά συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης, υπό την
προϋπόθεση ότι έχουν προηγουµένως ενταχθεί σε ήδη λειτουρ-
γούντα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης. Έτσι αποφεύγο-
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νται περιστατικά, τα οποία τα είδαµε και θα µου επιτρέψτε να πω
ότι δεν τιµούν κανέναν. Θα σας αναφέρω περιστατικά από δια-
χειριστές που υποβάλλουν ελλιπείς φακέλους για δήθεν σύ-
σταση νέων συστηµάτων και εν τω µεταξύ αποφεύγουν να
πληρώσουν τις εισφορές τους.

Είναι η ώρα, λοιπόν, και δεν θα κουραστώ να το επαναλαµ-
βάνω, να µπουν κανόνες. Αυτός είναι ο στόχος µας µέσα από
αυτή την τροποποίηση του νόµου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αρκεί και να εφαρµοστούν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ακριβώς, κύριε συνάδελφε.
Αυτός είναι ο στόχος γι’ αυτό παλεύουµε και αυτό θα πράξουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τονίζω στο σηµείο αυτό πως µε
όλα τα παραπάνω µέτρα προσδοκούµε στην αποτελεσµατική
εφαρµογή της ανακύκλωσης στην πράξη, προωθούµε την πρά-
σινη οικονοµία, µε όφελος τόσο στο περιβάλλον όσο και της οι-
κονοµίας της χώρας µας. Σ’ αυτή την κατεύθυνση επιδιώκοµε τη
συµβολή όλων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από το τελευταίο,

την ανάγκη να µπουν κανόνες. Έχουµε ένα νόµο εβδοµήντα σε-
λίδων, ο οποίος ρυθµίζει αυτό το ηθικό ζήτηµα, αυτό το συγκε-
κριµένο ζήτηµα της διαχείρισης των συσκευασιών. Αυτός
εξεδόθη το 2001. Ψηφίστηκε και δηµοσιεύτηκε το 2001. Έχουµε
ένα προεδρικό διάταγµα, το οποίο ρυθµίζει το ζήτηµα της συ-
γκρότησης, διάρθρωσης και λειτουργίας του Εθνικού Οργανι-
σµού Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και Άλλων
Προϊόντων. Πότε εξεδόθη αυτό το εκτελεστικό προεδρικό διά-
ταγµα, εκτελεστικό του νόµου του 2001; Το 2008.

Και τώρα, προσέξτε, έχουµε αυτά τα δύο νοµοθετικά κείµενα,
σύνολο εκατό σελίδων, γι’ αυτό το ειδικό ζήτηµα. Από αυτά, ποια
είναι η παραγωγή τους; Τι απέγινε µε αυτό που ρυθµίζουν; Ιδρύ-
θηκε µια ανώνυµη εταιρεία. Μέσα σε χρονικό διάστηµα εννέα
ετών –δέκα συµπληρώνονται- η πρακτική εφαρµογή αυτού του
πράγµατος ήταν η ίδρυση µιας ανωνύµου εταιρείας. Και επι-
τρέψτε µου, αυτό που έχει σήµερα να πει η πολιτεία είναι ότι µας
φέρνει επιµέρους τροποποιήσεις κάποιων διατάξεων; Εγώ το
πρώτο πράγµα που θα έβλεπα είναι να αρχίσει να ενεργοποιείται
ένας µηχανισµός. Και το πρόβληµα της ενεργοποίησης του µη-
χανισµού, ακόµη και γι’ αυτόν τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτι-
κής ∆ιαχείρισης, που ρυθµίζετε εδώ –και θα δούµε τη
σκοπιµότητα των ρυθµίσεων- δεν είναι το ζήτηµα αν στο διοικη-
τικό συµβούλιο θα είναι δεκαπέντε ή εννέα, δεν είναι αν οι άµι-
σθοι θα πάρουν αποζηµίωση. ∆εν είναι αυτά τα µεγάλα ζητήµατα
τα οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Γιατί;

Όπως πολύ σωστά ειπώθηκε στην Αίθουσα, το πρόβληµα µε
αυτό το κράτος σήµερα δεν είναι η νοµοθεσία, είναι το να λει-
τουργήσει η νοµοθεσία και αυτό δεν είναι ζήτηµα της Βουλής και
κάποια στιγµή η Κυβέρνηση πρέπει να το καταλάβει. ∆εν ευθυ-
νόµαστε εµείς για το γεγονός ότι οι Κυβερνήσεις δεν κάνουν τη
δουλειά τους. Ευθύνονται οι κυβερνήσεις. ∆εν ευθύνεται το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο γι’ αυτό. Εµείς κάνουµε κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Εµείς ασκούµε κριτική. Εµείς τα λέµε και τα φωνάζουµε.
Τώρα, αν δεν ακούει κανείς, εµείς δεν µπορούµε να κάνουµε από
εκεί και πέρα κάτι. Ας καταλογιστούν οι ευθύνες.

Μιλώ τώρα για τη σηµερινή Κυβέρνηση, που πάντως δεν ξεκι-
νάµε από αυτό, είναι έλασσον. Ελάτε να µας πείτε για τα ζητή-
µατα διαχείρισης των απορριµµάτων άλλα πράγµατα. Ελάτε να
µας πείτε, γιατί ακόµη σήµερα δεν υπάρχει ΧΥΤΑ στην Πελοπόν-
νησο. ∆εν υπάρχει κανένα σύστηµα διαχειρίσεως απορριµµάτων
στην Πελοπόννησο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ∆εν είναι δη-
λαδή ότι διαφωνήσαµε αν θα κάνουµε κοµποστοποίηση ή αν θα
κάνουµε θερµική επεξεργασία ή αν θα κάνουµε καύση ή αν θα
κάνουµε ταφή. Είναι ότι επιλέξαµε να µην κάνουµε τίποτα, επι-
λέξαµε να τα πετάµε. Αυτή είναι η κατάσταση σήµερα.

Αυτός ο κακός περιφερειακός σχεδιασµός –και έχω πει κατ’
επανάληψη ότι θεωρώ κακό τον περιφερειακό σχεδιασµό και
θεωρώ ότι πρέπει να αλλάξει- και µιλάµε για την Αττική, που είναι
ο µεγάλος όγκος των απορριµµάτων, προβλέπει αν θυµάµαι
καλά, οκτώ ή εννιά σταθµούς µεταφόρτωσης. Πόσοι έχουν γίνει;
∆έκα χρόνια πάνε σιγά-σιγά. Ένας έχει γίνει. Εκεί είµαστε.

Προσέξτε, προβλέπεται ένα εργοστάσιο µηχανικής ανακύ-
κλωσης, αυτό που έχουµε στα Λιόσια, το οποίο δουλεύει σε δυ-
νατότητες πλέον 100%. ∆εν µπορεί να κάνει τίποτα περισσότερο,
έχει κορεστεί. Αυτό µπορεί να κάνει. Παράγει ό,τι µπορεί να πα-
ράγει, ανακυκλώνει ό,τι µπορεί να ανακυκλώσει. Τα υπόλοιπα;
Τελειώσανε.

Σήµερα που µιλάµε, έχουµε καµµία επιλογή στο επίπεδο των
τεχνολογιών για τους ΧΥΤΑ; Αν διαβάσετε τα νοµοθετικά κείµενα,
θα δείτε ότι τα λένε όλα: Ολοκληρωµένες Εγκαταστάσεις ∆ια-
χείρισης Απορριµµάτων, ΟΕ∆Α. ∆ηλαδή, θα έχει έναν ΧΥΤΑ από
δίπλα και από εκεί και πέρα θα υπάρχει και κάποια επιλογή σε
µια τεχνολογία, σε ένα εργοστάσιο, το οποίο κάτι θα κάνει. Θα
είναι θερµική επεξεργασία; Θα είναι κοµποστοποίηση; Θα είναι
µηχανική ανακύκλωση; Κάτι θα κάνει, εν πάση περιπτώσει, και θα
υπάρχει µια επιλογή µιας τεχνολογίας για να µπορέσουµε να ελα-
χιστοποιήσουµε τον όγκο των απορριµµάτων που θάβεται. Το κά-
νουµε αυτό; Πού είναι το εργοστάσιο; Πού έχει γίνει;

Όταν, λοιπόν, αυτή είναι η κατάσταση στη διαχείριση των
απορριµµάτων, το να συζητάµε τώρα στην Αίθουσα για το αν θα
γίνεται ή δεν θα γίνεται η διανοµή των κερδών µετά την εκκαθά-
ριση, τυχόν εκκαθάριση µετά από τυχόν ανάκληση αδείας ενός
συλλογικού συστήµατος, το οποίο συλλογικό σύστηµα αυτήν τη
στιγµή στην πραγµατικότητα είναι µια ανώνυµη εταιρεία –διότι
περί αυτού πρόκειται- µε συγχωρείτε, για ποιο πράγµα ουσια-
στικά συζητάµε; Και τι φέρνει η Κυβέρνηση να νοµοθετήσουµε;
Και γιατί να το νοµοθετήσουµε αυτό σε τελευταία ανάλυση;

Ξέρετε ότι σήµερα στην Αττική δεν υπάρχει διαχείριση επικίν-
δυνων αποβλήτων; Έρχονται οι εταιρείες και λένε «έχω επικίν-
δυνα απόβλητα, τι να τα κάνω;». Θα βάλουµε πρόστιµο σ’ αυτές
τις εταιρείες, γιατί δεν κάνουν ορθή διαχείριση των επικίνδυνων
αποβλήτων. Και έρχονται οι εταιρείες και λένε «θέλω να κάνω
ορθή διαχείριση των επικίνδυνων, πείτε µου πού να τα πάω».
Πουθενά. ∆εν υπάρχει χώρος όπου να έχουµε χωροθετήσει πού
θα πάνε τα επικίνδυνα απόβλητα. Τα προβλέπουν τα νοµοθετικά
κείµενα, τα προβλέπουν τα πάντα, όλα στο επίπεδο του τι γρά-
φεται εδώ, όλα τα έχουµε φτιαγµένα. Είναι έτοιµα.

Εγώ σας λέω ότι κακός είναι ο σχεδιασµός και κακοί είναι οι
ΧΥΤΑ και ξέρετε την άποψή µου γι’ αυτό. Αλλά κανείς δεν έρχε-
ται σήµερα µετά από χρόνια ολόκληρα να πει «εγώ από εδώ και
πέρα». Έστω «από εδώ και πέρα», αν και ξέρετε το «από εδώ και
πέρα» το έχουµε ακούσει επτακόσιες φορές και πλέον δυσπι-
στούµε όλοι στο «από εδώ και πέρα», δυσπιστούν οι πολίτες στο
«από εδώ και πέρα». Εγώ να πω την αλήθεια, θεωρώ ότι οποια-
δήποτε συζήτηση από εδώ και πέρα, δεν πρέπει να ξεκινάει µε το
τι θα κάνετε. Πρέπει να ξεκινάει, χωρίς να µας έχετε πει τι θα κά-
νετε –κάντε ό,τι θέλετε, γιατί τα κείµενα είναι εδώ- από το τι κά-
νατε: Κάναµε αυτό, φτιάξαµε τούτο, κατασκευάσαµε το άλλο,
θέσαµε σε λειτουργία αυτό. Έτσι θα αρχίσει να χτίζεται µια αξιο-
πιστία.

Και σ’ αυτό το έδρανο το συγκεκριµένο που κάθεστε, έχει πε-
ράσει κόσµος. ∆εν έχετε καθίσει µόνο εσείς. Και όλοι έρχονται
και µας λένε τι πρόκειται να κάνουν και τους ακούµε. Και µας
φέρνουν και µια καινούργια νοµοθετική ρύθµιση και την ψηφί-
ζουν µε την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία.

Ερχόµαστε µετά από δύο χρόνια και ξανασυζητάµε ακριβώς
τα ίδια, στο ίδιο ακριβώς σηµείο. ∆εν αντέχεται πια αυτό! Κάποια
στιγµή οφείλουµε, λοιπόν, να δούµε τα ζητήµατα. Τι θα γίνει µε
τα επικίνδυνα απόβλητα; Τι θα κάνουµε µ’ αυτό το ζήτηµα; Τα
νοσοκοµειακά;

Βάλανε πρόστιµο σε κάποιο δήµο, διότι πήρε επικίνδυνα από-
βλητα και πήγε και τα πέταξε, µόνος του, στον ΧΥΤΑ των Άνω
Λιοσίων. Τι θα τα έκανε ο ∆ήµος; Θα τα έτρωγε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΜΠΙΡΜΠΙΛΗ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εµείς βάλαµε πρόστιµο.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Καλά κάνατε, ωραία το βάλατε το
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πρόστιµο. Εγώ ρωτάω. Τους έχετε εναλλακτική λύση στο δήµο;
Γιατί αλλιώς θα σας πω ότι µία από τις βασικές αρχές του ∆ιοι-
κητικού ∆ικαίου είναι ότι ουδείς υποχρεούται εις τα αδύνατα. Θα
πάει ο δήµος και θα πει: «Εγώ θέλω να συµµορφωθώ. Πείτε µου
πού να τα πάω. Που να τα πάω; Τι να τα κάνω; Το πρόστιµο να
πληρώσω; Αφού θέλω να συµµορφωθώ και δεν µου λέτε πού να
τα πάω». Άρα, λοιπόν, πού βρισκόµαστε πια εδώ;

Κοιτάξτε και στο ζήτηµα της ευρύτερης διαχείρισης των απορ-
ριµµάτων χρειάζονται γενναίες τοµές και αυτό που µας φέρνετε
δεν είναι τώρα σηµαντική τοµή. Εγώ θα σας πω σ’ αυτό το οποίο
είναι ούτως ή άλλως η γενική µου αντίληψη ή και διαφωνία, γιατί
δεν κάθεστε να σκεφτείτε και να δείτε, γιατί άραγε υπάρχει τέ-
τοιο ελάχιστο και πενιχρό ενδιαφέρον γι’ αυτήν την υπόθεση;

Εκεί έχουµε µία διαφωνία µε τους συναδέλφους της Αριστε-
ράς. Είναι γνωστό. Λένε: «Προς Θεού µην υπάρξει Ήρα του κέρ-
δους». Το λέτε µέσα στην εισηγητική σας έκθεση ότι υπάρχει ένα
θέµα δηµόσιας ωφέλειας και υπό αυτή την έννοια πρέπει όλα να
είναι µη κερδοσκοπικά. Εγώ σας απαντώ ευθέως. Οποιαδήποτε
δραστηριότητα είναι µη κερδοσκοπική µέσα στο καθηµερινό γί-
γνεσθαι, ουδείς ασχολείται µ’ αυτήν. Εποµένως, για να τα λέµε
ξεκάθαρα θα αποδεχθείτε την έννοια του κέρδους, µπας και κα-
νένας άνθρωπος ενδιαφερθεί να µας λύσει τα ζητήµατα που
έχουµε.

Το περιβάλλον, µιας και µιλάµε για ανάπτυξη, δεν θα µου το
βάλετε µέσα σε µία µη κερδοσκοπική βάση, διότι η έννοια της
αναπτύξεως προϋποθέτει την κινητοποίηση των παιχτών που
υπάρχουν µέσα στην αγορά. Και η κινητοποίηση των παιχτών που
υπάρχουν µέσα στην αγορά προϋποθέτει την έννοια του κέρ-
δους. Ανάποδα έπρεπε να ξεκινήσουµε. Έπρεπε να ξεκινήσουµε
απ’ αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι ακριβώς κάνουν τη δια-
χείριση συσκευασίας.

Άκουσα και µία σκέψη από συναδέλφους της Αριστεράς. Να το
πούµε διαφορετικά, δεν το κατάλαβα, ποιος θέλετε να πληρώσει
σε τελευταία ανάλυση τη διαχείριση των απορριµµάτων; Βε-
βαίως, αυτό θα µετακυληθεί στον τελικό καταναλωτή. Ο τελικός
καταναλωτής που πίνει την «coca cola», το κουτάκι δεν το χρη-
σιµοποίησε; ∆εν απολαµβάνει την συσκευασία ο τελικός κατα-
ναλωτής; Αυτός δεν πρέπει να έχει µία συµµετοχή υπό την έννοια
ακριβώς του κόστους µέσα στη διαχείριση απ’ αυτό το κουτάκι;
Γιατί αυτός εξαιρείται δηλαδή;

Άρα, λοιπόν, εδώ να τα πούµε τα πράγµατα ξεκάθαρα. Αφήστε
να υπάρχει κέρδος, αφήστε να υπάρχει διανοµή κερδών, αφή-
στε να υπάρξει επιχειρηµατικό ενδιαφέρον. Βρείτε τις ρυθµίσεις.
Ας φύγουµε από αυτές τις πιέσεις και τις εµµονές ότι ξαφνικά
όλα θα γίνουν λόγω φιλανθρωπίας ή αλλιώς λόγω νοµικού κατα-
ναγκασµού. Όταν υπάρχει µόνο νοµικός καταναγκασµός, η κοι-
νωνία αντιδρά ως εξής. Προσπαθεί να τον αποφύγει. Όταν
υπάρχουν απλώς αγνές προθέσεις, µας µένει η καλή προαίρεση.
Να τα αποτελέσµατα, όµως!

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν ακόµα άλλα µεγάλα ζητήµατα. Παρα-
δείγµατος χάριν αυτή τη στιγµή καταργείται ο ΕΣ∆ΝΑ, καταργή-
θηκε µε τον τελευταίο νόµο, µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και πάµε
ειδικά στην Αττική, στην περιφερειακή διαχείριση των απορριµ-
µάτων. Εγώ θα σας πω ότι αυτό µου φαίνεται καλή ιδέα κατ’
αρχήν. Όµως, η µετάβαση πόσο γρήγορα θα γίνει; Με ποιες τα-
χύτητες; Πόσο αποτελεσµατικά; Αυτός ο καινούργιος διαχειρι-
στής των απορριµµάτων στην Αττική είναι έτοιµος να
λειτουργήσει, διότι τα απορρίµµατα παράγονται καθηµερινώς. Η
διαχείρισή τους είναι καθηµερινή. ∆εν υπάρχει ο χρόνος να πε-
ριµένουµε πότε θα γίνει κάτι.

Εν πάση περιπτώσει οφείλουµε πια να πάρουµε ξεκάθαρες θέ-
σεις. Εγώ σας λέω. Καθίστε – το έχω πει πολλές φορές- και δείτε
τον περιφερειακό σχεδιασµό ξανά. Αλλάξτε τον, να πάµε σε µία
άλλη φιλοσοφία και σε µία άλλη λογική. Μην την εξαγγέλλετε.
Αν είναι κάτι να νοµοθετήσετε, εκεί αξίζει να νοµοθετήσετε.

Μην έρχεστε και λέτε θέλουµε τους ΧΥΤΥ. Τι πάει να πει θέ-
λουµε τους ΧΥΤΥ; Ελάτε, λοιπόν, αν θέλετε τους ΧΥΤΥ και πε-
ριορίστε τους ΧΥΤΑ. Μειώστε τους στον αριθµό. Ελάτε και
δηµοπρατήστε τις καινούργιες τεχνολογίες και τα εργοστάσια.
Αυτό είναι που θα αλλάξει το περιβάλλον. Ας δούµε επιθετικές
πολιτικές, στις οποίες θα αφιερώσουµε χρόνο, χρήµα, προσπά-

θεια, στις οποίες θα βάλουµε µέσα τους παίκτες της αγοράς, επι-
θετικές πολιτικές στα ζητήµατα της ανακύκλωσης, για να µπο-
ρέσουµε κάποια στιγµή να αντιµετωπίσουµε όλο αυτό το ζήτηµα
των απορριµµάτων και µ’ έναν τρόπο επωφελή για την κοινωνία.

Μέχρι τότε δεν έχει κανένα νόηµα να ψηφίζουµε και να συζη-
τάµε το αν τα µέλη του ενός διοικητικού συµβουλίου θα είναι έτσι
ή πως θα γίνεται η διαχείριση στα διαλυόµενα συστήµατα, αν τα
χρήµατα θα πηγαίνουν εδώ ή εκεί. Είναι ελάσσονος σηµασίας
παρεµβάσεις, οι οποίες δεν πιάνουν το πολύ µεγάλο πρόβληµα
και υπό αυτήν την έννοια δεν έχει νόηµα καν να συζητούνται στη
Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον συ-

νάδελφο κ. Βορίδη.
Κύριε Βορίδη, όσο µιλούσατε ο συνάδελφος κ. Κουρουπλής

συγκατένευε και συµφωνούσε µαζί σας, άρα εικάζω ότι οι κατη-
γορίες των συναδέλφων σας από το ΛΑΟΣ ότι υπάρχει αδελφική
συµπόρευση ΠΑΣΟΚ- Νέας ∆ηµοκρατίας καταρρίπτονται. Πρέπει
να προβληµατιστείτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, έξι µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερις εκπαιδευτικοί από το ∆ηµοτικό Σχολείο Ειδικής Αγω-
γής και Εκπαίδευσης Σάµου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΜΠΙΡΜΠΙΛΗ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα ήθελα το λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κυρία Υπουργέ,
έχετε το λόγο για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΜΠΙΡΜΠΙΛΗ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Πράγµατι, κύριε Βορίδη,
περιγράψατε την κατάσταση όπως ακριβώς έχει και νοµίζω ότι
δεν υπάρχει ένας να διαφωνήσει µε αυτό που περιγράψατε.

Εδώ πρέπει να πω ότι το θέµα της διαχείρισης των απορριµ-
µάτων δεν είναι θέµα νοµοθεσίας, είναι θέµα πολιτικής βούλη-
σης και υλοποίησης των όποιων περιφερειακών σχεδιασµών
υπάρχουν στη χώρα. Εποµένως σε αυτό συµφωνώ απόλυτα µαζί
σας. Ούτε ήρθε κανείς εδώ πέρα να πει ότι αυτό το νοµοσχέδιο
είναι πλέον η τοµή ή είναι η αιχµή της «πράσινης» ανάπτυξης.

Αυτό το νοµοσχέδιο έχει δύο χαρακτηριστικά. Το πρώτο είναι
ότι ο λεγόµενος φορέας, ο ΕΟΕ∆ΣΑΠ δεν λειτούργησε ποτέ,
όπως πολύ σωστά είπατε, και ούτε πρόκειται να λειτουργήσει µε
τις δυσλειτουργίες που έχει µέσα στην ίδια τη νοµοθεσία, γι’
αυτό και κάνουµε κάποιες µικρές τροποποιήσεις στις οποίες θα
αναφερθώ την Τρίτη.

Το δεύτερο είναι ότι ποτέ δεν θα έχεις πραγµατική ανακύ-
κλωση στην Ελλάδα αν δεν υπάρχει το οικονοµικό αντικίνητρο
στους δήµους να πετάνε τα απορρίµµατα στις χωµατερές ή
στους ΧΥΤΑ ή στους ΧΥΤΥ, όπως τα πετάνε σήµερα.

Σε σχέση µε το θέµα των επικίνδυνων απορριµµάτων, επειδή
συµφωνώ απόλυτα µαζί σας και επειδή οκτώ µήνες σε εξαντλη-
τικές διαβουλεύσεις που κάνω, τόσο µε τις βιοµηχανίες που πα-
ράγουν τα επικίνδυνα όσο και µε τις περιφέρειες και τους
δήµους, που θα µπορούσαν να αποδεχθούν την ύπαρξη είτε ενός
χώρου απόθεσης των επικίνδυνων αποβλήτων είτε ενός χώρου
αξιοποίησης των επικίνδυνων, πρέπει να σας πω ότι έχω «σπάσει
τα µούτρα» µου.

Θα έρθω να σας κάνω πρόταση την Τρίτη για να νοµοθετήσει
η Βουλή και να πάρει µία πολύ συγκεκριµένη απόφαση, γιατί το
θέµα της διαχείρισης των επικίνδυνων αφορά σαφέστατα την Κυ-
βέρνηση, σαφέστατα τους πολίτες και σαφέστατα τους Βουλευ-
τές. Γιατί για την όποια χωροθέτηση επικίνδυνων αποβλήτων, οι
πρώτοι που έρχονται στο Υπουργείο για να αντιδράσουν είναι οι
Βουλευτές. Εκεί πρέπει όλοι να δούµε ότι είναι πολύ καλύτερο
να διαχειρίζεσαι το επικίνδυνο απόβλητό σου µε έναν τρόπο και
µέσα σ’ ένα πλαίσιο που σε προστατεύει περιβαλλοντικά, από το
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να το πετάς ως σκουπίδι στο διπλανό σου ρέµα και απλά να το
κρύβεις. Την Τρίτη θα τοποθετηθώ επιµελέστατα πάνω σ’ αυτό
θέµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρα-
σκευής 4 Ιουνίου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 129 πα-
ράγραφος 2 και 3, 130 παράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού
της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 869/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αντωνίας Αντωνίου
προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την κατασκευή νέας πτέρυγας για τη Μονάδα Τεχνητού Νε-
φρού στο Νοσοκοµείο Λαµίας κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 861/56/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προέ-
δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Αντωνίου Σαµαρά προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις συνέ-
πειες στην αγορά των ελληνικών οµολόγων κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 874/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανα-
σόπουλου προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε το κλείσιµο της «Ασπίς Πρόνοια» κ.λπ..

4.- Η µε αριθµό 862/57/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προέ-
δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε την αύξηση του παραεµπορίου κ.λπ..

5.- Η µε αριθµό 863/58/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προέ-
δρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλεξίου Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε την ακρίβεια και τις ανατιµήσεις στα βασικά κατανα-
λωτικά αγαθά κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130
παράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 871/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την υποτιµολόγηση των φαρµάκων κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 865/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μουσουρούλη προς την
Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχε-
τικά µε την αναθεώρηση του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου Ανα-
φοράς (ΕΣΠΑ) κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 875/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπακων-
σταντίνου προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε τις αποφάσεις της Κυβέρνησης και των
ασφαλιστικών ταµείων για περικοπές παροχών και νέες επιβα-
ρύνσεις στις υπηρεσίες υγείας και στα φάρµακα κ.λπ..

4.- Η µε αριθµό 870/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη προς
την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την ένταξη στο Νόµο περί Ανανεώσιµων Πηγών Ενέρ-
γειας των Υδροηλεκτρικών Έργων (ΥΗΕ) άνω των 15 MW κ.λπ..

5.- Η µε αριθµό 878/1-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρου ∆ρί-
τσα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την Ελλη-
νοϊσραηλινή άσκηση της πολεµικής αεροπορίας κ.λπ..

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Ιωάννης Ζιώγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδος µε τους εκπροσώπους του σε τοπικό, αλλά και σε κοινο-
βουλευτικό επίπεδο -µε αφορµή την τοποθέτηση του κ.
Ροντούλη- επανειληµµένα έχει αναδείξει το θέµα των επικίνδυ-
νων, µολυσµατικών και τοξικών αποβλήτων, τόσο στα δηµοτικά
συµβούλια, όσο και στα νοµαρχιακά, µε ερωτήσεις και επίκαιρες
ερωτήσεις και µε προτάσεις που έχει κάνει στο Κοινοβούλιο.

Για το συνολικότερο ζήτηµα της ορθολογικής διαχείρισης των

απορριµµάτων λοιπόν, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει
επεξεργαστεί και έχει δηµοσιοποιήσει ολοκληρωµένες θέσεις και
επανειληµµένα, µε επίκεντρο την προστασία του περιβάλλοντος,
της υγείας του εργατικού και γενικότερα του λαϊκού εισοδήµα-
τος, της υγιεινής και ασφάλειας της εργασίας, καθώς και τη θω-
ράκιση του δηµόσιου, κοινωνικού χαρακτήρα του υπ’ όψιν τοµέα.
Εντοπίζοντας το αντικείµενο της ανακύκλωσης µε διαλογή στην
πηγή, όπως αυτό έχει διαµορφωθεί µέχρι σήµερα, οι θέσεις του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος, αναφερόµενες στις παρούσες συν-
θήκες, συνοψίζονται ως εξής:

Πρώτον, σε αντίθεση µε αυτά που προβλέπει η σχετική κοινο-
τική οδηγία και η ελληνική νοµοθεσία, αυτή η Ανώνυµη Εταιρεία,
η Ελληνική Εταιρεία Ανακύκλωσης, ως φορέας που διαχειρίζε-
ται το σύστηµα της συλλογικής εναλλακτικής διαχείρισης της
ανακύκλωσης, να µετατραπεί σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου και να παραµείνει µόνο φορέας υποδοχής των χρηµατικών
εισφορών.

Μέχρι τότε, η Ανώνυµη Εταιρεία να περιοριστεί αποκλειστικά
στο πιο πάνω αντικείµενο είσπραξης και κατανοµής των πόρων
ανακύκλωσης, στους δικαιούχους ΟΤΑ και να φύγει από κάθε
δραστηριότητα σχετική µε τις εργασίες διαχείρισης απορριµµά-
των.

Τα κριτήρια κατανοµής των πιο πάνω πόρων να έχουν ως
στόχο, τη κάλυψη του συνολικού κόστους ανακύκλωσης των
ΟΤΑ, που ενεργούν αυτήν την ανακύκλωση.

Είµαστε συνεπώς, ριζικά αντίθετοι µε τη θέση να προσδιορί-
ζεται το ύψος της χρηµατοδότησης µε αποκλειστικό κριτήριο την
ανά κάτοικο απόδοση –δηλαδή, χιλιόγραµµο ανά κάτοικο και
έτος- και µάλιστα µε ανώτατο όριο το ανεπαρκές ποσό των 70
ευρώ ανά τόνο, όταν το διαφορικό µόνο κόστος αποκοµιδής από
τους δήµους των µπλε κάδων, υπολογίζεται σε 168 ευρώ ανά
τόνο ανακυκλούµενων απορριµµάτων συσκευασίας.

Να προχωρήσει άµεσα, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, µέσω των
Περιφερειών και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, µέσω των διαδη-
µοτικών ΦΟΣ∆Α, η κατασκευή και η λειτουργία σύγχρονων Κέ-
ντρων ∆ιαλογής Ανακυκλώσιµων Υλικών (Κ∆ΑΥ) που θα
λειτουργούν µε ευθύνη και προσωπικό των οικείων ΦΟΣ∆Α ως
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.

Σε ένα ποσοστό η κατασκευή των πιο πάνω Κ∆ΑΥ, να χρηµα-
τοδοτηθεί και από το ταµείο της Ελληνικής Εταιρείας Ανακύ-
κλωσης ΑΕ. Το υπόλοιπο ποσό, να καλυφθεί από δηµόσιους
πόρους.

Τέταρτον, να σταµατήσει άµεσα κάθε συνεργασία της Ανώνυ-
µης Εταιρείας µε ιδιωτικά Κ∆ΑΥ, καθώς και µε ιδιωτικές επιχει-
ρήσεις -κυρίως µε τους µεγαλοχαρτέµπορους- οι οποίες
δραστηριοποιούνται επαγγελµατικά στο χώρο της ανακύκλωσης.
Πρόκειται για µια παράνοµη εκτροπή πόρων από τα ταµεία των
ΟΤΑ προς τις τσέπες επιχειρηµατιών, που ήδη πραγµατοποιούν
µεγάλα κέρδη από το εµπόριο και την εν γένει διαχείριση των
βιοµηχανικών και εµπορικών αποβλήτων.

Πέµπτον, µε αυτές τις προϋποθέσεις και υπό τις παρούσες
πάντα συνθήκες κινούµαστε στην παρακάτω κατεύθυνση. Σχε-
διάζει ο δήµος δικά του προγράµµατα χωριστής συλλογής και
µε βάση αυτά απαιτεί τον αναγκαίο εξοπλισµό -τα απορριµµατο-
φόρα τα αναγκαία και κάδους- από την Ανώνυµη Εταιρεία.

Χωριστή συλλογή είναι αυτή που το κάθε προς ανακύκλωση
υλικό τοποθετείται σε ξεχωριστό κάδο, ώστε µετά τη συλλογή
του να διοχετεύεται απευθείας σε µονάδες ανακύκλωσης, χαρ-
τοποιίας, χαλυβουργίας, χύτευσης αλουµινίου, χωρίς να απαι-
τείται εγκατάσταση περαιτέρω διαχωρισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Στην περίπτωση αυτή, τοποθετούνται σε πρόσφορα σηµεία
κάθε πόλης κλασικοί κάδοι των 1100 λίτρων, µε ειδικά διαµορ-
φωµένη υποδοχή στο σκέπαστρο, αντίστοιχη µε το προς ανακύ-
κλωση υλικό.

Παραλλαγή του συστήµατος χωριστής συνολικής είναι και το
λεγόµενο «Door to Door» το λεγόµενο «πόρτα-πόρτα» που µπο-
ρεί όµως, να συνδυαστεί µε το προηγούµενο, εφόσον αυτή η δια-
δικασία, αυτή η δραστηριότητα περιοριστεί σε σηµεία αυξηµένης
παραγωγής ανακυκλώσιµων υλικών, όπως είναι σχολεία, κτη-

8408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ριακά συγκροτήµατα κατοικιών και γραφείων, εµπορικά κέντρα,
κέντρα ψυχαγωγίας.

Έκτον, αντίστοιχα συστήµατα συλλογής ή συνολικής εναλλα-
κτικής διαχείρισης έχουν αναπτυχθεί και για µια σειρά αποβλή-
των ειδικών ρευµάτων, όπως είναι τα εγκαταλελειµµένα
αυτοκίνητα, οι ηλεκτρικές στήλες, ηλεκτρικές και ηλεκτρονικές
συσκευές, φθαρµένα ελαστικά οχηµάτων.

Θέση του κόµµατός µας, σ’ αυτήν την περίπτωση είναι να ανα-
λάβει το συνολικότερο σχεδιασµό και υλοποίηση της διαχείρι-
σης των ειδικών αυτών ρευµάτων, µαζί µε τα απόβλητα
κατεδάφισης και εκσκαφής εντύπου χαρτιού, για τα οποία δεν
έχουν ακόµη εκδοθεί σχετικά προεδρικά διατάγµατα, ο Εθνικός
Οργανισµός Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και άλλων
προϊόντων αλλά ως νοµικό πρόσωπο –το τονίζω ξανά- δηµόσιου
δικαίου και όχι ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.

Προβάλλοντας τις παραπάνω θέσεις, καλώντας τους εργαζό-
µενους να αγωνισθούν γι’ αυτές, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας επισηµαίνει παράλληλα ότι αυτές συνιστούν απλά προτάσεις
µιας ορθολογικής διαχείρισης υπό τις παρούσες συνθήκες και
εποµένως τα αναµενόµενα αποτελέσµατα θα υπολείπονται ση-
µαντικά από τις πραγµατικές ανάγκες και δυνατότητες της ερ-
γατικής τάξης και όλων των λαϊκών στρωµάτων.

Όσο το κοινωνικοπολιτικό σύστηµα είναι δοµηµένο µε επίκε-
ντρο την εµπορευµατοποίηση των πάντων και τη διατήρηση των
υπερκερδών της οικονοµικής ολιγαρχίας, όσο ως µέγιστη περι-
βαλλοντική αρχή θα παραµένει το δικαίωµα του κεφαλαιοκράτη
να ρυπαίνει µε το πρόσχηµα ότι θα πληρώνει τη ζηµιά, όσο αντί
για το δηµιουργικό συναίσθηµα της ταξικής αλληλεγγύης θα
προβάλλεται και θα κυριαρχεί η αντίληψη της κοινωνικής συνευ-
θύνης, µεταξύ του πλουτοκράτη εκµεταλλευτή µε τον εργαζό-
µενο, περιορισµένες µόνο βελτιώσεις µπορούν να επιτευχθούν.

Όπως και στα άλλα προβλήµατα της εργατικής τάξης, των λαϊ-
κών στρωµάτων έτσι και στο πρόβληµα της ορθολογικής διαχεί-
ρισης των αποβλήτων, της ανακύκλωσης µε διαλογή στην πηγή
ειδικότερα, ολοκληρωµένη λύση µε σεβασµό στο περιβάλλον και
στο εισόδηµα, µόνο η λαϊκή εξουσία, η πρόταση του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος µπορεί να εξασφαλίσει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Θα δώσω τώρα το λόγο στους εισηγητές για να δευτερολο-

γήσουν.
Το λόγο έχει η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία Θεοχάρη.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστηκαν σηµαντικά πράγµατα σήµερα από όλους τους συ-

ναδέλφους σ’ αυτήν την Αίθουσα και θα ήθελα να σταθώ σε δύο,
τρία σηµεία και να σχολιάσω κάποια από αυτά.

Κατ’ αρχάς, θέλω να αναφερθώ σε αυτά που ειπώθηκαν, σχε-
τικά µε τους ΟΤΑ και τους φορείς διαχείρισης. Πραγµατικά, ο
παράγοντας που µεταβάλλει τους συσχετισµούς σε επίπεδο
δήµων, είναι οι αλλαγές που επέρχονται µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Πιστεύω όµως, ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» θα αποτελέσει όντως κι-
νητήρια δύναµη για την προώθηση της εναλλακτικής διαχείρισης
και ιδιαίτερα στην περιφέρεια, που εκεί δεν υπάρχει διαδεδοµένη
η εξάπλωση της ανακύκλωσης.

Με την κατάλληλη οργάνωση, θεωρώ ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
θα έχει ευεργετική επίδραση ως προς την ανακύκλωση.

Σε ένα δεύτερο σηµείο που θα ήθελα να σταθώ, κύριε Πρόε-
δρε, είναι το ποιος πληρώνει, δηλαδή, στην αρχή «ο ρυπαίνων
πληρώνει».

Νοµίζω πως είναι σαφές ότι ο συσχετισµός πολίτη και δήµου
και σε αυτό το επίπεδο είναι µια σχέση αλληλεπίδρασης. Ερχό-
µαστε και πάλι στην ευθύνη τόσο του Υπουργείου όσο και των
ΟΤΑ να µεριµνήσουν, ώστε η αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει» να
αποτελεί κίνητρο και όχι τιµωρία.

Πολλοί συµπολίτες µας είναι αυτοί που φροντίζουν να αναζη-
τούν κάδους, προκειµένου να εναποθέσουν τα υλικά που είναι
για ανακύκλωση, όµως δυστυχώς επειδή πολλές φορές δεν βρί-
σκουν αυτούς τους κάδους, τα εναποθέτουν στα συµβατικά
απορριµµατοφόρα και καταλήγουν στις χωµατερές. Άρα, οι
δήµοι εδώ έχουν κάποια ευθύνη.

Παρέχοντας στους δήµους, λοιπόν, τη δυνατότητα να µην αυ-
ξάνουν τον όγκο των σκουπιδιών τους, τους κινητοποιούµε προς
αυτήν την κατεύθυνση.

Θέλω να πιστεύω ότι η ιδέα που προωθείται µέσω της αρχής
αυτής και µέσω των διατάξεων του νοµοσχεδίου, να πληρώνουν
οι βιοµηχανίες και οι οργανισµοί, που ρυπαίνουν και επιβαρύνουν
το περιβάλλον, µας βρίσκει όλους σύµφωνους.

Στο πλαίσιο αυτό θεωρώ ιδιαίτερα θετική την πρόταση που
είχε διατυπωθεί στην επιτροπή, να επιβληθεί το Έντυπο Περι-
βαλλοντικής Ενηµερότητας, κάτι αντίστοιχο µε τη φορολογική
και ασφαλιστική ενηµερότητα, ώστε να υπάρχει παρακολούθηση
και καταγραφή των ποσοστών αποβλήτων που ανακυκλώνονται.

Το ενδεχόµενο αυτό το βλέπει θετικά και το Υπουργείο και θα
είναι ενδιαφέρον να δούµε, πώς θα µπορεί να εφαρµοστεί κάτι
τέτοιο στην πράξη και να συµβάλλει στην προώθηση της ανακύ-
κλωσης που είναι και το ζητούµενο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές και αυτονόητο
ότι η σωστή λειτουργία του ΕΟΕ∆ΣΑΠ, αλλά και η συµβολή των
ΟΤΑ και των πολιτών στην προσπάθεια για την ανακύκλωση δεν
θα επιτευχθεί από τη µια µέρα στην άλλη. Είναι κάτι που το
έχουµε συζητήσει επί µακρόν και στην επιτροπή.

Χρειάζεται να καλλιεργήσουµε στον Έλληνα πολίτη την οικο-
λογική συνείδηση. Να περάσει δηλαδή, από τις πρώτες βαθµί-
δες της εκπαίδευσης το µήνυµα ότι η υγεία µας, η ζωή µας, όλα
εξαρτώνται από το περιβάλλον, στο οποίο ζούµε, το οποίο πρέ-
πει να σεβόµαστε και να φροντίζουµε.

Πρέπει να γίνει σαφές ότι και η ανακύκλωση είναι θέµα πρό-
ληψης. Να αρχίσουµε προσπαθώντας να παράγουµε λιγότερα
απορρίµµατα και να δείξουµε σε όλους ότι µε µικρές, ανώδυνες
και ανέξοδες κινήσεις, όπως ο διαχωρισµός των απορριµµάτων
σε ανακυκλώσιµα και µη και η τοποθέτησή τους στους σωστούς
κάδους, είναι κάτι που µπορούµε και πρέπει να κάνουµε όλοι µας.

Το νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα, έχει ως στόχο να κα-
ταφέρει να πετύχει πολλά από αυτά, που όλοι µας αναγνωρί-
ζουµε ως βασικές προϋποθέσεις, προκειµένου να αναπτυχθεί η
ανακύκλωση στη χώρα µας, η οποία βεβαίως συµβάλλει στην αει-
φόρο ανάπτυξη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε
την κυρία Θεοχάρη.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Γιαννά-
κης.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω ότι η συζήτηση, που προηγήθηκε ανέδειξε τα προ-

βλήµατα, που σήµερα υπάρχουν και σαφώς κανείς δεν µπορεί
να κρυφτεί ή να µην τα αντιµετωπίσει. Η κατάσταση σίγουρα δεν
είναι καλή. Το ότι έχουν γίνει βήµατα τα προηγούµενα χρόνια,
αυτό κανείς δεν µπορεί να το αµφισβητήσει. Ως προς το εάν
έχουµε φτάσει στους στόχους που όλοι θα θέλαµε, είναι βέβαιο
ότι είµαστε αρκετά πίσω. Υπάρχει µια κατάσταση µε ευθύνη όλων
µας, θα έλεγα, γιατί καλό είναι να µεταφέρουµε τις ευθύνες στην
πολιτεία, στην Κυβέρνηση, αλλά όταν παρουσιάζεται ένα τοπικό
πρόβληµα, πολλές φορές εµείς οι ίδιοι οι Βουλευτές είµαστε
µπροστά σε κινητοποιήσεις, που κάθε άλλο παρά συµβάλλουν
στο να λυθεί το πρόβληµα της διαχείρισης των σκουπιδιών.
Υπάρχουν πολλά παραδείγµατα, που ενώ εδώ µέσα είµαστε µα-
χητικοί, όταν φτάνει η ώρα να αντιµετωπίσουµε τέτοια προβλή-
µατα, δυστυχώς είµαστε απέναντι.

Το νοµοσχέδιο, που σήµερα συζητάµε είναι βέβαιο ότι δεν θα
λύσει κανένα από αυτά τα προβλήµατα, που περιγράψαµε και
πολύ γλαφυρά τα περιέγραψε και ο συνάδελφος, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ. Αλλά το ζητούµενο δεν είναι αν θα
τα αντιµετωπίσει το νοµοσχέδιο, το οποίο αν θέλετε διορθώνει ή
κάνει κάποιες παρεµβάσεις στο ήδη υπάρχον νοµοθετικό πλαί-
σιο. Το ζητούµενο είναι αν η Τοπική Αυτοδιοίκηση και η κοινωνία
είναι έτοιµη να αποδεχτεί λύσεις, που η πολιτική βούληση της
εκάστοτε κυβέρνησης είναι δεδοµένη.

Καµµιά κυβέρνηση δεν θέλει να µη λύσει ένα τέτοιο πρόβληµα,
όπως είναι το πρόβληµα της διαχείρισης των απορριµµάτων, ιδι-
αίτερα για την Αττική, το οποίο το αντιµετωπίζουµε καθηµερινά
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όλοι µας. Αλλά το να καταγγέλλουµε, το να κάνουµε διαπιστώ-
σεις, το να κάνουµε παρατηρήσεις και προτάσεις, που όταν έρ-
χεται η στιγµή της απόφασης είµαστε απέναντι, αυτό κάθε άλλο
παρά λύνει το πρόβληµα. Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα πρέπει συναι-
νετικά να αντιµετωπίσουµε το τεράστιο πρόβληµα της διαχείρι-
σης και όχι αντιπολιτευτικά ή µικροκοµµατικά να είµαστε πότε
στη µία θέση και πότε στην άλλη.

∆ύο λόγια για τα επικίνδυνα απόβλητα. Είναι ένα τεράστιο έλ-
λειµµα της χώρας, που δυστυχώς και µας δυσφηµίζει και επιβα-
ρύνει το περιβάλλον, ιδιαίτερα µε τα στερεά απόβλητα, για τα
οποία δυστυχώς δεν έχουµε καταφέρει να χωροθετήσουµε ένα
χώρο, όπου θα γίνεται σωστή επεξεργασία, µε τεράστια προ-
βλήµατα για το περιβάλλον σε περιοχές που υπάρχει βιοµηχα-
νική δραστηριότητα και όχι µόνο.

Άρα, όπως είπε η κυρία Υπουργός, θα πρέπει σε συζήτηση που
άµεσα θα ξεκινήσει για τα επικίνδυνα στερεά και υγρά απόβλητα,
όλοι να πάρουµε τις ευθύνες µας, να κάνουµε προτάσεις, να το-
ποθετηθούµε και όταν έρθει η ώρα των αποφάσεων, θα πρέπει
συναινετικά τέτοια ζητήµατα να τα αντιµετωπίζουµε και όχι µι-
κροπολιτικά, για µικροκοµµατικούς και πατριωτικούς λόγους ο
καθένας να τοποθετείται απέναντι σε κάποιες πρωτοβουλίες, που
όλοι πρέπει να αντιµετωπίσουµε ως πολιτικό σύστηµα, ως πολι-
τεία, ως κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γιαννάκη.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής τους Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού, κ. Παύλος Μαρκάκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα σήµερα ότι

ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός είµαστε περήφανοι, γιατί σ’
ένα άτολµο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που δεν µπήκε στην
καρδιά του προβλήµατος της ανακύκλωσης, κατορθώσαµε να
ταρακουνήσουµε και τους παρόντες συναδέλφους Βουλευτές,
αλλά κυρίως να ταρακουνήσουµε το Υπουργείο, το οποίο παρα-
δέχτηκε –παρ’ όλο που η Υπουργός είναι καινούργια και στο
κόµµα και στην Κυβέρνηση- ότι δεν έχουν γίνει τα βήµατα αυτά,
που διασφαλίζουν την προστασία του περιβάλλοντος, από τα
ΧΥΤΑ που είναι παλιά και δεν λειτουργούν σε όλη την Ελλάδα,
τον περιφερειακό σχεδιασµό που είναι ελλιπής, από τους ΧΑ∆Α
που είναι ακόµα ανεξέλεγκτοι και κινδυνεύει η χώρα από πρό-
στιµα, τα οποία δεν έχει να πληρώσει, από τους ΧΥΤΥ, οι οποίοι
δεν υπάρχουν, διότι ακόµη δεν γίνεται επεξεργασία των προϊό-
ντων συσκευασιών. Φυσικά υπάρχει το µεγάλο πρόβληµα των νο-
σοκοµειακών αποβλήτων.

Μπήκαν, δηλαδή, θέµατα προς συζήτηση, τα οποία είναι ακόµα
µετά από τόσα χρόνια, σε εκκρεµότητα. Και ειπώθηκε ότι το νο-

µοθετικό πλαίσιο πιθανόν να υπάρχει ή όταν υπάρχει καθυστε-
ρεί και φτάνουµε σε επουσιώδεις συζητήσεις χωρίς να λύνουµε
τα προβλήµατα, που καθένας τα βλέπει στη γειτονιά του, τα βλέ-
πει στα ρέµατα, τα βλέπει στην ανεπάρκεια, που έχει το σύστηµα
να αντιµετωπίσει τους όγκους των σκουπιδιών, που βλέπουµε
στους δρόµους. Το θέµα δεν είναι να µεταθέτουµε το πρόβληµα
ο ένας στον άλλο, και στο τέλος να καταλήγουµε στους δήµους,
οι οποίοι και αυτοί είναι ανεπαρκείς και τώρα θα βρεθούν στην
επιπλέον αδράνεια µέχρι να υλοποιηθεί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» θα
έχουµε ένα χρονικό διάστηµα, που δεν θα ασχολείται κανένας
µε τη συλλογή των αποβλήτων και των απορριµµάτων. Επιπλέον,
θα έχουν το πρόβληµα οι υπάρχοντες δήµαρχοι, θα ασχολούνται
µε το θέµα των εκλογών, αν θα εκλεγούν ή όχι. Εποµένως, πρέ-
πει να κινητοποιηθεί κατ’ αρχάς το Υπουργείο και δεύτερον, να
κινητοποιήσει τους υγιείς παράγοντες της αγοράς.

Το θέµα που βάλαµε και δεν απαντήθηκε είναι αν τελικά µε επι-
χειρήσεις ή µορφές µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, οι οποίες στο
τέλος είναι κερδοσκοπικού, απλώς δεν µοιράζουν τα κέρδη τους
ή τα κρύβουν κάτω από το χαλί, µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
αυτά τα προβλήµατα. Ενδεχοµένως η λύση είναι αυτή που πρό-
τεινε ο κ. Βορίδης, να ενεργοποιήσουµε µηχανισµούς, να υπάρ-
χει κέρδος -εποµένως και επενδυτικό ενδιαφέρον να υπάρχει-
µιας και στην πηγή συλλέγεται πόρος, να δίνεται στις επιχειρή-
σεις, οι οποίες προφανώς να έχουν και κέδρος για να µην φτά-
σουµε σε µονοπωλιακές καταστάσεις, όπως είναι σήµερα, που
αντιµετωπίζει την ανακύκλωση ένας µόνο φορές από κάθε
προϊόν.

Γι’ αυτό και εµείς επιµένουµε στην καταψήφιση του νοµοσχε-
δίου και θα τοποθετηθούµε αναλυτικότερα στα θέµατα και επί
των άρθρων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Στο σηµείο αυτό θα

ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση.
Τα ∆ιοικητικά Συµβούλια των Ενώσεων Συντακτών Ηµερήσιων

Εφηµερίδων Αθηνών, Συντακτών Περιοδικού Ηλεκτρονικού
Τύπου, Προσωπικού Ηµερήσιων Εφηµερίδων Αθηνών, Προσωπι-
κού Ηµερήσιων Εφηµερίδων Θεσσαλονίκης, Τεχνικών Ηµερήσιου
Περιοδικού Τύπου Αθηνών, Τεχνικών Ιδιωτικής Τηλεόρασης Ατ-
τικής, Τεχνικών Ελληνικής Ραδιοφωνίας, Προσωπικού Περιοδι-
κού και Ηλεκτρονικού Τύπου, Φωτορεπόρτερ Ελλάδας,
Εφηµεριδοπωλών Αθηνών και Εφηµεριδοπωλών Πειραιά κατέ-
θεσαν ψήφισµα µε το οποίο εκφράζουν την αντίθεσή τους στο
εργασιακό καθεστώς και το ασφαλιστικό σύστηµα της Κυβέρνη-
σης.

Το ψήφισµα κατατίθεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχει ως εξής:

8410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει τώρα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Απλώς θα ήθελα να κάνω µια υπόµνηση, η οποία θα κανονικά

θα έπρεπε να είναι περιττή. Ο ιστορικός ρόλος των Κοινοβου-
λίων είναι ελεγκτικός, δεν είναι υποστηρικτικός. Τα Κοινοβούλια
είναι η αντιπροσώπευση της κοινωνίας απέναντι στην εκτελεστική
εξουσία. Αυτό το λέω, γιατί ορισµένες φορές -και νοµίζω αυτό
συνέβη και σήµερα- η αξιότιµη κυρία Υπουργός τοποθετήθηκε
συντασσόµενη µε την κριτική. Αυτό υπό την έννοια ότι ακούει
είναι θετικό. Αλλά το σηµαντικό για την εκτελεστική εξουσία είναι
η ενέργεια.

Κύριε συνάδελφε, οµιλώ στον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, ο δικός µας ρόλος και ο δικός σας, ο θεσµικός ρόλος όλως
µας, δεν είναι να επωµιστούµε εµείς τις ευθύνες της εκτελεστι-
κής εξουσίας. Η εκτελεστική εξουσία κάνει τη δουλειά της και
δικός µας ρόλος είναι να την ελέγξουµε, να δούµε αν την έκανε
σωστά ή όχι. Κάνουµε καλά τη δική µας τη δουλειά, όταν
ασκούµε έλεγχο στην εκτελεστική εξουσία. Η εκτελεστική εξου-
σία κάνει καλά τη δουλειά της όχι όταν συµφωνεί και λέει «ναι, βε-
βαίως έχετε δίκιο σε αυτά, τα οποία µας καταλογίζετε», αλλά
όταν µπορεί να απαντήσει και να πει «εµείς µε τις συγκεκριµένες
ενέργειες µας, µε τα συγκεκριµένα έργα µας, µε τις συγκεκρι-
µένες πράξεις µας φέραµε ένα συγκεκριµένο αποτέλεσµα».

ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Χωρίς προτάσεις;
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Μα, επιτρέψτε µου, κύριε συνά-

δελφε.
Οι προτάσεις σ’ ό,τι αφορά γιατί στο νοµοθετικό τµήµα είναι,

όπως ξέρετε, της νοµοθετικής πρωτοβουλίας της Κυβερνήσεως
αφ’ ενός, στην οποία εµείς πάλι στεκόµαστε κριτικά, µιας και µι-
λάµε για το νοµοθετικό µας ρόλο. Βεβαίως, υπάρχει υποχρέωση
του Σώµατος και όλων µας να καταθέτουµε προτάσεις, αλλά αν
αρχίσω να σας αναφέρω ειδικώς για το ζήτηµα των απορριµµά-
των το πόσο εκτεταµένες είναι οι προτάσεις που έχει κάνει ο Λαϊ-
κός Ορθόδοξος Συναγερµός και ειδικώς ο υποφαινόµενος, ειδικά
στο ζήτηµα του περιφερειακού σχεδιασµού, θα χρειαστούµε δύο
συνεδριάσεις για να συζητάµε τις προτάσεις.

Για να µην κοροϊδευόµαστε, εγώ δέχοµαι ότι το βάρος της νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας το έχει η Κυβέρνηση εκ των πραγµά-
των. Η δική µας η στάση πρέπει να είναι κριτική και αξιοποιώντας
αυτή τη κριτική, η Κυβέρνηση που έχει και την κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία µπορεί να τις ενσωµατώσει. Αλλά όµως -και το λέω
και ειδικά για την περίσταση τη πολιτική την οποία ζούµε σήµερα-
έχει αναλάβει ξαφνικά το Κοινοβούλιο στο σύνολό του τις αβελ-
τηρίες, τις ανεπάρκειες, τις δυσλειτουργίες της διοικητικής µη-
χανής και εν πάση περιπτώσει, των προϊσταµένων της διοικήσεως; Αν
οι νόµοι είναι κακοί, αυτό να το συζητήσουµε. Ας ερχόταν εδώ ο
Υπουργός µιλώντας για το προεδρικό διάταγµα του οργανισµού
να έλεγε ότι εµάς µας πήρε οκτώ χρόνια να φτιάξουµε το προε-
δρικό διάταγµα, γιατί υπάρχει η εξής δυσλειτουργία,. Αν οι νόµοι
είναι κακοί, ας ερχόταν εδώ ο Υπουργός να πει ότι «ξέρετε, δεν
τα καταφέραµε στο ζήτηµα της ανακύκλωσης γιατί υπάρχει η
εξής ανεπάρκεια στο νοµοθετικό πλαίσιο η άλφα, η βήτα, η γάµα
και την οποία διορθώνω».

Μα, ποιες είναι τώρα οι ανεπάρκειες ανακυκλώσεως; Είναι
αυτές που εντοπίζονται σήµερα εδώ; Τί θα γίνει µε τα τυχόν δια-
νεµόµενα κέρδη σε περίπτωση λύσεως της εταιρείας; Τί θα γίνει
µε το αν κάποιος θα µπει ή δε θα µπει στα συστήµατα ή τα άλφα
µπορεί να τροποποιείται στην τριετία ή στην εξαετία; Αυτό είναι
τώρα το έλλειµµα για την ανακύκλωση; Εκεί το αποδίδουµε; Μα-
κάρι! Αυτό σηµαίνει ότι µόλις το λύσουµε αυτό, αύριο το πρωί
θα δούµε µία θεαµατική εκτείναξη των ποσοστών της ανακύ-
κλωσης.

Κοροϊδευόµαστε, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σ’ αυτήν
την Αίθουσα; Προφανώς και δεν είναι αυτό το πρόβληµα. Το πρό-
βληµα είναι ότι δεν λειτουργεί το κράτος. Το πρόβληµα είναι ότι
δεν λειτουργεί η κρατική µηχανή. Το πρόβληµα είναι -και εδώ
είναι επίσης ένα τεράστιο ζήτηµα- ότι πολύ σκέφτονται τη νοµο-
θεσία οι Υπουργοί και λίγο σκέφτονται την εποπτεία τη διοικη-
τική. ∆ιότι βεβαίως εύκολο είναι και θεαµατικό το να έρχεσαι στη

Βουλή και να λες: «Παρουσίασα νοµοσχέδια. Έκανα νοµοθετική
τοµή. Έκανα µεγάλες αλλαγές» . Πόσο πιο δύσκολο είναι να πη-
γαίνεις κάθε µέρα στο Υπουργείο σου και να παρακολουθείς αν
πράγµατι µέσα σε µία κακή ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, εκτελούνται αυτά
που πρέπει να εκτελέσεις; Είναι πολύ πιο άχαρο, είναι πολύ πιο
δύσκολο, είναι λιγότερο θεαµατικό. Ερχόµαστε εδώ και νοµοθε-
τούµε. Νοµοθετούµε µε καταιγιστικούς ρυθµούς και εντέλει, µε
συγχωρείτε, βασκαλιζόµεθα ότι λύνουµε τα προβλήµατα, επειδή
νοµοθετούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ε, όχι. Αυτή η λαγνεία του νοµοθέτη, η λαγνεία των σωρηδόν
νοµοθετηµάτων πρέπει να σταµατήσει και πρέπει να επιµείνουµε
στο να βάλουµε τους µηχανισµούς να δουλέψουν. Και µην
ακούµε από τους Υπουργούς να συντάσσονται µε την κριτική.
Να τους ακούµε να συντάσσονται, αλλά ταυτόχρονα να έρχονται
µε απόδειξη του έργου τους, να έρχονται στη Βουλή και να λένε
ότι κάναµε αυτά. Και αυτό που κάναµε δεν είναι πέντε τροπο-
ποιήσεις σε τρία άρθρα. ∆εν είναι το µείζον.

Άρα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άρνηση του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
είναι γιατί ακριβώς είναι µία άρνηση αρχής. Τί να συζητήσουµε
για τη διαχείριση των απορριµµάτων, όταν σε τελευταία ανάλυση
γίνονται ασήµαντες αλλαγές µέσα στο συγκεκριµένο νοµοθετικό
πλαίσιο; ∆εν πρόκειται οι αλλαγές αυτές, να δώσουνε τη λύση
στο πρόβληµα, γιατί δεν είναι αυτές το πρόβληµα. Εποµένως να
έρθουµε, εµείς να συµπράξουµε σ’ αυτού του είδους, αν θέλετε,
την «πολιτική λαγνεία» ότι δήθεν σε τελευταία ανάλυση κάτι πε-
τυχαίνουµε µε αυτού του τύπου τη νοµοθεσία; ∆εν θέλουµε να
συµπράξουµε.

∆εν είναι µία στείρα άρνηση, δεν είναι µια άρνηση για την άρ-
νηση, ούτε είναι κοµµατικός πατριωτισµός. Εµείς εδώ έχουµε
αποδείξει πως σε πολύ πιο δύσκολα πράγµατα, όταν τα κρίνουµε
σωστά, τα στηρίζουµε. Αλλά, να βλέπουµε την κατεύθυνση, να
βλέπουµε έργα, να βλέπουµε πράξεις και κυρίως να βλέπουµε
ότι πράγµατι προχωράµε σε µία σωστή κατεύθυνση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Μωραΐτης έχει
το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται η συζήτησή µας
επί της αρχής σε µία τροποποίηση νοµοσχεδίου, όπου αγαπητέ
κ. Βορίδη, σε καµµία περίπτωση δεν πιστεύουµε ότι ερχόµαστε
και λύνουµε το πρόβληµα της ανακύκλωσης. Πιστεύουµε όµως
ότι είναι ένα βήµα. Και είναι ένα βήµα σε µία υπόθεση στην οποία
για εννέα χρόνια περίπου, δεν είχαν γίνει πάρα πολλά πράγµατα.

Βεβαίως και υπάρχει ευθύνη της πολιτείας και εγώ θα συµ-
φωνήσω µαζί σας και για τη λειτουργία του κράτους, ότι ο σκο-
πός και ο στόχος µας δεν πρέπει να είναι µόνο να νοµοθετούµε,
αλλά να παρακολουθούµε κιόλας και όλα αυτά. Πιστεύω, ότι
πάρα πολύ χρόνο τον φάγατε στο διαδικαστικό µέρος, όταν το
θέµα της ανακύκλωσης για µας και από ό,τι φάνηκε και για τους
περισσότερους σ’ αυτήν την Αίθουσα, είναι ένα θέµα πολύ ση-
µαντικό και δεν θα πρέπει να το δούµε µόνο κατά πόσο συµφω-
νούµε ή όχι σε κάποιες τροποποιήσεις στο βασικό νόµο της
ανακύκλωσης.

Χαρακτηρίστηκε ως ένα άτολµο νοµοσχέδιο από την άλλη
πλευρά -οι τροποποιήσεις οι συγκεκριµένες- ότι δεν µπήκε στην
καρδιά του προβλήµατος. Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να
δούµε επιτέλους και εµείς και ο καθένας από εµάς το δικό µας
ρόλο. Το είπε πριν η Υπουργός, αλλά κάποιοι ενοχλήθηκαν. Ξέ-
ρετε σε πόσες περιπτώσεις και εξυπηρετώντας µόνο ψηφοθη-
ρικούς λόγους, συνάδελφοί µας Βουλευτές εναντιώθηκαν στον
περιφερειακό σχεδιασµό, το σχεδιασµό γενικότερα των ΟΤΑ,
µπήκαν µπροστά σε µπουλντόζες για να δηµιουργήσουν µόνο
εντυπώσεις; Ήταν πάρα πολλές αυτές οι περιπτώσεις.

Θέλω να πω λοιπόν -και αναφέρω το παράδειγµα- ότι είναι η
ώρα που πρέπει όλοι µας να αναλάβουµε τις ευθύνες µας. Το να
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λέµε ωραία και µεγάλα λόγια είναι πολύ εύκολο. Το να κρυβό-
µαστε πίσω από το δάχτυλό µας και να κρύβουµε το πρόβληµα
είναι επίσης εύκολο.

Εµείς, λοιπόν, τι κάνουµε; Βάζουµε ένα λιθαράκι πάνω σε αυτό
το οποίο το πιστεύουµε βαθιά, πάνω σε αυτό το οποίο πιστεύω
ότι θα έρθει και θα λύσει γενικότερα το πρόβληµα και σας κα-
λούµε να συµµετέχετε και να στηρίξετε αυτές τις τροποποιήσεις.

Εγώ πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι έγινε µία σοβαρή και υπεύ-
θυνη συζήτηση και στην επιτροπή, αλλά και σήµερα στην Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου. Θα ολοκληρωθεί αυτή η συζήτησή µας
την ερχόµενη Τρίτη µε τα άρθρα και πιστεύω ότι και εκεί και
εµείς, όπως είπε και η κυρία Υπουργός πριν, θα ξεδιπλώσουµε
και τις θέσεις µας γενικότερα γι’ αυτό το θέµα των σκουπιδιών
που ταλανίζει σήµερα ολόκληρη την ελληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής: «Τροποποίηση της νοµοθεσίας για την
εναλλακτική διαχείριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων
και τον Εθνικό Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευα-
σιών και Άλλων Προϊόντων (ΕΟΕ∆ΣΑΠ) και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής: «Τροποποίηση της νοµοθεσίας για την εναλλακτική
διαχείριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων και τον Εθνικό
Οργανισµό Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης Συσκευασιών και Άλλων
Προϊόντων (Ε.Ο.Ε.∆.Σ.Α.Π.) και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ∆ευτέ-
ρας 10 Μαΐου 2010 και Τρίτης 18 Μαΐου 2010 και ερωτάται το
Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της ∆ευτέρας 10 Μαΐου 2010 και Τρίτης 18 Μαΐου 2010 επικυ-
ρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.10’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 4 Ιουνίου 2010 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό
έλεγχο α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµόν 37/6-5-2010 επερώτησης Βουλευτών της Νέας ∆η-
µοκρατίας προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

8414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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